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فرمانده انتظامی استان خبر داد:

ساماندهی موتورسواران 
در شورای تامین استان

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه حوزه ترافیک اولویت اول ما است، گفت: طرح ساماندهی موتورسیکلت سواران در 
شورای تأمین استان قم در حال بررسی است.

سردار کاظم مجتبایی روز گذشته در دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با بیان اینکه روز به روز تعاملات این 
فرماندهی در وسعت و عمق با مجموعه علوم پزشکی استان در حال گسترش است، به وجود بیش از 300 هزار موتورسیکلت 

در استان اشاره کرد و اظهارداشت: تردد این حجم از موتورسیکلت در قم به معضل این استان تبدیل شده است...
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آیت الله مکارم شیرازی:

یارانه بلایی است که بر سر مردم نازل شده

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( خبر داد:

راه اندازی جایگاه زیارت خانوادگی در حرم مطهر

با حضور قائم مقام وزیر راه و شهرسازی؛

3577 واحد مسکن مهر در قم 
افتتاح شد

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان:

25 درصد واحدهای صنعتی قم 
تعطیل است

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: 
دولت برای بازگرداندن واحدهای صنعتی تعطیل شده و 

غیرفعال به چرخه تولید اهتمام ویژه ای دارد.
حاشیه  در  سه شنبه  روز  رضوی  حسن  سید 
آیین افتتاحیه نمایشگاه توانمندی های تولیدی و 
صادراتی قم در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار 
داشت: در حال حاضر 20 تا 25 درصد از 
واحدهای تولیدی و صنعتی قم هیچ 
محصولی را تولید نمی کنند، اما دولت 

برای فعال نمودن ...
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روزنامه

 سخنگوی حزب کارگزان گفت: می گویند ما از معتمدان محل در مورد فلان فرد سوال می کنیم. معتمدان محل 
چه کسانی هستند؟ الان دیگر اول انقلاب نیست. ما نهادهایی مثل وزارت اطلاعات و دیگر مراجع قانونی را در اختیار 
داریم، بنابراین دیگر چه نیازی به تحقیقات محلی است؟ به نظرم این مباحث به نوعی فرار از قانون و ایجاد فرصت های 

سلیقه ای است و این برای کشور خوب نیست.
حسین مرعشی  با توجه به تصویب برجام در مجلس و ضمن تبریک موفقیت دولت، مردم و رهبری و با تقدیر 
از رئیس مجلس  در مورد بازشدن فضای سیاسی کشور عنوان کرد: ما در این دوره یک تجربه زنده داریم و آن هم 
موفقیت بزرگ ملی در پرونده هسته ای است. از این موفقیت کسی نمی تواند به سادگی بگذرد، این تجربه زنده چند 

شاخص دارد که یکی از شاخص های آن اراده رئیس جمهور است. او اراده کرده بود این مسئله را حل کند.

وی افزود: در شاخص دوم رئیس جمهور در تعامل نزدیک با رهبری حمایت های ایشان را نیز برای این پروسه جلب 
کرده بود. شاخص سوم هم این است که روحانی قوی ترین و کارآمدترین نیروی انسانی کشور در این حوزه را به کار 

گرفت. این پروسه موفقی بود که در کنار آن باید به همکاری با قوای دیگر نیز اشاره کرد.
سخنگوی حزب کارگزان تاکید کرد:  باید به طور خاص در پشتیبانی از این پروژه و شکل گیری اجماع ملی از از 
اقدامات عقلای مجلس تشکر کنیم. آنها در مقابل نیروهای افراطی پایداری به خوبی ایستادگی و دولت را همراهی 
کردند. وی با اشاره به انتخابات مجلس دهم تاکید کرد: فکر می کنم ما باید برای آینده در چند موضوع مهم از جمله 
انتخابات مجلس دهم، تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و ایجاد حرکتی پرشور در عرصه اقتصادی باید متمرکز 

شویم. مردم در این زمینه ها واقعا دچار مشکلاتی هستند، به ویژه در عرصه اشتغال و تامین معیشت...

سخنگوی حزب کارگزاران:

حفظ نظام و انقلاب به حاکمیت مطلق اصولگرایان بستگی ندارد
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پیروزی 
عقلانیت 
و تدبیر

جزئیات برجام  با 161 رای موافق تصویب شد 
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آیت الله مکارم شیرازی:

یارانه بلایی است که بر سر مردم نازل شده
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه دولت با شجاعت برخی 
هزینه های اضافی خود را کم کند، گفت: می توان با قطع یارانه ثروتمندان به مستمندان 

بیشتر کمک کرد.
وی روز سه شنبه در دیدار علی عسکری رییس سازمان امور مالیاتی کشور افزود: دولت 
هزینه هایی دارد که شجاعت نمی کند آن را کم کند همانند یارانه ها، چرا که بلایی است 
که نازل شده و باید از آن کاست. آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: باید مملکت را با تدبیر 
حفظ کرد و هوای مردم را داشت و به وسیله آن مشکلات حل خواهد شد. وی با تاکید بر 
فرهنگ سازی موضوع مالیات در کشور گفت: مردم باید بدانند که چرا مالیات می دهند 
و در چه راهی صرف می شود.این مرجع تقلید ابراز داشت: امروز برخی با پرداخت مالیات 
از ادای خمس ممانعت می کنند که خلاف دستورات اسلام است؛ چرا که مالیات هزینه 
است و برای رفاه و آسایش جامعه خرج می شود.آیت الله مکارم شیرازی خاطرنشان کرد: 
متاسفانه به دلیل عدم فرهنگ سازی، برخی اخذ مالیات را پول زور می دانند؛ پس تلاش 
کنید از طریق رسانه ها و راه های گوناگون این فرهنگ سازی را انجام دهید.وی تصریح 
کرد: در این که دولت به مالیات احتیاج دارد، شکی نیست؛ اما نباید این احتیاج را بدون در 
نظر گرفتن توان مردم در مالیات در نظر گرفت؛ چراکه باید مالیات عادلانه از مردم اخذ شود.

آیت الله مکارم شیرازی یادآور شد: گاهی اشتباهات در اخذ مالیات پیش آمده و زبان به 
زبان می گردد و این بدبینی را ایجاد می کند که دریافت مالیات عادلانه نیست.

وی با بیان اینکه باید به مسئولان اخذ مالیات آموزش داد تا به نحوه ای درست آن را 
دریافت کنند، گفت: باید از طریق بالابردن درآمد مردم، مالیات دریافت شود؛ به این معنا 
که با راه اندازی مجدد کارخانه های تعطیل و رفع سایر مشکلات، درآمد مردم را بالا برده 
و مالیات نیز دریافت کنید.وی ابراز داشت: تقویت منابع تولید از وظایفی است که بر دوش 
شماست و باید برای آن برنامه داشته باشید. این مرجع تقلید افزود: البته باید وزارتخانه ها و 

سازمان دیگر نیز پای کار آمده و این مشکلات را رفع کنند.

آیت الله نوری همدانی:

اخذ مالیات به شیوه کنونی نادرست است 
آیت الله نوری همدانی اخذ مالیات از روی اجناس را خلاف دستورات اسلامی دانست 
و گفت: مالیات بر روی اجناس کشیده شود، فقرا نیز باید آن مالیات را پرداخت کنند که 

مناسب و درست نیست.
 این مرجع تقلید  صبح دیروز در دیدار دکتر علی عسکری رئیس امور مالیاتی کشور 
خاطر نشان ساخت: اقتصاد از موضوعات بسیاری مهمی است که آثار خود را زودتر از دیگر 

ابعاد موجود، خود را در زندگی مردم نشان می دهد.
ایشان تأکید کردتد: باید مجرمان را شناسایی و آنان را مجازات کرد.

این مرجع تقلید ابراز داشت: اقتصاد، از موضوعاتی است که با زندگی مردم رابطه 
مستقیم دارد و از ابعاد زندگی آنان محسوب می شود.

آیت الله نوری همدانی این مرجع تقلید با بیان این مطلب که در 32 آیه قرآن کریم، 
زکات و نماز در کنار هم آمده است، تصریح کرد: همانطور که انسان مسئولیتی در برابر 

پروردگار دارد، در برابر اجتماع نیز مسئول است.
وی  بیان داشت: مسئولیت ها در رهبری اجتماع به مردم سپرده شده و باید در این راه 

اقدامات مناسب داشته باشند.
وی با تأکید بر رابطه دریافت مالیات با تمکن و رفاه مالی مردم، به نامه 53 نهج البلاغه 
اشاره و  اظهار داشت: در این نامه حضرت امیر)ع( به مالک اشتر فرموده است: ای مالک؛ 
نظرت به رفاه، عمارت و آبادی مردم بیش از نظرت به مالیات باشد؛ چراکه اخذ مالیات بدون 

توجه به احوال مردم، شهرها را خراب و مردم را به هلاکت می رساند.
این مرجع تقلید با اشاره به گلایه های مردم از گرانی ها، ابراز داشت: در توصیه هایی 
به رئیس جمهور و معاونان ایشان این نکته را تذکر دادم که باید قیمت اجناس در کشور 

یکسان بوده و بستگی به بالا یا پایین شهر نداشته باشد.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( خبر داد:

راه اندازی جایگاه زیارت خانوادگی در حرم مطهر
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: وقتی در کلام امام معصوم)ع( این 
مکان مقدس وسیله بهشت را برای زائران فراهم کرده است وظیفه خادمان این بارگاه بسیار 

سنگین خواهد بود.

آیت الله سید محمد سعیدی، صبح دیروز در آئین رونمایی از ضریح جدید نزدیک 
ترین مکان به حضرت معصومه)س( که در شبستان نجمه خاتون برگزار شد گفت: امام 
معصوم)ع( زیارت این بانوی کریمه را توصیه کرده و پاداش آن را بهشت معرفی کرده است 
لذا وقتی این مکان مقدس وسیله بهشت را برای زائران فراهم کرده است وظیفه خادمان 
این بارگاه بسیار سنگین خواهد بود، که البته این خدمت ها نیز توفیق بزرگی است. وی با 
اشاره به شناسایی این مکان شریف از زمان تولیت آیت الله مسعودی گفت: در زمان توسعه 
ضلع جنوبی با نظر کارشناسان این مکان نزدیک ترین محل به مضجع شریف حضرت 
معصومه)س( شناسایی شده است و امروز می توانیم خدمتی جدید به زائران ارائه دهیم.

وی با ابراز امیدواری از قبولی این خدمتگزاری به فاطمه معصومه)س( گفت: از جمله این 
تسهیلات، فراهم نمودن محل زیارتی برای زائران خانوادگی است تا خانواده ها  بتوانند با 
حضور در شبستان نجمه خاتون این مکان مقدس را زیارت کنند. سعیدی با اشاره به فاجعه 
منا و کشته شدن جمع زیادی از حجاج به دلیل بی کفایتی آل سعود و سخنرانی رهبر 
معظم انقلاب خطاب به آل سعود گفت: اگر نهیب ایشان نبود کشورهای دیگرنیز برای اینکه 
به جنازه های حجاج خود دسترسی داشته باشند اقدامی نمی کردند، دنیای اسلام در خواب 
رفته ولی رهبری آنها را بیدار کرد و امروز آنها نیز آل سعود را مورد مواخذه قرار می دهند.

چه چیزی باعث نگرانی 
مراجع و علما شده است؟

با نزدیک شدن به ماه های محرم و صفر و ایام عزاداری 
اباعبدالله الحسین شاهد هستیم که مراجع و علمای قم 
امسال دغدغه ای تقریباً واحد دارند. آنان درباره سیاسی 

نشدن مراسم عزاداری امام حسین )ع( توصیه های مؤکدی به مداحان و سخنرانان نموده و 
از آنان خواسته اند که جلسات امام حسین )ع( را سیاسی نکنند.

به نظر من باید این توصیه مراجع مبنی بر سیاسی نشدن مراسم عزاداری امام حسین 
)ع( جدی گرفته شود. مخاطبان نهضت عاشورا نه تنها شیعیان و مسلمانان، بلکه همه 

انسان ها هستند. در حقیقت عاشورا، انسان ها را به آزادی و آزادگی دعوت می کند.
پس نتیجه می گیریم که مراسم عزاداری امام حسین )ع( به یک جناح یا جریان تعلق 
ندارد، اما متأسفانه در سال های اخیر این مراسم مذهبی توسط مداحان یا واعظانی که سواد 
چندانی ندارند مورداستفاده جناحی قرارگرفته است. حتی در این مراسم ما شاهد هتاکی و 
تخریب جریان های مختلف یا شخصیت های سیاسی بوده ایم درحالی که ائمه اطهار همواره 

پیروان خود را به رعایت اخلاق و منطق و استدلال توصیه کرده اند.
معتقدم که نهضت عاشورا باید به عنوان یک سرمایه بزرگ اجتماعی و دینی در نظر 
گرفته شود و اکنون که در جامعه شاهد شکاف بین نسلی هستیم، باید برای حل این مشکل 
از نهضت عاشورا استفاده کرده و به جوانان خود درس آزادی و آزادگی و زندگی توأم با 
استقلال دهیم، نه اینکه به آن ها در مراسم عزاداری امام حسین )ع( توهین و تخریب را 

آموزش دهیم.
اما سیاسی و جناحی شدن مجالس عزاداری دلایل متعددی دارد که یک دلیل جناحی 
شدن مساجد و تکایا این است که اندیشمندان و صاحب نظران مذهبی از مراسم عزاداری 
کنار مانده اند و کسانی میدان دار شده اند که سواد و اطلاعات کافی درباره نهضت عاشورا 

ندارند. همین عامل هم موجب نگرانی مراجع و علما شده است.
ما نمی توانیم از نقش مراسم های مذهبی در استحکام وحدت ملی غافل باشیم. اگر در 
مساجد افراد باسواد، نخبه و دانشمند حضور یابند، می توانند مسجد، تکایا و مراسم مذهبی 
را وسیله ای برای تحکیم وحدت و انسجام ملی کنند، اما اگر مراسم های مذهبی در اختیار 
مداحان و وعاظ جناحی باشد، وحدت ملی با جهت گیری جناحی مخدوش می شود. باید 

مساجد در اختیار علمای باسواد باشد.
اما اگر مداحان و وعاظ هم می خواهند کار سیاسی کنند باید در قالب تشکل های 
سیاسی این کار را انجام داده و دیدگاه های سیاسی خود را وارد مراسم های مذهبی نکنند. 
مداحان و وعاظ می توانند در قالب یک تشکل سیاسی فعالیت کرده و برای انتخابات لیست 
بدهند. این کار مسیر خاص خود را دارد. آن ها باید ابتدا از وزارت کشور مجوز فعالیت 
سیاسی دریافت کرده و سپس در قالب تشکل خود، فعالیت سیاسی کنند. آن ها نباید از 
مراسم مذهبی سوءاستفاده کرده و به تخریب افراد یا جناح های سیاسی بپردازند، زیرا این 

اقدام خلاف اخلاق و شرع است.
* دبیر کمیته انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات

اخبار
معاون امور اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم  خبرداد:

آغاز طرح آزمایش سرشماری 
نفوس و مسکن در قم 

معاون امور اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم گفت: طرح آزمایش سرشماری 
نفوس و مسکن به صورت اینترنتی همزمان با سراسر کشور از امروز در قم آغاز شد و تا 

چهارم آذرماه ادامه دارد. 
جواد شاکر آرانی روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: سرشماری این طرح به 
صورت حضوری نیز از چهارم آبان ماه آغاز می شود و تا چهارم آذرماه به طول می انجامد.

وی اضافه کرد: در این طرح یک محدوده ای از یک منطقه که تغییرات جمعیتی، 
ساخت و ساز و همچنین جابه جایی خانوار در آن نسبت به آخرین سال اجرای طرح 

سرشماری یعنی سال 1390 کمتر صورت گرفته باشد، انتخاب شده است.
وی ادامه داد: این طرح در محدوده انتهای خیابان 19 دی بعد از کمربندی امام علی)ع( 

در محدوده ای از شهرک فرهنگیان به حجم یک هزار و 200 خانوار اجرایی می شود.
شاکرآرانی بیان کرد: تبلیغات محیطی در محدوده انتخاب شده به اندازه کافی صورت 
گرفته و با پخش بروشور و اطلاع رسانی مناسب مردم منطقه را نسبت به اجرای اینترنتی 

و میدانی طرح آزمایش سرشماری نفوس و مسکن مطلع کرده ایم.
WWW. وی افزود: در طرح اینترنتی مردم این محدوده باید با مراجعه به پایگاه اینترنتی

IR.SARSHOMARI94 اقدام به تکمیل اطلاعات خانوار خود کنند و در طرح میدانی نیز 
مامور سرشماری با مراجعه به درب منازل نسبت به پر کردن اطلاعات خانوار در پرسشنامه 

های طراحی شده اقدام می کند.
وی ادامه داد: پایگاه اینترنتی سرشماری در پایان ثبت اطلاعات به خانوارها کد رهگیری 
می دهد که اگر این کد را هنگام مراجعه مامور سرشماری ارائه دهند نیازی به ارائه مجدد 

اطلاعات سرشماری نیست.
به گفته معاون امور اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، در طرح میدانی یک 
مامور سرشماری و یک کارشناس فنی که به مدت یک ماه دوره آموزشی سپری کرده اند، 

به درب منازل مراجعه و به صورت الکترونیکی نسبت به ثبت اطلاعات اقدام می کنند.
وی گفت: نخستین اجرای سرشماری در ایران در سال 1335 بود و تا سال 1385 به 
صورت هر 10 سال یک بار انجام می شد که در سال 1390 با مصوبه هیات وزیران قرار 

شد هر پنج سال یکبار انجام شود.
وی با اشاره به مزیت های اجرای طرح سرشماری، گفت: با اجرای این طرح اطلاعات 
در حوزه های مختلف از جمله مسکن، جمعیت، سن افراد، سواد و نرخ رشد جمعیت به 

صورت جز به جز جمع آوری می شود.
شاکرآرانی اضافه کرد: اطلاعات جمع آوری شده برای برنامه ریزی های شهری، منطقه 
ای، جغرافیایی و مطالعات جمعیت شناختی در حوزه های مختلف از جمله فرهنگی، 

اجتماعی و اقتصادی مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افزود: طرح آزمایش سرشماری نفوس و مسکن یک سال قبل از اجرای طرح 
اصلی صورت می گیرد تا نقاط قوت و ضعف این طرح از لحاظ کمیت و کیفیت سوال ها و 

اطلاعات جمع آوری شده بررسی شود.
هشتمین دوره سرشماری نفوس و مسکن سال آینده در کشور اجرا خواهد شد. 

رئیس کانون مداحان و شاعران آئینی قم:

تاجر شعر شدن معضل را حل نمی کند
 رئیس کانون مداحان و شاعران آئینی استان قم با بیان اینکه 2 نگاه ذلت آمیز و عزت 

آمیز به فرهنگ عاشورا وجود دارد، گفت: تاجر شعر شدن معضل را حل نمی کند. 
محمدعلی مجاهدی شامگاه دوشنبه در سوگواره شعر عاشورایی که در مدرسه علمیه 
امام موسی کاظم)ع( برگزار شد از آیت الله مکارم شیرازی به عنوان یک مرجع بیداردل و 
راهگشا و شیعه پرور جهان تشیع یاد کرد و گفت: رهنمودهای کلیدی این مرجع تقلید 

برای ما درس آموز بوده و خواهد بود.
وی گفت: بعد از انقلاب اسلامی نخل برومند شعر آئینی به ویژه شعر عاشورایی بسیار 
بالیده و شاخ و برگ های آن در فضا پراکنده شده ولی گاهی با آثاری مواجه می شویم که 

آفت زده هستند.
به گفته مسئول دبیرخانه شعر آئینی کشور، این اشعار در محافل حسینی و مجالسی که 
مربوط به اهل بیت)ع( است مجال عرض اندام پیدا می کنند و شور و شعور و حماسه ای که 

در فرهنگ عاشورا موج می زند را تحت الشعاع قرار می دهند.
مجاهدی با بیان اینکه دو نگاه به فرهنگ عاشورا هست؛ یکی نگاه ذلت آمیز و دیگری 
نگاه عزت آمیز، تأکید کرد: شعر هنر خوبی است ولی تاجر شعر شدن معضل را حل 

نمی کند.
رئیس کانون مداحان و شاعران آئینی استان قم در پایان یک قطعه شعر با مضمون انتقاد 

از صاحبان آثار آفت زده در عرصه شعر آئینی قرائت کرد.

شهردار منطقه یک  قم خبر داد:

مهندسی مجدد فرآیندها گامی موثر در راستای 
بهبود  خدمات رسانی به شهروندان

شهردار منطقه یک قم گفت : مهندسی مجدد فرآیندها گامی موثر در راستای بهبود و 
تسریع در  خدمات رسانی به شهروندان است .

مهدی اصفهانیان مقدم اولین جلسه تخصصی مهندسی مجدد فرآیندها اظهارداشت :از 
دو سال پیش مقدمات این فرآیند آغاز شده و هم اکنون در پی پیاده سازی آن در منطقه 

یک می باشیم .
اصفهانیان مقدم افزود : با اجرایی شدن این طرح رضایتمندی همشهریان وهمکاران به 
طور چشم گیری افزایش یافته و با مهندسی مجدد فرآیندها تسریع در خدمات رسانی و 

جلب رضایت هرچه بیشتر شهروندان وارد مرحله جدیدی می گردد.
وی یکی از مزیت های این امر را حذف فرآیند های زائد ، زمان بر و به نوعی مزاحم 
دانست و ا تصریح کرد :با اجرایی شدن این طرح فرآیندها از سنتی و قدیمی به صنعتی و 
مکانیزه تبدیل می شوند که این خود سبب صرفه جویی در وقت و هزینه های شهروندان 

و همچنین همکاران می گردد.
وی همچنین وحدت رویه و یکپارچگی در مناطق را از مزیت های دیگر  اجرای این 
طرح برشمرد و  خاطرنشان کرد : با اجرایی شدن این امر شاهد قوانین و ضوابط مشخص 
در حوزه های مختلف شهرداری اعم از شهرسازی ، فنی ، خدمات شهری ،فضای سبز و ... 

در سطح مناطق خواهیم بود.
اصفهانیان مقدم همچنین اضافه کرد در این فرآیند  بسیاری از دستورالعمل ها و آئین 

نامه ها می بایست از لحاظ کمی و کیفی ارتقاء یابد و به صورت مستمر انجام گردد.
شهردار منطقه یک مراحل صدور پروانه را برای این مهم مثال زده و گفت با اجرایی 

شدن این طرح شاهد کاهش زمان و تسریع در صدور پروانه ساختمانی خواهیم بود.
مقدم در ادامه افزود با رویکرد مردم داری، دانش محوری و قانون مندی این 
عمل در کاهش زمان کلیه فرآیندها موثر بوده و رضایتمندی شهروندان را بدنبال 

خواهد داشت.
وی در پایان از اهتمام جدی پرسنل منطقه یک در راستای اجرای این فرآیند خبر داد 
و افزود برای جلب رضایتمندی شهروندان، زائرین و مجاورین شهر کریمه اهل بیت از هیچ 

کوششی دریغ نخواهیم کرد. 

در بیست و چهارمین جشنواره سراسری تئاتر ماه صورت گرفت :

موفقیت نمایش مذهبی آیینی 
»آنکه گفت نه آنکه گفت آری«

نمایش مذهبی آیینی »آنکه گفت نه آنکه گفت آری« در بیست و چهارمین جشنواره 
سراسری تئاتر ماه، رتبه سوم بازیگری مرد و رتبه سوم بازیگری زن را از آن خود کرد 

به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، وحید فرجی 
معاونت هنری اداره کل ضمن تبریک موفقیت هنرمندان استان در بیست و چهارمین 
جشنواره سراسری تئاتر ماه،کسب عنوان رتبه سوم بازیگری مرد توسط آقای سید محمد 
حسینی و رتبه سوم بازیگری زن تسط مریم السادات صدرپور را به جامعه هنری استان 

تبریک گفت.
فرجی با اشاره به موضوع آیینی و مذهبی این نمایش که به صورت کاملا مدرن و 
داستانی امروزی در قالب اجرای نمایش به آن پرداخته شده است، کاندیداتوری این نمایش 
در زمینه های کارگردانی، بازیگری، طراحی صحنه، دکور را از دیگر عناوین نمایش مذکور 
دانست که می تواند با پشتیبانی صحیح و بجا از گروه های  هنری مختلف در استان شاهد 

رشد و پویایی هر چه بیشتر جامعه هنری گردید. 
ایشان یادآور شد نمایش »آنکه گفت نه آنکه گفت آری« نوشته سیروس همت و به 
کارگردانی وفا طرفه از دیگر هنرمندان استان در جشنواره سراسری تئاتر ماه در تاریخ 

چهاردهم مهر ماه در سالن اوستا در معرض دید علاقمندان قرار گرفت.

مدیرعامل سازمان  پارك ها و فضای سبز شهرداری قم 
گفت: شهرداری قم به دنبال تجهیز وسایل بازی و مبلمان 

شهری به صورت استاندارد و دارای ایمنی است.
نمایشگاه  نخستین  افتتاح  حاشیه  در  جوادیان  پیام 
تخصصی تجهیزات بازی، سرگرمی، تندرستی و مبلمان 
شهری که در بوستان شهید بنیادی برگزار شده، با اشاره 
به تجهیز و آماده سازی بوستان ها و پارك های شهر، اظهار 
کرد: در زمینه توسعه و تجهیز پارك ها به وسایل بازی و 
تجهیزات تندرستی و ورزشی ورزشی برای سنین مختلف در 

بوستان های شهر قم برنامه های ویژه ای داریم.
در  منظور  بدین  که  بودجه ای  به  توجه  با  افزود:  وی 

شهرداری مصوب شده بود، می توانستیم از چندین شرکت 
وسایل بازی و تجهیزات تندرستی و ورزشی را خریداری 
کنیم که این امر سبب می شد، مردم در همه بوستان ها 
وسایل بازی یکسانی را مشاهده کنند از همین رو به فکر 

برگزاری نمایشگاه وسایل بازی و مبلمان شهری افتادیم.
مدیرعامل سازمان  پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با 
اشاره به اینکه فراخوانی برای شرکت های تولیدکننده وسایل 
بازی ارسال شد، گفت: در حال حاضر نخستین نمایشگاه 
تخصصی تجهیزات بازی، سرگرمی، تندرستی و مبلمان 

شهری در قم برگزار شد.
جوادیان تصریح کرد: شرکت های که استانداردهای لازم 

را در ساخت وسایل بازی و مبلمان شهری رعایت کرده بودند 
در این نمایشگاه حضور دارند.

وی با اشاره به اینکه در تلاش هستیم نمایشگاه های 
فضای سبز و خدمات شهری را نیز در شهر قم برگزار کنیم، 
گفت: این امر تجربه خوبی برای بهره مندی از وسایل مناسب 

در شهر خواهد بود.
مدیرعامل سازمان  پارك ها و فضای سبز شهرداری قم 
خاطر نشان کرد: با برگزاری این نمایشگاه شهرداری می توانند 
خرید بهتری در تهیه تجهیزات مورد نیاز خود داشته باشد 
از سوی دیگر استاندارد لازم و ایمنی این وسایل نیز تأیید 

شده است.

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه 
حوزه ترافیک اولویت اول ما است، گفت: 
طرح ساماندهی موتورسیکلت سواران در 
شورای تأمین استان قم در حال بررسی 

است.
سردار کاظم مجتبایی روز گذشته در 
دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان 
قم با بیان اینکه روز به روز تعاملات این 
فرماندهی در وسعت و عمق با مجموعه علوم 
پزشکی استان در حال گسترش است، به 
وجود بیش از 300 هزار موتورسیکلت در 
استان اشاره کرد و اظهارداشت: تردد این 
حجم از موتورسیکلت در قم به معضل این 

استان تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه حوزه ترافیک اولویت 
بالای  حجم  افزود:  است،  قم  استان  اول 
برون شهری  و  درون  محورهای  در  تردد 
استان باعث شده تا تصادفات ناشی از آن 
به مردم قم تحمیل شود و اخیراً در جلساتی 
که داشتیم مقرر شد برای کاهش تصادفات 
و تلفات رانندگی طرحی در شورای تأمین 
استان مطرح شود. فرمانده انتظامی استان 
قم سپس با اشاره به ضرورت ساماندهی 
موتورسیکلت سواران در قم، بر لزوم فرهنگ 
سازی و همکاری سایر دستگاه ها تاکید 

کرد. 
وی با بیان اینکه وظایف 15 دستگاه 
بینی  پیش  طرح  این  در  استان  دولتی 
نیازمند  قم  استان  داد:  ادامه  است،  شده 
اقدامات اجتماعی و فرهنگ سازی در حوزه 

راهنمایی و رانندگی است.
سردار کاظم مجتبایی سپس بر تسریع 
روند رسیدگی به پرونده پزشکی مشمولان 

نظام وظیفه در این استان، تاکید کرد.
لزوم فرهنگ سازی

 استفاده از کلاه ایمنی
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در 
این دیدار با اشاره به اینکه حوادث، بالاترین 
اختصاص  خود  به  را  میر  و  مرگ  آمار 
تردد  بالای  حجم  معضل  به  است،  داده 
موتورسیکلت در قم اشاره و بر لزوم فرهنگ 

سازی استفاده از کلاه ایمنی تاکید کرد.
دکتر ایرانی خواه با بیان اینکه فلسفه 
اصلی در حوزه درمان، تکریم مردم است، 
اجرا  به  با طرح سلامت که دولت  گفت: 
درمان  شکن  کمر  های  هزینه  گذاشت، 

بیماران به شدت کاهش داشته است.

45 درصد ماموریت اورژانس قم 
مربوط به موتورسواران

این  نیز در  اورژانس قم  معاون رئیس 
دیدار با اشاره به اینکه ارتباط اورژانس 115 
در حوزه پلیس راه استان عالی است، گفت: 
این همدلی باعث شد تا سردار مومنی در 
بازدید از طرح نوروزی ابراز رضایت کرده و در 

نتیجه آن با رضایتمندی مردم همراه باشد.
مهدی فراهانی با بیان اینکه این ارتباطات 
از بروکراسی  به دور  از مواقع  در بسیاری 
اداری و به صورت تلفنی انجام می شود، 
گفت: از افتخارات ما زمان رسیدن به بالین 
بیمار است که در قم رعایت شده و مورد 
تأیید کشوری است. وی با اشاره به اورژانس 
استان  کرد:17  خاطرنشان  قم  در  هوایی 
کشور از اورژانس هوایی برخوردارند که در 3 

استان کشور انتقال مجروحین با کمک هوا 
ناجا انجام می شود و یکی از آن ها استان قم 

است و در مدت فعالیت پر تلاش بوده اند.
فراهانی با بیان اینکه 45 درصد ماموریت 
به موتورسواران  اورژانس قم در تصادفات 
اختصاص دارد، گفت: آمارها در قم نشان می 
دهد در هر 24 ساعت،30 الی 35 تصادف 

بوسیله موتورسیکلت در قم رخ می دهد.
وی با بیان اینکه استان قم در حوادث 
رانندگی طی 7 ماهه نخست امسال 20 تن 
از هموطنان فوت کرده اند، افزود: این آمار 
در سال 92، 17 مورد بود که امسال به 20 

مورد رسیده است.
نیروی انتظامی در حوزه اطلاع رسانی 

پیش قدم است
علوم  دانشگاه  عمومی  روابط  رئیس 
پزشکی قم نیز در این دیدار ا بیان اینکه 
انتظامی  نیروی  با  دانشگاه  این  همکاری 
در حوزه های درمان، نظارت و امور اداری 
ملموس است، افزود: نیروی انتظامی یک 
نیروی ارزشی بوده و قابل قیاس با گذشته 
نیست.  احمد نامدار سپس به رعایت حقوق 
از  و  اشاره  قم  پلیس  از سوی  شهروندی 
زحمات اداره اطلاع رسانی معاونت اجتماعی 
این فرماندهی قدردانی کرد و گفت: نیروی 
انتظامی در حوزه اطلاع رسانی پیش قدم 
سایر دستگاه هاست. گفتنی است، در پایان 
علوم  دانشگاه  رئیس  سوی  از  دیدار  این 
پزشکی قم و هیئت همراه تندیس حامی 

سلامت به سردار مجتبایی اعطاء شد.

مدیرعامل سازمان  پارك ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

تجهیز بوستان ها به وسایل بازی استاندارد و ایمن 

فرمانده انتظامی استان خبر داد:

ساماندهی موتورسواران در شورای تامین استان

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: 
بازگرداندن واحدهای صنعتی تعطیل شده و  برای  دولت 

غیرفعال به چرخه تولید اهتمام ویژه ای دارد.
سید حسن رضوی روز سه شنبه در حاشیه آیین افتتاحیه 
نمایشگاه توانمندی های تولیدی و صادراتی قم در گفت وگو 
با خبرنگاران، اظهار داشت: در حال حاضر 20 تا 25 درصد 
از واحدهای تولیدی و صنعتی قم هیچ محصولی را تولید 
نمی کنند، اما دولت برای فعال نمودن این واحدها اهتمام 

ویژه ای دارد.
وی بابیان اینکه باکار کارشناسی دلایل عمده تعطیلی 

واحدهای صنعتی احصا شده است، تصریح کرد: عدم وجود 
سرمایه در گردش و تسهیلات بانکی به عنوان مهم ترین علت 

تعطیلی این واحدها محسوب می شود.
وی با اذعان به اینکه موضوع بانک محوری در چند سال 
گذشته در سیاست گذاری ها و تصمیم گیری های اقتصادی 
کشور جایگاه ویژه ای را پیداکرده است، اظهار داشت: به رغم 
این سیاست ها، کمتر دیده شده است که بانک ها به بخش 

تولید کمک کنند.
با اشاره به  از سخنان خود  رضوی در بخش دیگری 
این  کرد:  تصریح  قم،  تولیدی  توانمندی های  نمایشگاه 

نمایشگاه همه ساله باهدف ارائه ظرفیت های کارخانه ای بزرگ 
و مجموعه های تولیدی قم برگزار می شود.

رییس سازمان مدیریت قم و برنامه ریزی استان قم ادامه 
داد: حضور مسئولان در این نمایشگاه ها به منظور بررسی 
قابلیت های اقتصادی استان و همچنین آگاهی از مشکلات 
موجود در این عرصه برای طرح آن در کارگروه مربوطه در 

استانداری، از اهمیت زیادی برخوردار است.
نمایشگاه توانمندی های تولیدی و صادراتی قم تا 24 
مهرماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی قم برای 

بازدید عموم دایر خواهد بود.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان:

25 درصد واحدهای صنعتی قم تعطیل است

سرمقاله

اخبار

مسائل ومشکلات تالار مرکزی شهر قم 
در جلسه ای با حضور معاون توسعه منابع 
انسانی و جمعی از مدیران ملی و استانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و دکتر 
سقائان نژاد شهردار قم بررسی و تصمیمات 
در  تسریع  و  آن ها  رفع  جهت  در  لازم 
بهره برداری از این مرکز فرهنگی اتخاذ شد.

توسعه  معاون  کاراندیش  اصغر  علی 
مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به همراه معمار مدیر کل فنی 
ارشاد اسلامی، حجت  وزارت فرهنگ و 
الاسلام و المسلمین عباس دانشی مدیر 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با 
حضور در دفتر شهردار قم با وی دیدار و در 
خصوص مسائل و مشکلات تالار مرکزی 

شهر قم بحث و تبادل نظر کردند.
در  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  دکتر 
حجت الاسلام  حضور  با  که  جلسه  این 
کمیسیون  رئیس  آتش زر  والمسلیمن 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم و 
برخی دیگر از مدیران شهرداری قم برگزار 
شد؛ ضمن بیان دیدگاه ها و سیاست های 
شهرداری قم در خصوص مباحث فرهنگی 
امور  در حوزه  قم  نگاه شهرداری  گفت: 
فرهنگی نگاهی ویژه و به دور از مسائل 
مادی است و تمامی سعی خود را داریم تا 

به این مسائل اهتمام داشته باشیم.
 باید به دنبال راه حل اجرایی حل 

مشکلات باشیم

به  اشاره  ادامه ضمن  در  قم  شهردار 
مشکلاتی که در دوره های قبلی مدیریت 
شهری، استانداری و اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم برای احداث تالار 
مرکزی شهر قم به وجود آمده گفت: در 
حال حاضر مطرح کردن اتفاقات و مسیر 
طی شده گذشته دردی را از این پروژه دوا 
نمی کند و بایستی به دنبال راه حل اجرایی 

برای این مشکلات باشیم.
در  قضایی  حقوقی،  مشکلات  وی 
 100 ماده  و   77 ماده  کمیسیون های 
این  از  الاجرا  لازم  و  صادره  رأی های  و 
کمیسیون ها، صدور پروانه ساخت و مسائل 
معماری و شهرسازی، مشکل معارضات 
محل تالار و عدم تأمین پارکینگ را از 
پروژه  این  روی  پیش  مشکلات  جمله 

عنوان کرد و افزود: شهرداری قم تا حد 
امکان و در چارچوب اختیارات قانونی خود، 
در خصوص این پروژه اقدامات مرتبط با 
خود را انجام خواهد داد و برای رفع این 
مشکلات نهایت مساعدت را با اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی خواهد داشت.
خواستار  ادامه  در  سقائیان نژاد  دکتر 
توجه ویژه مسئولین استانی و ملی به این 
پروژه شد و اضافه کرد: تعویق بهره برداری 
از این پروژه دلایل مختلفی دارد که برای 
رفع آن علاوه بر شهرداری بایستی سایر 
دستگاه های استانی و ملی نیز مشارکت 
داشته باشند تا هر چه سریع تر این مرکز 
فرهنگی به بهره برداری رسیده و در اختیار 

شهروندان قرار گیرد.
به  دستور  با  همچنین  قم  شهردار 

شهرداری منطقه 3 و اداره کل تشخیص و 
وصول درآمد، اداره کل حقوقی و همچنین 
حوزه شهرسازی و معماری خواستار نهایت 
مبنای  با  عوارض  محاسبه  و  مساعدت 
اماکن فرهنگی با 50% تخفیف نسبت به 
اماکن تجاری و اداری و همچنین تلاش 
در جهت تجدیدنظر رأی کمیسیون های 

ماده 77 و ماده 100 شد.
اختصاص ردیف بودجه  ویژه

 برای تکمیل تالار مرکزی شهرقم
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این جلسه 
با اشاره به اختصاص ردیف ویژه از بودجه 
کشوری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای تکمیل عملیات احداث تالار مرکزی 
شهر گفت: علی رغم مشکلات مالی و 
بودجه ای در دولت مبلغ 50 میلیارد ریال 
این مرکز  اتمام  برای  را  از منابع دولتی 

فرهنگی در نظر گرفته ایم.
علی اصغر کاراندیش با اشاره به جایگاه 
اسلام  جهان  در  قم  مقدس  شهر  ویژه 
در  قم  مرکزی شهر  تالار  مؤثر  نقش  و 
و هنری  فرهنگی  فعالیت های  مدیریت 
قم گفت با تلاش های صورت گرفته در 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و همچنین 
مساعدت های مسئولین استانی و شهری 
این  از  بتوانیم  وقت  اسرع  در  امیدواریم 
پروژه بهره برداری نموده و آن را در اختیار 

شهروندان قرار دهیم.

در جلسه مشترک شهردارقم و معاون توسعه منابع انسانی وزارت ارشاد مطرح شد:

گره گشایی از مشکلات تالارمرکزی شهر قم

محسن رهامی *



3 اقتصادی

علت رواج تولید آبلیموهای بدون لیموترش

نایب رییس اتحادیه باغداران گفت: با توجه به کاهش 30 درصدی تولید لیموترش، 
دستگاه های نظارتی باید رواج تولید  آبلیموهایی که خبری از لیمو در آن نیست را 
جدید بگیرند، چراکه نه تنها مردم بلکه تولید کنندگان هم نمی توانند با علائم و 

نشانه های معمول، آبلیموی طبیعی و خوب را از غیرطبیعی تشخیص دهند.
 مجتبی ش��ادلو  اظهار کرد: به دلیل شرایط جوی و بیماری هایی مانند جارؤک جادوگر 
لیموترش، تولید این محصول در کشور حدود 30 درصد کاهش یافته است اما از نظر کیفی 

وضعیت بسیار مناسبی وجود دارد. 
وی افزود: بسیاری از تولید کنندگان آبلیموهای صنعتی از فرآیند طبیعی تولید آبلیمو خارج 
شده اند که اینجا وظایف دستگاه های نظارتی بیش از پیش نمایان می شود و باید نظارت خود 

را بیش از پیش در تولید این محصول اعمال کنند. 
نایب رییس اتحادیه باغداران تصریح کرد: آبلیمو پایه و اساس تمام غذاهای طبخ شده ایرانی 
است که متاسفانه در بازار امروز و در بسیاری از غرفه های عرضه کننده آبلیمو شاهدیم که 
آبلیمویی تولید می شود که در آن خبری از لیمو نیست و برخی با استفاده از مواد شیمیایی 
به گونه ای تقلب می کنند که نه تنها مردم، بلکه تولید کنندگان هم توان تشخیص آبلیموی 

طبیعی و غیرطبیعی را ندارند. 
وی گفت: آبلیمو های غیرطبیعی که با مواد شیمیایی تولید می شوند هم از نظر رنگ و هم از 
نظر پالپ به گونه ای از سوی تولید کنندگان متخلف مورد تقلب واقع می شوند که هیچ تفاوتی 
با آبلیموهای طبیعی ندارند؛ لذا دستگاه های نظارتی باید با جدیت هرچه بیشتر به بازار آبلیمو 

وارد شوند و با متخلفان برخورد کنند.
 شادلو قیمت هر کیلوگرم لیموی صنعتی را 5000 تومان و قیمت منطقی هر کیلوگرم 
آبلیموی واقعی را حدود 8000 تومان عنوان کرد و گفت: اگر لیموترش صنعتی نباشد و دارای 
شرایط خاص از نظر کیفیت باشد طبیعی است که حدود 20 تا 30 درصد گران تر از لیموهای 

صنعتی مخصوص آبگیری است.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,176,000یک مثقال طلا

964,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,400,000سکه بهار آزاد ی

9,400,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD36,700,000وی 8

GLX 405 30,300,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 37,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,500,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,000,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 59,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

 MVM46,000,000 550 دستی

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3372,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

گردشگری که از آن به عنوان صنعت تمیز یاد می شود 
علاوه بر درآمدزایی، اشتغال وسیعی نیز ایجاد می کند از این 
رو کم توجهی و غفلت نسبت به این صنعت، جفای آشکار به 

منافع ملی و مردم ایران است.
 Industry دودکش  بدون  صنعتی  را  گردشگری  صنعت 
بخش  که  صنعتی  کنند.  می  عنوان   Without Chimney
وسیعی از جامعه به ویژه زنان و جوانان را به کار می گمارد و می تواند 
درآمدهایی نظیر درآمدهای نفت و گاز برای کشور ایجاد کند بنابراین 
از هر چه بگذریم نباید از منافع مادی و معنوی صنعت گردشگری، 

گذشت.
از  جهان  کشورهای  بیشتر  در  گردشگری  صنعت  اکنون  هم 
سودآوری بالایی برخوردار است به طوری که بسیاری از کشورها با 
درآمدهای حاصل از این صنعت، می توانند کشور خود را اداره کنند.

صنعت گردشگری را باید از چند جنبه مورد توجه قرار داد که 
اشتغال بالا، درآمدزایی، حفظ و صیانت از محیط زیست و در نهایت 
ایجاد روحیه تعامل و گفت وگو از مهم ترین دستاوردهای این صنعت 

در دنیا است.
در حالی که متوسط درآمد جهانی حاصل از گردشگری برای 
یک کشور 17 میلیارد دلار است این میزان در ایران در سال 2013 
میلادی با چهار میلیون گردشگر برابر با پنج میلیارد دلار بوده است 
که می توان مدعی شد هنوز 12 میلیارد دلار از متوسط جهانی عقب 

هستیم.
متاسفانه در بیش از سه دهه گذشته از این صنعت غفلت کرده ایم 
و علیرغم توانمندی بالایی که در کشور ایران برای جذب گردشگر 

وجود دارد این فرصت را به دیگر کشورها واگذار کرده ایم.
باورند در صورتی که  این  بر  اقتصادی  از متخصصان  بسیاری 
درآمدهای بی زحمت نفتی و گازی نبود، چه بسا برای ادامه امور 
کشور می توانستیم در بخش های دیگر از جمله صنعت گردشگری 

خود را تقویت کنیم و رشد قابل توجهی داشته باشیم.
ساز  و  ساخت  حوزه  از  گردشگری  صنعت  با  مرتبط  صنایع 
گرفته)ساخت هتل و متل( تا بخش های حمل و نقل، صنایع غذایی، 
صنایع دستی، رستوران داری، نساجی، پزشکی، صنعت نشر و بسیاری 

از زمینه های فرهنگی در ارتباط با صنعت گردشگری رشد کنیم.
ساخت آمفی تئاترها و سالن های بزرگ برای اجرای موسیقی زنده 
ایرانی که گردشگران خارجی نیز می توانستند از آن بهره مند شوند، از 
جمله فعالیت های اشتغالزا محسوب می شود که می توانستیم چهره 

ی فرهنگی از خود به جهان ارائه دهیم.
با وجودی که ایران جزء 10 کشور برتر جهان به لحاظ ظرفیت 
بالای ابنیه تاریخی است اما تاکنون از این پتانسیل کمترین بهره 

مندی را داشته است. 

غفلت کردیم و از درآمدهایی که کشورهای دیگر براحتی نمی 
گذرند، ما گذشتیم.

 ** پنجره ای از جنس امید
با روی کارآمدن دولت تدبیر و امید پنجره دیگری از جنس امید 
به روی مردم گشوده و با انجام مذاکرات هسته ای چهره صلح جویانه 

ایران به جهانیان معرفی شد.
دو سال از فعالیت دولت گذشته است و به دلیل همین چهره صلح 
جویانه، تعداد گردشگران خارجی به کشور افزایش یافته و هم اکنون 

حضور گردشگران خارجی در کشور بتدریج در حال فزونی است.
در شهرهای تهران، اصفهان و شیراز حضور گردشگران خارجی 
ملموس است و در کنار هتل ها رفت و آمد این مهمانان بیشتر 

احساس می شود. 
** هر پنج توریست یک شغل ایجاد می کند

غلامرضا علیزاده استاد جامعه شناسی دانشگاه علامه طباطبایی با 
بیان آنکه برای توسعه صنعت گردشگری باید این صنعت را در وهله 
نخست از خود ایرانی ها شروع کرد، افزود: هر پنج توریست می تواند 

یک فرصت شغلی در کشور ایجاد کند.
در صورتی که تعداد توریست ها به ایران سالانه حدود 20 میلیون 
نفر افزایش یابد، می توان حداقل چهار میلیون شغل در کشور ایجاد 

کرد.
صنعت  دلاری  میلیون  و 400  یکهزار  درآمد  به  اشاره  با  وی 
گردشگری درجهان، گفت: اگر بتوانیم 20 درصد از این درآمد را 
بدست آوریم اتفاقات خوبی در اقتصاد کشور خواهد افتاد به طوری که 

حتی می توانیم از فروش نفت بی نیاز شویم.
وی با یادآوری خاطره ای از ترکیه، گفت: در شهر ازمیر اتاق 
کوچکی بود که یکبار کمال آتاتورک رهبر ترکیه جدید به آنجا 
رفته، حمام کرده و حوله اش هنوز در اتاق است. ترک ها از این 
اتاق به عنوان جاذبه گردشگری استفاده و درآمد از توریست ها 

جذب می کنند.
تردیدی نیست، جاذبه های گردشگری در ایران چه به لحاظ 
تاریخی، فرهنگی و اقلیمی بسیار بیشتر است که بی توجه به همه 
این مصادیق براحتی از آنها عبور می کنیم و حتی تا جایی پیش 
می رویم که در برخی مواقع آنها را تخریب و تبدیل به خیابان و 

بزرگراه می کنیم.
در یکی از میادین شهر رم، دیواری کوتاه از رم باستان باقیمانده 
است. شهرداری شهر رم بدون آنکه به این دیوار که در وسط میدان 
قرار دارد صدمه ای بزند برای حفاظت از آن میله های آهنی قرار داده 

که مورد آسیب تردد خودروها قرار نگیرد.

علیزاده بیان داشت: ایران به لحاظ ویژگی های اقلیمی بسیار متنوع 
است، کویر ایران به همراه کاروانسراهایی که در آنجا است جاذبه 

زیادی برای جذب گردشگران خارجی دارد.
وی در خصوص یکی از ملزومات ابتدایی برای گردشگران، گفت: 
حتی ساخت سرویس های بهداشتی با استانداردهای مناسب می تواند 
فرصت اشتغال بالایی را در کشور ایجاد کند. این دستشویی ها می تواند 

برای عده ای درآمدزا باشد. 
 ** جاذبه هایی که هر کدام دریایی از ثروت است

ماهاتیر محمد نخست وزیر اسبق مالزی در سفری که به ایران 
داشت، اعلام کرده بود،'اگر مدیریت جاذبه های توریستی استان 
اصفهان در اختیار مالزی قرار گیرد، سالانه برابر با ارز آوری نفت برای 

ایران سودآور خواهد بود'.
اصفهان تنها بخشی از جاذبه گردشگری ایران است. جاذبه های 
گردشگری در ایران آنچنان متنوع است که گردشگران در یک سفر 

موفق به دیدن تمام آنها نمی شوند.
یکی از ویژگی های گردشگری در ایران تنوع قومیت در ایران است 
که برای بسیاری از گردشگران دیدن این تنوع فرهنگی در یک کشور 

جذاب است.
یکی از گردشگران آلمانی در سرای مشیر شیراز که از تنوع رنگ 
در پوشش زنان قشقایی به شگفت آمده بود، بیان داشت: دیدن این 
صحنه ها برای من بسیار شگفت انگیز است، تاکنون این همه تنوع 

رنگ را در یک جا ندیده بودم، ایران کشور شگفتی ها است. 
 ** فرصت هایی که براحتی می سوزند

ریچارد فرای ایرانشناس امریکایی که سال گذشته فوت کرد، 
وصیت کرده بود که او را در کنار زاینده رود دفن کنند. پیشنهادی که 
اگر به هر کشوری می شد با روی گشاده از آن استقبال می شد اما 
متاسفانه ما که در از دست دادن فرصت ها حرف زیادی برای گفتن 

داریم با این پیشنهاد مخالفت کردیم.
آرامگاه فرای می توانست یکی دیگر از صدها جاذبه های گردشگری 

ایران شود که متاسفانه برخی از نمایندگان با آن مخالفت کردند.
از  و کشورها  است  وقوع  در حال  بسرعت  در جهان  تغییرات 
فرصت های بسیاری برای بهبود زندگی مردم خود از آنها بهره مند می 
شوند.غفلت از هر فرصتی جفای آشکاری به مردم است، مردمی که 
برای حفظ عزت و غرورشان می توانستیم بجای پرداخت نقدی پول، 

شغل برای آنها ایجاد کنیم.
حکایت صنعت توریسم در ایران اگر مورد توجه قرار نگیرد حکایت 

باربری است که بارش یخ بود اما از تشنگی جان سپرد.
صنعت گردشگری را بها دهیم و از منافع حاصل از آن براحتی 
نگذریم، غفلت از این صنعت نه تنها جفای آشکار به منافع ملی بلکه 

مردم است.

گردشگری؛ صنعتی بدون دود

معاون رفاهی وزیر رفاه خبر داد؛
 ۶۹ میلیون نفر یارانه بگیر حذف نمی شوند

معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام این که 69 میلیون نفر از 
یارانه بگیران همچنان در فهرست سازمان هدفمندی یارانه ها باقی خواهند ماند، 
گفت: سبد کالای نیازمندان هم طبق روال برای ۸ میلیون نفر اختصاص می یابد.

احمد میدری، معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه فعلاً اعتبار سبد 
کالا تغییری نخواهد کرد، اظهار داشت: دولت از منابع موجود سبد کالا را به نیازمندان 

تقسیم خواهد کرد.
وی افزود: فعلاً حدود دو میلیون نفر یا بیشتر از اقشار بالا و ثروتمند جامعه از دریافت یارانه 
حذف شدند و این اطمینان خاطر داده می شود که از 75 میلیون ایرانی، 6 میلیون نفر از 

طبقه پردرآمد جامعه حذف خواهند شد.
میدری در پاسخ به این سؤال که قانون هدفمندسازی یارانه ها 5 ساله بوده و قاعدتاً باید تا 
آذر امسال ادامه داشته باشد، آیا همچنان به پرداخت یارانه ادامه خواهید داد یا خیر، گفت: 
فعلاً دولت تصمیمی بر قطع یارانه ها ندارد و ادامه آن در حیطه اختیارات دولت و مجلس 

شورای اسلامی است.
معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین با بیان اینکه سبد کالا هم برای 
8 میلیون نفر در هر نوبت تخصیص داده می  شود، گفت:  افرادی که تحت پوشش کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی هستند، مشمول این سبد بوده و فعلاً تغییری در اعتبار 

و تعداد این افراد ایجاد نخواهد شد.
میدری در پاس��خ به این سؤال که مرحله بعدی سبد کالا چه زمانی خواهد بود،گفت: 

مرحله بعدی در آینده اعلام خواهد شد و قطعاً بعد از ماه محرم انجام می شود.
وی در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه آیا از محل منابع حاصل شده از حذف یارانه 
اقش��ار پردرآمد به اشتغال هم تخصیص داده خواهد شد یا خیر، حذف 2 میلیون نفر از 
یارانه بگیران در مقابل میزان پرداختی رقم ناچیزی است و تصمیم گیری درباره آن منوط به 

تصمیم گیری در هیأت دولت است.
معاون رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین از ادامه حذف یارانه اقشار پردرآمد 
جامعه تا سقف 6 میلیون نفر خبر داد که با استفاده از بانکهای اطلاعاتی با کمترین خطای 

موجود در وزارت رفاه انجام شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران؛

یارانه های نقدی منابع ملی را به تاراج می برد
مجیدرضا حریری، عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد است که »هدفمندی یارانه ها 
به این معناس�ت که یک گروه هدف مشخص ش�ود و از این گروه حمایت های 
اجتماعی، اقتصادی و... صورت گیرد، اما اتفاقی که می افتد، نوعی تاراج منابع 

ملی است.«
مجیدرضا حریری درباره پرداخت ماهانه یارانه های نقدی عنوان کرد: »پرداخت یارانه های 
نقدی، بزرگ ترین چالشی است که امروز دولت یازدهم با آن دست و پنجه نرم می کند و 

ادامه پرداخت آن، به ضررهای اقتصادی کشور می افزاید.«
حریری اظهار داشت: »طرح هدفمندی یارانه ها دقیقا به شکل برعکس از سال 89 اجرا 

شد و کاملا بی هدفی در پرداخت یارانه های نقدی وجود دارد.«
وی تصریح کرد: »هدفمندی یارانه ها به این معناست که یک گروه هدف مشخص شود و 
از این گروه حمایت های اجتماعی، اقتصادی و... صورت گیرد، اما اتفاقی که می افتد، نوعی 

تاراج منابع ملی است.«
عضو اتاق بازرگانی ایران متذکر شد: »یارانه های نقدی، پولی است که روزی داده اند و شاید 
در زندگی قشری از اقشار جامعه تاثیر داشت، ولی امروز با احتساب تورم از سال 89 تاکنون 
و ارزش برابری ریال در مقابل اسعار خارجی، واقعا پول ناچیزی است که به یک فرد داده 
می شود، اما به هرحال کسانی که مبدع این حرکت بودند، یک اشتباهی را کردند که تبعات 

اجتماعی آن را هیچ دولتی نمی تواند تحمل و جمع کند.«
حریری اظهار داشت: »یک روزی این پول را به مردم دادند و گفتند پول امام زمان است 
و برکت دارد. حالا یک مقدار جمع کردن این موضوع لااقل از لحاظ اجتماعی کار سختی 

است، اما به هرحال دولت یازدهم آمده است که کار سخت انجام دهد.«
وی ادامه داد: »وقتی که در س��ال 92 دولت یازدهم در س��خت ترین شرایط سیاسی و 
اقتصادی، دولت را تحویل گرفت، خود را برای کارهای سخت آماده کرد و یکی از این کارها 

نیز بحث یارانه های نقدی است.«
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: »در حال حاضر هر ماه یک مقداری پول بدون کنترل در 
بازار تزریق می شود که در اکثر ماه ها این پول پشتوانه حقیقی هم ندارد و ضرر عمده ای به 

پایه پولی کشور می زند.«
حریری افزود: »از سال 89 تاکنون یارانه های نقدی هر سال ضررهای خاص خود را داشته 

و هر سال هم این ضررها افزون شده است.«

معادن آینده دار ترین بخش اقتصاد 
استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: ایران به دلیل برخورداری از منابع معدنی 

میتواند بخش مهم و عظیم در اقتصاد جهان را به خود اختصاص دهد.
لطفعلی بخشی استاد دانشگاه علامه طباطبایی درخصوص منابع معدنی و جایگزین آن با 
منابع نفتی اظهار داشت: به لحاظ اینکه ایران از کشورهایی است که از منابع معدنی غنی 
برخوردار است و نفت نیز جز ارشد این منابع محسوب میشود معدن می تواند مهمترین 

بخش اقتصاد در آینده باشد. 
وی گفت: معادن می توانند آثار زیادی بر اقتصاد کشور از نظر اشتغال زایی در سطح کشور 
و عمران و آبادانی نقاط دور از دست کشور داشته باشد بعضی از صنایع وجود دارد که فقط 
در قسمت های خاصی متمرکز هستند ولی معادن این ویژگی را ندارد و در سطح کشور 

گسترده اند.
 وی در پایان در خصوص جلوگیری از خام فروشی تصریح کرد: درصنایع و معادن می توان 
با ماش��ین آلات س��اده و داخلی ارزش افزوده را بالا برد و میتوان با دراختیار قرار دادن 
تسهیلات به معادن کمک کرد تا آنان ابزار و ماشین آلات را خریداری کنند و با این روش 
علاوه بر افزایش سطح اشتغال ارزش افزوده معادن نیز بالا خواهد رفت و محصول فرآوری 

شده را به دنیا صادر خواهیم کرد.

 »پرُدرآمدترین شغل خانگی چیست؟« این سوالی است که شاید تا کنون چندین 
بار از ذهن عبور کرده باشد. اما گاهی کسب درآمد می  تواند با کمی خلاقیت و در 

محیط امن خانه عملیاتی شود. 
»پُردرآمدترین شغل چیست؟« این سوالی است که شاید بارها در ذهن شما هم عبور کرده 
باشد. در شرایطی که مشکلات اقتصادی امرار معاش را برای افراد سخت کرده است شاید 
پرسیدن این سوال بیراهه نباشد.از سوی دیگر حجم بالای بیکاری در کشور گاهی باعث 
می شود که افراد از سر ناچاری تن به پذیرش شغل هایی با درآمد پایین بدهند. جمعیت 
عظیمی از نیروی کار معتقد است که امروزه درآمد و هزینه با هم همخوانی ندارد. یعنی هزینه 

ها بسیار بیشتر از درآمدهاست.
مشاغل خانگی یکی از مشاغل جذاب است که برخی افراد به دلیل محیط امن خانه آن را 
به عنوان یک بنگاه اقتصادی می پذیرند. برخی از این شغل ها صاحبان خود را به درآمدهای 

میلیونی می رسانند.
فرش بافی : فرش بافی از آن دسته مشاغلی است که می تواند درآمد سرشاری را برای 
افراد متقاضی شغل خانگی ایجاد کند. برخی از کارگاه های فرش بافی با دادن آموزش های 
لازم اطلاعات اولیه را در اختیار متقاضیان قرار می دهند و بعد از تهیه وسایل لازم می توان 
کار فرش بافی را در منزل شروع کرد. برخی از افراد تا ماهی 5 میلیون تومان هم از این شغل 
درآمد کسب می کنند.علاوه بر این مسئله اشتغال زایی خوبی برای سایر افراد جویای کار 

فراهم می کنند.
بازاریابی تلفنی : بازاریابی تلفنی می تواند برای شما یک درآمد 1 تا 3 میلیونی را مهیا کند. 
افراد می توانند با مراکزی که نیاز به بازاریابی برای محصولشان دارند قرارداد ببندند و بسته به 

فعالیت خود از 1 تا 3 میلیون مزد دریافت کنند.
عروسک سازی : این کار نیز با مقداری آموزش و با تهیه ابزار نه چندان گران قیمت در خانه 
امکان پذیراست. بسته به آنکه چقدر در کار تبحر پیدا کنید و چه میزان فعالیت داشته باشید 

می توانید درآمدی بالای 1 میلیون در ماه را برای خود متصور شوید.
شیرینی پزی : شما می توانید از هنر آشپزی خود نیز درآمد کسب کنید و حتی بدون نیاز به 
مغازه محصولات خود را در خانه خود به فروش برسانید  یا اینکه محصولات خود را به شیرینی 

فروش ها بدهید. این کار نیز بسته به فعالیت شما می تواند درآمد بالایی برایتان ایجاد کند.
خیاطی : شاید خیاطی را بتوان جزو معروفترین مشاغل خانگی قرار داد. البته برای این 

منظور باید تبحر کافی داشته باشید و پس از آن می توانید به درآمدی مناسب برسید.
صنایع دستی:هنر همیشه طرفداران خاص خودش را دارد اگر بتوانید محصولات خاص 
خودتان را تولید کنید و بازار یابی خوبی داشته باشید از طریق بافتنی، گلدوزی،ساخت وسایل 

تزئینی و حتی خیاطی هم می توان ثروتمند شد.
پرورش گیاهان خانگی:زندگی شهری و دوری از طبیعت همه انسان ها را دلتنگ سر 
سبزی کرده. اگر بتوانید در محیط خانه گیاهان کوچک تزئیینی و حتی دارویی پرورش بدهید 
با استفاده از کمترین فضا می توانید بهترین درآمد را داشته باشید . البته لازمه این کار این 

است که مطالعه و تحقیق خوبی داشته باشیم تا بهترین شکل ممکن از عهده کار بر آییم.
به گزارش تسنیم،کسانی که در این شغل ها فعالیت دارند بدون آنکه ماه ها در صف طولانی 
برای یافتن شغل بمانند برای خود درآمدی را دست و پا کرده اند. اهمیت مشاغل خانگی تا 
جایی است که حسن طایی، معاون اشتغال وزیر کار می گوید: جایگاه مشاغل خانگی نقطه 

شروع اشتغال و بهبود بازار کسب و کار محسوب می شود.

 عضو هیات مدیره کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران گفت: به زودی ارائه خدمات بیمه تکمیلی 
برای کارگران ثبت نام شده در سامانه بانک اطلاعاتی 

شاغلان آغاز می شود. 
هادی ابوی با اعلام آخرین اقدامات انجام شده در زمینه 
ثبت نام از کارگران و مشمولان قانون کار برای تشکیل یک 

بانک اطلاعاتی، گفت: انتظار داشتیم دولت و مجلس در این 
زمینه همکاری داشته باشند، چون در صورت تشکیل بانک 
اطلاعاتی شاغلان کشور، آنها می توانند استفاده های بهتری از 

این بانک داشته باشند.
عضو هیات مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ایران اظهارداشت: چون اطلاع رسانی ها تاکنون آنچنان که 

لازم است ملموس نبود، آمار ثبت نام ها و ارسال پیامک به 
شماره 30001633 در حد 40 هزار مورد مانده است اما 
استقبال کارگران در مشهد مقدس که به عنوان پایلوت این 

کار انتخاب شده بود، به مراتب بهتر بوده است.
ابوی با اعلام اینکه کلیه نیروهای کار مشمول قانون کار 
بانک  این  نام در  می توانند بدون هیچ منعی جهت ثبت 
اطلاعاتی شماره تلفن ثابت و کد شهر محل سکونت خود 
را به سامانه 30001633 پیامک کنند، بیان داشت: به عنوان 
نمونه، کارگران تهرانی پیش شماره 021 و شماره تلفن ثابت 

خود را به این سامانه پیامک کنند.
این مقام مسئول کارگری کشور بیان داشت: 5 هزار مورد از 
ثبت نام ها برای کارگران مشهد مقدس بود که به زودی برنامه 
هایی برای دریافت بیمه تکمیلی کارگران و صدور کارت های 
هوشمند بانکی انجام خواهد شد. بیشتر هدف ثبت نام برای 
تشکیل بانک اطلاعاتی کارگران، درباره اجرای برنامه های 

حمایتی است.
وی ادامه داد: تا 15 روز آینده اولین خدمات برای ثبت نام 
شدگان ارائه می شود و دفتر مشاوره رایگان برای شاغلان 
پیرامون مباحث مختلفی مانند مسائل مشاغل سخت و زیان 
آور، قراردادهای کاری و سایر موضوعات مرتبط با کارگران، از 

هفته آینده آغاز می شود.
به گفته ابوی، فراهم شدن حمایت از کارگران در دعاوی و 
ارائه خدمات وکیل رایگان نیز جزو دیگر برنامه ها است که در 

دست پیگیری قرار دارد.

 مطالعات جدید نشان می دهد رکورد بیکاری فارغ التحصیلان روستایی مربوط به 
رشته های حقوق، صنعت و فرآوری، محیط زیست،بازرگانی،علوم اداری و مهندسی 

است و در این رشته ها بیشترین مشکل ورود به بازارکار وجود دارد. 
بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی در حال حاضر مهمترین و جدی ترین مسئله در بازار 
کار کشور است. بیکاری جوانان تحصیل کرده امروز دیگر شهر و روستا ندارد و در تمامی 
بخش ها وجود دارد. شرایط امروز به گونه ای است که امکان کاریابی برای افراد دارای تحصیلات 

دانشگاهی از تحصیل کرده های فنی و مهارتی به مراتب دشوارتر است.
همچنین کارجویانی که سطح تحصیلات پایین تری دارند نیز امکان بهتری برای ورود به 
بازار کار می یابند اما هرچه سطح تحصیلات جوانان به ویژه در رشته های علوم انسانی و نظری 
بالاتر باشد، متاسفانه امکان یافتن شغل برای آنها دشوارتر می شود. برخی جوانان برای فرار از 

این وضعیت مجبور می شوند در مشاغلی غیر از رشته های تحصیلی خود وارد شوند.
بیکارترین رشته های تحصیلی در روستاها کدامند؟ 

نتایج بررسی جدیدترین گزارش وزارت کار از وضعیت بیکاری فارغ التحصیلان رشته های 
مختلف دانشگاهی در روستاهای کشور نشان می دهد که بیشترین تعداد بیکاران فارغ التحصیل 
دانشگاهی در رشته های بازرگانی و امور اداری، علوم انسانی، مهندسی و حرفه های مهندسی 
به ترتیب با 21.3 درصد، 15.6 درصد و 13.9 درصد وجود دارند و این رشته ها بالاترین آمار 

بیکاری جوانان روستاهای کشور را دارند.
همچنین رشته های حقوق، صنعت و فرآوری و حفاظت محیط زیست نیز با 36.8 
درصد، 31.4 درصد و 30.4 درصد؛ بالاترین آمار بیکاری را در بین جوانان تحصیل کرده 
روستایی کشور دارند. البته این وضعیت با اندکی تغییر در مورد جوانان ساکن در شهرها 

وجود دارد.
در برخی رشته ها اوضاع بهتر است و جوانان تحصیل کرده در این بخش ها به مراتب آسان تر 
وارد بازار کار می شوند. میزان بیکاری در رشته های تحصیلی دامپزشکی، خدمات بهداشتی و 

تربیت معلم و علوم تربیتی به ترتیب 4.2 درصد، 4.5 درصد و 9.6 درصد است.
 آنچه که گزارش بازار کار روستایی وزارت کار -براساس آمارهای سال 92 - نشان می دهد 
نرخ مشارکت روستایی کشور اندکی بهتر از وضعیت فعالیت اقتصادی در شهرهای کشور است. 
در برخی از استان ها مانند اردبیل، آذربایجان غربی و شرقی فعالیت بهتری در بین جمعیت 

روستایی وجود دارد.

50 درصد اشتغال در روستاها کشاورزی است
در نقطه مقابل در استان هایی مانند سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد و هرمزگان 
اوضاع چندان خوب نیست و روستائیان تمایل و یا زمینه کمتری برای انجام فعالیت اقتصادی 
دارند. بیشترین نرخ اشتغال نیز مربوط به استان هایی مانند تهران، مرکزی و کرمان است و 
کمتری نیز مربوط به کهگیلویه و بویراحمد، هرمزگان و لرستان است. کشاورزی در روستاهای 
کشور 50.1 درصد کل اشتغال را ایجاد کرده و این وضعیت در مورد استان هایی مانند اردبیل، 
کرمان و کردستان بهتر است به نحوی که در این استان ها کشاورزی 67.3 درصد تا 68.7 
درصد کل اشتغال را ایجاد کرده است. با این وجود، مشاغل کشاورزی در استان تهران تنها 
10.7 درصد، در یزد 29.3 درصد و در هرمزگان نیز 33.5 درصد اشتغال را ایجاد کرده و مابقی 
فعالیت های ساکنان در این مناطق از کشور در حوزه های صنعت و خدمات شکل می گیرد.

پُردرآمدترین مشاغل خانگی در ایران 

اجرای طرح جدید درباره بیمه شاغلان؛

آغاز صدور کارت های هوشمند بانکی

مدرک گرایی به روستاها هم رسید!
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داورزنی:

شاید کواچ در کشور دیگری موفق باشد!

این روزها دغدغه بزرگی محمد رضا داورزنی رئیس فدراسیون والیبال را درگیر 
کرده است؛ بررسی عملکرد کواچ سرمربی تیم  ملی.

بع��د از ناکامي تیم  ملي در لیگ جهان��ي و جام جهاني، زنگ خطر براي والیبال ایران 
صدا کرد، آن هم قبل از انتخابي المپیک. داورزني که وعده حضور والیبال در المپیک را 
داده نمي خواهد دوباره خاطره تلخ 2012 تکرار شود. به همین خاطر دست به کار شد با 
راه اندازي کارگروه و بررسي عملکرد سرمربي تیم  ملي، تصمیم درستي بگیرد، حتي اگر 
این تصمیم برکناري کواچ باشد. البته او حالا ترجیح مي دهد بگوید: »فعلاً تا اواخر هفته 

آینده صبر کنید.« 
* چه خبر از سرمربي تیم  ملي؟ 

هنوز در حال بررسي هستیم. فکر مي کنم تا هفته آینده، جمع بندي ما طول بکشد.
 * ممکن است کواچ برود و سرمربي جدیدي بیاید؟

 جلسات که تمام شد نتیجه را اعلام مي کنیم. فعلاً در حال بررسي هستیم که قطعي 
کنیم اگر کواچ تقویت شود مي تواند مشکل تیم  ملي را حل کند یا نه.

 * اما حالا لیست کاندیداهایي رو مي شود که فدراسیون حتي موافقت اولیه 
را از آنها گرفته است. 

اسامي اي که مطرح مي شود، همیشه بوده و هست اما نباید خیلي حساسیت نشان داد. 
هرکس یکي را در ذهنش دارد. دایره انتخاب که 500 نفر نیس��ت، هست؟ 5، 6 مربي 
هستند که مي توانند کمک کنند. بیشتر از این تعداد که نیست. ما آرام، آرام کارمان را 

انجام مي دهیم. 
* در آیتم صرفاً جهت اطلاع بعد از پخش مصاحبه ش�ما که گفته بودید 90 
درصد کواچ عوض مي ش�ود، توضیح داد که مگر از قبل نمي دانستید که حالا 

مي خواهید این کار را کنید. نظر خودتان چیست؟ 
مربیان مختلف دنیا که این طرف و آن طرف مي روند، بر اس��اس کارکردشان انتخاب 
مي ش��وند. بعد از مدتي هم ارزیابي مي شوند که به اهداف مد نظر رسیده اند یا نه. مگر 
ولاسکو که سرمربي اسپانیا بود و موفق هم نبود اتفاقي افتاد. او نتوانست در آنجا کار کند. 
حالا آنها بیایند بگویند چرا ولاسکو را آوردیم؟ طبیعي است که یک مربي در جایي موفق 
مي شود و در جایي نه. چه کسي در دنیا موفقیت را تضمین مي کند؟ مگر مي شود یک 
مربي در همه جاي دنیا موفق باشد؟ طبیعت کار همین است. ولاسکو با ما موفق بود. در 
حالي همه اول خیلي به او امیدي نداشتند. بعد از رفتن او هم مي گفتند نباید مي رفت. 
ما هم براي استخدام کواچ رزومه 7 ساله مربیگري  اش را بررسي کردیم، دیدیم 4 سال 
بهترین مربي بوده. ما هم با استناد به آن با او به توافق رسیدیم. اصلاً چه تضمیني بود که 
برناردي یا آناستازي را مي آوردیم به این نقطه نمي رسیدیم؟ مگر آناستازي مربي لهستان 
نبود؟ مگر او را برکنار نکردند؟ چه ضمانتي اس��ت مربي اي که مي  آید نسخه  اش براي 

کشوري جواب دهد؟ وقتي ریسک مي کني گاهي جواب مي دهد و گاهي نه.
 * پس شما با انتخاب کواچ مي دانستید ریسک مي کنید؟ 

وقتي ما ک��واچ را انتخاب کردیم عملکردش در تیم هاي باش��گاهي خوب بود. اینکه 
مي گویند چرا ما مربي را انتخاب کردیم که تجربه هدایت تیم  ملي را نداش��ته، مگر ما 
تنها بودیم؟ مگر آنتیگا سرمربي لهستان و بلیجیني سرمربي ایتالیا از اول سابقه کوچ تیم 
 ملي را داشته اند؟ امسال چهار مربي روي نیمکت تیم ها بودند که سابقه مربیگري تیم 
 ملي نداشتند و نتیجه هم گرفته اند. موفقیت همه  اش مربي نیست بلکه عوامل مختلفي 
در آن نقش دارد که یکسري به چشم مي  آید و یکسري نه. بعضي عوامل اصلاً قابل لمس 
نیست. در عمل باید ببینید چه مي شود. از نظر آماري کواچ نسبت به ولاسکو جایگاه 
تیم  ملي ایران را در جام  جهاني  بالا برد اما نتیجه خوبي نگرفتیم. در رنکینگ جهاني 
هم بالاتر رفته ایم، حتي در لیگ جهاني هم بالاتر رفته ایم اما نتیجه، نتیجه خوبي امسال 
نبود. چرا ما قبلاً فکر نکرده ایم. ما فکر کرده بودیم و حالا براي شناخت پارامترهایي که 
تأثیر بیشتري دارند، عملکرد او را بررسي مي کنیم. بررسي مي کنیم تا پارامترهاي مؤثر 
در نقاط ضعف را یا اصلاح کنیم یا تغییر دهیم. در کجاي دنیا یک مربي را مي آورند و 
فکر مي کنند که پیروز مي شود که ما هیچ وقت فکر نکرده بودیم مي بازد؟ به نظرم نظریه 
باید منطقي باشد. من همین سال قبل در مصاحبه به شما گفتم عملکرد کواچ را بعد از 
جام  جهاني  باید بررسي کرد. حالا هم عملکرد را بررسي مي کنیم و بعد تصمیم مي گیریم. 
شاید کواچ به کشور دیگري برود و موفق باشد اما در کشور ما انتظارات را برآورده نکرد. 
نمي شود گفت چرا فدراسیون او را آورده است. وقتي او را آوردیم باید حمایت مي کردیم، 
اگر نتیجه مي گرفت که هیچ اگر نگرفت هم باید اقدام اساسي انجام دهیم. البته باید نگاه ها 

منطقي باشد نه احساسي. 
* پس مردم نگران تیم  ملي نباشند؟ 

حساسیت و دغدغه مردم قابل احترام است اما این اتفاقات در همه جاي دنیا مي افتد. 
حتي در کشورهاي بزرگ. آمدن مربي در یک کشور جواب مي دهد و در کشور دیگري نه. 
در هیچ کجاي دنیا موفقیت تضمین شده نیست. موفقیت ترکیب عوامل مختلفي است. 

براي والیبال و کارگروهي هم نقش پارامتر هاي مختلف تأثیر دارد.

برنامه دوشنبه شب نود در حالی روی آنتن رفت که 
سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران، شب زنده داری 

عده ای از بازیکنان تیم ملی را تایید کرد.
 برنامه این هفته نود با سئوال بهترین مدافع فوتبال ایران 
بعد از انقلاب آغاز شد که برای این سئوال 10 گزینه سهراب 
افشین  پنجعلی،  محمد  پاشازاده،  مهدی  زاده،  بختیاری 
پیروانی، سید جلال حسینی، محمد خاکپور، رحمان رضایی، 
یحیی گل محمدی، نادر محمدخانی و پژمان منتظری در 

نظر گرفته شده بود. 
در ابتدای برنامه گزارشی از کشور عمان و ایرانی های حاضر 
در این کشور پخش شد و به معرفی فرهنگ این کشور 
اختصاص داشت و سپس بازی تیم ملی ایران با عمان نشان 

داده شد. 
ماجرای دریافت گل های تکراری تیم ملی

آنالیزی از گل های دریافتی تیم ملی ایران پخش شد. در 
این آنالیز مشخص شد که گلهای تیم ملی در چند بازی از 
جمله سوئد، عراق، ترکمنستان و عمان یک شکل بوده و توپ 
اغلب روی اشتباه جایگیری دروازه بان و وینگرها وارد دروازه 

ایران شده است. 
گلایه کی روش از وضعیت سربازها و چمن کمپ

در ادامه، کارلوس کی روش از هتل تیم ملی با برنامه نود 
ارتباط تصویری گرفت و درباره تساوی تیم ملی مقابل عمان 
توضیحاتی ارائه کرد. وی درباره تعطیلی بیش از حد لیگ و 
انتقاد به کی روش در این بخش، گفت: خیر من موافق نیستم. 
ما همیشه طبق تقویم بین المللی فیفا حرکت می کنیم. دو 
بازی در فیفا دی پیش بینی شده بود و با درنظر گرفتن اینکه 
اهداف بسیار بزرگی داریم، حتما باید تیم را دوباره بسازیم. 
بازیکنان جوانی داریم و به نظرم نه تنها 15 روز، بلکه باید یک 

ماه لیگ را تعطیل کرد که البته شدنی نیست. 
سرمربی تیم ملی درباره رقبای سخت تیم ملی در مراحل 
بعدی، گفت: من هم نگرانم چون شاهدم که هیچکس نگران 
نیست و دغدغه ندارد. اگر بخواهیم خودمان را برای آینده 
آماده کنیم، باید سرمایه گذاری کنیم و جوانگرایی کنیم ولی 
حتما نیاز به کیفیت و تجربه داریم... شما راجع به پستهای 
دفاع راست و دفاع چپ صحبت کردید. ما هنوز نتوانسته ایم 
مشکل بازیکنان سرباز را حل کنیم. هنوز منتظر بختیار 
رحمانی، مهرداد پولادی، حسین ماهینی، احمد عبدالله زاده 

و بختیار رحمانی هستیم. 
وی درباره زمین چمن کمپ تیمهای ملی هم خاطرنشان 
کرد: دیگر حتی عاقلانه نیست راجع به کیفیت زمین صحبت 
کنیم. هرچه بیشتر راجع به این موضوع حرف بزنیم، اعتماد 
به نفس بازیکنان پایین می آید. به هیچ وجه نمی توانیم در 
این زمین پیشرفت داشته باشیم و سرعت کارهایمان در آن 
زمین پایین است. بهتر است در هتل بمانیم و از بازی در روز 

مسابقه، لذت ببریم!
 اعلام خودخواسته ترکیب تیم ملی و غافلگیری 

فردوسی پور!
سورپرایز کی روش برای برنامه نود اعلام ترکیب تیم ملی 
بود. او قبل از خداحافظی و قبل از قطع ارتباط تصویری، 
ترکیب تیم ملی را به عوامل پشت صحنه برنامه نود اعلام 
کرد که فردوسی پور اسامی 11 بازیکن اصلی را به این شرح 
خواند: علیرضا حقیقی، سید جلال حسینی، پژمان منتظری، 
احسان حاج صفی، ووریا غفوری، امید ابراهیمی، سعید عزت 

اللهی، رضائیان، دژاگه، امیری و سردار آزمون. 
پاسخ آلمانی دایی به سئوال خبرنگاران

در تقویم نود، به دیدار ایران و آلمان که با استقبال زیاد 
بخش،  این  در  شد.  اشاره  شد،  برگزار  آلمانی  خبرنگاران 
قسمتی از صحبت های علی دایی مهاجم وقت تیم ملی 
که در روزهای اوجش قرار داشد، پخش شد که به زبان 
آلمانی به سئوال خبرنگاران پاسخ می داد. دایی به خبرنگاران 
آلمانی گفت که برابر تماشاگران زیادی که به ورزشگاه آزادی 

می آیند، شانس ایران برای پیروزی زیاد است.
 افشای شب زنده داری

 بازیکنان تیم ملی و انتخاب علی پروین
یکی از مصاحبه شونده های برنامه این هفته، محمد بیاتی 
سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران در سالهای دور بود. 
او در این مصاحبه بعد از سالها، شب زنده داری بعضی از 
بازیکنان بازیکنان تیم ملی در مسابقات سال 1958 توکیو را 
تایید کرد و گفت: هیچکس نبود که جلوی بازیکنان را بگیرد!

 بیاتی درباره دلیل عدم استفاده از ناصر حجازی و علی 
جباری هم تاکید کرد:

شادروان حجازی که خودش به اردو نیامد. علی جباری هم 
گوشه راست بود که این پست را به علی پروین دادم. بنابراین 
یا باید جباری را انتخاب می کردم یا پروین. البته وقتی جباری 
را در مسابقات المپیک گوشه راست گذاشتم در زمین راه 

رفت و برای همین دیگر از او استفاده نکردم.
 خاکپور: این نسل می تواند حماسه بسازد

محمد خاکپور که در حال حاضر با تیم امید در تورنمنت 
غرب آسیا و در دوحه به سر می برد، گفت: هدفمان این بود 
که با حضور در این تورنمنت، مسابقات دی ماه را شبیه سازی 
کنیم. اعتقاد شخصی ام این است که این بازیکنان می توانند 
یکی از نسل های درخشان و به یادماندنی ایران باشند که 
حماسه خلق کنند و به المپیک صعود کنند ولی این مستلزم 

همدلی ملی است.
 مناظره های ناتمام حقوقی و اخلاقی

بخش پایانی برنامه نود به مناظره هوشنگ نصیرزاده رئیس 
کمیته حقوقی و مقررات فدراسیون فوتبال با احمدرضا براتی 
اختصاص داشت و طرفین صحبتهایی را در دفاع و رد بعضی 
از قوانین اساسنامه فدراسیون فوتبال داشتند. بحثی که 
همانند سایر بحثهای این حوزه بدون نتیجه گیری خاصی 

و با توجه به پایان برنامه نود، به اتمام رسید.
 آمار پیامکی برنامه نود در پایان این برنامه اعلام شد که 
محمد پنجعلی با 22 درصد به عنوان بهترین مدافع میانی 

فوتبال ایران بعد از انقلاب انتخاب شد.

 با نزدیک شدن به دربی تب انتخاب داور خارجی با اشتباهات داوران بالا گرفته 
و این کار را برای عنایتی که داور آماده ندارد و نمی خواهد زحمات همه سال های 

گذشته در ساخت داور ایرانی را هدر بدهد، سخت کرده است. 
 در حالی که بحران داوری همچنان ادامه دارد و اعتراض ها در پی اشتباهات مکرر داوران 
در دیدارهای لیگ برتر به اوج خودش رسیده از هم اکنون صدای جنجال و دعواهای انتخاب 

داور داخلی یا خارجی برای دربی بزرگ پایتخت شنیده می شود.
 در واقع عمل و عکس العمل هر دو باشگاه به گونه ای است که کار برای عنایت هر روز 
سخت تر می شود، از سوی دیگر با ورود برخی نمایندگان مجلس به این پروسه انتخاب 
سخت و سخت تر هم شده و به این ترتیب باید تاکید کرد که اصرار عنایت برای انتخاب داور 

ایرانی برای دربی به زودی دعواهای بزرگتری را به راه خواهد انداخت. 
نکته مهم این است که داور بزرگی برای سوت زدن دربی دیگر وجود ندارد یا اگر هست 
آنقدر تحت فشارهای مختلف طی ماه های اخیر چه در فضای مجازی و چه در کوچه و 
خیابان قرار گرفته که شاید خود داوران ایرانی هم تمایلی برای سوت زدن دربی پایتخت 

نداشته باشند.

 مظفری زاده و مرادی که کنار رفته اند، فغانی هنوز هم تحت تاثیر بازی تراکتور سازی و 
نفت دلخور است و ناراحت، او قربانی اشتباهات آندو و تونی و لک و مدافعان تراکتور سازی 
شد.  جهانبازی و تقریبا همه داوران درجه اول هم طی ماه های اخیر قربانی این و آن شده اند 
و باید تاکید کرد که عنایت داوری ندارد که پیش از دربی مطمئن باشد از نظر روحی و روانی 

و اعتماد مردمی شرایط خوبی دارد. 
حتی محسن ترکی هم آنقدر در تبریز تحت فشار قرار گرفت که به کفاشیان و خود 

عنایت حمله کرد.
 در واقع دست عنایت بسته است، او می خواهد که اعتماد را دوباره به سکوها و بین 
باشگاه ها و البته میان داورانش بازگرداند اما واقعیت این   است که به نظر میرسد، انتخاب یک 

داور خارجی برای عنایت هم راحت تر از دیگران است. 
با این شرایط  البته عنایت روزهای سختی را پیش رو دارد چون رو کردن به داور خارجی 
هم اگر چه آسان است و پاک کردن صورت مسئله، اما واقعیت این است که کل زحمات 
همه سالهای قبل در ساخت داور را هم زیر سوال میبره و همه آن تلاشها را بیثمر خواهد 

کرد.

گزارش برنامه نود؛

از آلمانی حرف زدن علی دایی تا افشای شب زنده داری بازیکنان تیم ملی

سوت هایی که لرزان به صدا درمی آید؛

کمیته داوران لای منگنه منتقدان

مسابقات فوتبال غرب آسیا - قطر؛

ایران دراندیشه خداحافظی از غرب آسیا با جام

فوتبال ایران که در تقسیم بندی جدید کنفدراسیون فوتبال آسیا به زوم آسیای 
میانه ملحق شد، در آخرین دیدارش در مسابقات فوتبال غرب آسیا به فکر 

کسب قهرمانی با عبور از سد سوریه است.
مسابقات غرب آسیا که به میزبانی قطر درحال برگزاری است،امشب  با انجام دیدار پایانی 
بین دو تیم امید ایران و سوریه به پایان می رسد، مسابقه ای که حکم خداحافظی فوتبال 

کشورمان در این رقابتها را دارد. 
طبق آخرین تصمیم و تقسیم بندی کنفدراسیون فوتبال آسیا، فوتبال ایران در زوم آسیای 
میانه قرار گرفت و به همین از سال آینده در مسابقات فوتبال غرب آسیا به میدان نخواهد 
رفت، به همین دلیل تیم امید ایران می تواند با قهرمانی در خاک قطر، با خاطره خوش با 

این رقابتها وداع کند. 
البته در این سال ها رقابتهای غرب آسیا با تغییرات بسیاری برگزار شد، گاهی تیم های 
بزرگسالان و در مقاطعی تیم های امید کشورهای غرب آسیا به مصاف هم می رفتند، آنهم 
در شرایطی که در هر دوره بسیاری از کشورهای مطرح این منطقه از قاره کهن، از حضور 

در این جام انصراف می دادند.
 شاگردان محمد خاکپور که با موفقیت در مستطیل سبز و مقابله با حاشیه های بیرونی 
کشورهای عربی، با شایستگی به فینال رسیدند، هدف شان پیروزی برابر سوریه و فتح جام 
قهرمانی است تا وداع باشکوهی از این رقابتها را در خاطره فوتبال دوستان کشورمان به 

یادگار بگذارند. 
تیم امید ایران در نخستین بازی اش در این جام با 2 گل از سد بحرین عبور کرد اما در 
بازی دوم و درحالیکه تیم برتر میدان بود، برتری 2 بر صفر را با تساوی 2 بر 2 با عربستان 
عوض کرد. البته عربستانی ها که در بازی پایانی با نتیجه 3 بر 2 بحرین را شکست دادند تا 

ایران با صدرنشینی در گروه B به مرحله نیمه نهایی برسد. 
البته عربستانی ها برای جلوگیری از حذف زودهنگام خود از جام، سعی کردند قوانین 
مسابقات را تغییر داده و به جای تفاضل گل، گل زده را عامل برتری یک تیم در جدول 
رده بندی قرار دهند، اما کارشکنی آنها نتیجه نداد و تیم امید ایران به جمع 4 تیم برتر 

مسابقات صعود کرد. 
تیم امی��د ایران در غیاب نفرات لژیونر، ملی پوش و چن��د بازیکن لیگ برتری در این 
مسابقات شرکت کرده بود، با تصمیم محمد خاکپور برابر یمن برخی از نفرات نیمکت نشین 
به میدان رفتند اما این بازی هم با برتری 2 بر یک امیدهای کشورمان به پایان رسید تا 

آنها به فینال مسابقات برسند.
 در این ش��رایط تیم امید ایران س��اعت 20:30 دقیقه فردا چهارشنبه در دیدار فینال 
مسابقات غرب آسیا 2015 - قطر، به مصاف سوریه می رود که در مرحله نیمه نهایی با 2 

گل میزبان جام را شکست داد و به نوعی شگفتی ساز این مسابقات لقب گرفت.
 پیروزی برابر سوریه، از یکسو پایانی باشکوه برای ایران در مسابقات غرب آسیا را رقم 
می زند و از سوی دیگر، روحیه بازیکنان را برای حضور در مسابقات قهرمانی زیر 22 سال 
آسیا 2015 - قطر را افزایش می دهد تا آنها در آن رقابتها که برای کسب سهمیه المپیک 
است، با انگیزه بالاتری به میدان رفته و طسم 40 ساله فوتبال ایران در نرسیدن به المپیک 

را بشکنند.

سوریان: 

به عشق حضور در المپیک ریو
 تمرینات را شروع کرده ام

دارنده 7 مدال طلای جهان و المپیک تاکید کرد با امید به حضور در المپیک 
2016 ریو در تمرینات تیم ملی حضور یافته است.

 حمید سوریان  در خصوص بازگشت مجدد محمد بنا به کشتی فرنگی و دور جدید 
تمرینات اظهار داشت: همه افراد شاغل در این حوزه با تمام توان و انرژی به دنبال کسب 
بهترین نتیجه هستند. قطعا این تیمی که سر کار آمده پرانرژی آمده و کارنامه مشخص 
و قابل قبولی هم دارد و این امید می رود که بهترین نتیجه نیز با این نفرات به دست آید.

 وی در خصوص اینکه باید در مسابقات گزینشی المپیک شرکت کند تا سهمیه المپیک 
را بگیرد و بلافاصله نیز مسابقات المپیک پیش  رویش قرار دارد و آیا در این فرصت کوتاه 
رسیدن به مرز آمادگی سخت نخواهد بود، عنوان کرد: با این شرایط بیگانه نیستم و در 
المپیک 2012 نیز همین ش��رایط وجود داشت. س��بک وزن آسیا سطح بالایی دارد و 
شرایط برای کسب سهمیه سخت خواهد بود.  دارنده 7 مدال طلای جهان و المپیک ادامه 
داد: از روز اول که تمرینات را شروع کردم به امید حضور در المپیک ریو آمدم و امیدوارم 
برای کشتی المپیک ریو مثل المپیک لندن با موفقیت باشد.  سوریان در پاسخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه با گذشت یک ماه از مسابقات جهانی و عدم رسیدن به مدال هنوز 
هم نمی خواهید در این خصوص و باخت برابر حریف آذری حرف بزنید، گفت: نمی دانم 
چه اتفاقی افتاد و هنوز هم نخواستم که در این خصوص فکر کنم. بعد از مسابقات جهانی 
به این موضوع فکر نکردم چون یادآور خاطرات بدی است اما باید نقاط ضعفی که منجر 
به شکستم شد را تصحیح کنم و برای رفع این مشکلات تلاش کنم اما به اعتقاد من عدم 
برخورداری از تمرکز لازم دلیل اصلی شکست من در لاس وگاس بود.  وی در خصوص 
اینکه برخی مدعی ش��ده اند که مسئولان فدراسیون جهانی و کمیته داوران روی نحوه 
مبارزاتش تمرکز کرده اند تا مانع از پیروزی او شوند، خاطرنشان کرد: این موضوع همیشه 
مطرح بوده و قطعا باید رویکرد جدیدی را اتخاذ کرد. همیشه گفته اند که برای تکرار یک 
اتفاق قش��نگ باید با برنامه جدید پیش آمد و از آنجایی که در سیستم داوری مسندی 
نداریم، متاسفانه به ما سختگیرانه نگاه می شود اما به طور قطع این اتفاق رخ داده است. 
در هر حال باید با شرایط خوبی گام به میدان بگذاریم تا چنین اتفاقاتی دامن یک تیم یا 
شخص را نگیرد.  نابغه کشتی فرنگی دنیا در خصوص حضورش در کمیسیون ورزشکاران 
اتحادیه جهانی نیز تصریح کرد: در سوئیس حضور پیدا کرده ام تا در این جلسه شرکت کنم 

و امیدواریم بتوانم برای ارتقای کشتی دنیا و البته ایران گامی موثری بردارم.

ملی پوش قایقرانی در آلمان پناهنده شد

"سعید فضل اولی" که نزدیک به یک ماه پیش راهی آلمان شد تا تمریناتش را 
در این کشور ادامه دهد، اعلام پناهندگی کرد. 

پیش از این ایسنا از مهاجرت ملی پوش سابق قایقرانی به آلمان خبر داده بود اما برخی 
رس��انه با رد این خبر مقصد او را انگلیس معرفی کردند اما اکنون این دارنده مدال نقره 

بازی های آسیایی اینچئون، در کشور آلمان پناهنده شده است.
 او به همراه علی آقا میرزایی در کایاک دو نفره پارو می زد و پس از ناکامی در مسابقات 

امسال قهرمانی جهان با قهر از اردوی تیم ملی رفت و راهی آلمان شد.

بازی باخت - باخت فدراسیون و کواچ؛

والیبال نظم کی روش را می خواهد!

دارد  قصد  خاص  شرایطی  تحت  والیبال  فدراسیون 
دستیاران اسلوبودان کواچ را تغییر دهد و این در حالی است 
که بازیکنان تیم ملی کواچ را قبول ندارند. به نظر می رسد 

بازی که در پیش گرفته شده دو سر بازنده است.
 بعد از نخستین نشست کارگروه تخصصی بررسی عملکرد تیم 
ملی والیبال، محمدرضا داورزنی به طور ضمنی اشاره به تقویت کادر 
فنی تیم کشورمان کرد. استنباط ناصر شهنازی مربی پیشین تیم 
ملی والیبال و یکی از کارشناسان حاضر در نشست یاد شده هم این 
بوده که فدراسیون والیبال در شرایط کنونی قصد حفظ کواچ را دارد 

و در کنار آن دستیاران وی را تغییر خواهد داد.
 این اظهارات در حالی مطرح شده که کواچ بارها به دفاع از 
کادر مربیگری خود پرداخت و در بازگشت به کشورش نیز مدعی 

شد فدراسیون والیبال ایران باید با این موضوع کنار بیاید که وی 
دستیاران خوبی را انتخاب کرده است. سرمربی صربستانی تیم ملی 
ایران به صراحت این موضوع را مشکل فدراسیون ایران دانست و بر 

موضع خود ایستاد. 
اکنون به نظر می رسد که شرایط تغییر کرده است. فدراسیون 
کواچ را تحت فشار قرار داده و این مربی هم برای حفظ جایگاه 
خود به مسئولان فدراسیون کشورمان چراغ سبز نشان داده است. 
خبرهایی به گوش می رسد که تیم مربیگری داخلی در کنار کواچ 
قرار خواهند گرفت و این در حالی است که بوبان مدعی بود اجازه 

دخالت در کار خود را به دیگران نخواهد داد.
 اسلوبودان کواچ در لیگ جهانی 2014 نتایج خوبی را با ایران 
گرفت و تیم کشورمان را به رده چهارم مسابقات یاد شده رساند. 

در آن مقطع خیلی ها مدعی بودند وی از دستپخت خولیو ولاسکو 
استفاده کرد و تیم ملی با هر مربی دیگری هم بود نتایج درخشانی 
کسب می کرد اما کواچ به شدت از این نظریه گلایه مند بود و نسبت 

به محبوبیت ولاسکو واکنش منفی نشان داد.
 یک سال گذشت و این بار تیم ملی با تفکرات کامل کواچ به 
استقبال لیگ جهانی 2015 رفت. تیم ایران دیگر پدیده نبود و 
بعنوان تیمی شناخته شده مورد آنالیز حریفان قرار گرفت و در این 
شرایط واکنش کواچ و دستیارانش نتیجه بخش نبود و تیم ملی 

علاقه مندان خود را نتوانست راضی نگه دارد. 
تورنمنت واگنر به فاصله چند هفته بعد فرصت دیگری برای 
کواچ بود و این بار نیز تیم ملی سه باخت متوالی برابر لهستان، 
فرانسه و ژاپن متحمل شد تا این کادر فنی از آزمون دیگری نمره 

قبولی نگیرد و بالاخره جام جهانی ژاپن و برگزاری یازده بازی متوالی 
کاملا همه را نا امید کرد. تیم ملی هم نتیجه نگرفت و هم خوب 
بازی نکرد. مشکلات فنی و روحی کاملا نمایان شدند و فاصله بین 
کواچ و شاگردانش بیشتر از قبل شده بود. واضح بود بازیکنان دیگر 
دستورات فنی او را بر نمی تابند و به نوعی از نظر فنی این مربی را 

قبول ندارند.
 اکنون فرصتی برای تصمیم گیری فدراسیون است. اما یک 
مشکل اساسی وجود دارد. مربیان بزرگ دنیا با تیم های باشگاهی 
و ملی قرارداد دارند و پایان فصل باشگاهی 2016 - 2015 نیز به 
نوعی همزمان با دیدارهای انتخابی المپیک در ژاپن خواهد بود و 
دست مسئولان فدراسیون را کاملا بسته است. انتخاب یک مربی 
جدید )حتی با پرداخت دستمزدی نجومی( نیز ریسک بزرگی است 
چرا که مربی جدید وقت چندانی برای شناخت بازیکنان و تغییرات 

ذهنی و تاکتیکی نخواهد داشت. 
فدراسیون والیبال با این اوضاع و احوال به دنبال حفظ کواچ به 
همراه تغییرات کادر فنی است. از قرار معلوم حضور مربیان داخلی 
در کنار کواچ می تواند مشکلات را برطرف کند اما نکته قابل تعمق 
رابطه بین کواچ و بازیکنان است. بازیکنانی که شهرت شان در داخل 
کشور به مراتب از کیفیت کارشان پیشی گرفته است و بادکنک 

غرور آنها سرانجام در جام جهانی ترکید. 
اگرچه مسئولان فدراسیون و اطرافیان تیم ملی مدعی هستند 
بازیکنان هر آنچه در توان داشتند ارایه کردند و در جام جهانی کم 
نگذاشتند ولی خود کواچ بعد از جام واگنر اعتراف کرد شاگردانش به 
حرف های وی توجهی ندارند و کار خود را در زمین انجام می دهند 
و جالب تر اینکه بعد از جام جهانی نیز ملی پوشان والیبال مستقیم 
و غیر مستقیم کیفیت کار  کواچ را زیر سوال بردند و تاکید کردند 

تیم ملی نیاز به شوک دارد. 
والیبال ایران در شرایطی قرار گرفته که فدراسیون خواسته یا 
ناخواسته بازی باخت - باخت را با کواچ پیشه کرده است. تیم ملی 
بدون شک یک مربی مقتدر می خواهد. ولاسکو نمونه بارز این گروه 
از مربیان است. مربی که بازیکنان او را دیکتاتور می دانستند اما آنقدر 
بزرگ بود که هیچ بازیکنی جرات جبهه گیری یا کم کاری را به خود 
نمی داد. درست مثل شرایطی که کی روش با دیسیپلین خود در 

تیم ملی فوتبال انجام داده است. 
کاری به کیفیت فنی کی روش در تیم ملی فوتبال نداریم اما 
دیسیپلین وی در تیم کشورمان قابل ستایش است. کی روش آنقدر 
نام و آوازه داشته که اکنون هر بازیکنی به تیم ملی دعوت می شود 
با جان و دل تلاش می کند و والیبال نیاز به چنین مربی دارد. مربی 
که نه بازیکنان، نه اطرافیان و نه مسئولان فدراسیون جرات دخالت 

در کار وی را نداشته باشند. آیا کواچ چنین مربی است؟



علمی و سلامت

ایدز چگونه منتقل می شود؟ 
کارشناس واحد پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت شهرستان 
آبیک گفت: آنچه که فرد را در معرض خطر ابتلا به بیماری ایدز قرار می دهد، 
رفتارهای پرخطر است و زندگی کردن در کنار افراد مبتلا، باعث انتقال آن به 

دیگران نمی شود. 
هادی باقری اظهار کرد: بیماری ایدز به دلیل اینکه واکسن و درمان قطعی و موثر ندارد، 

باید به پیشگیری از آن توجه جدی داشت. 
وی با بیان اینکه فرد مبتلا اگر به موقع دارو مصرف کند، می تواند طول عمر بیشتری 
داشته باشد، افزود: راه های انتقال این بیماری از طریق رابطه جنسی پرخطر، اعتیاد تزریقی، 
مادر آلوده به جنین، نوزاد طی فرایند بارداری، زایمان و شیردهی و استفاده از وسائل تیز و 

برنده خالکوبی و آرایشی - بهداشتی است. 
این کارشناس خاطرنشان کرد: خطر انتقال بیماری در مایعاتی مانند ادرار، عرق، اشک، 
ترشحات استفراغ و مدفوع در صورتی که با خون آمیخته نباشد، وجود ندارد. بنابراین 
بیماری ایدز با تماس های معمول روزانه نظیر دست دادن، روبوسی کردن، در آغوش گرفتن، 
عطسه، سرفه، استفاده از ظرف آب و غذای مشترک، نیش حشرات و استفاده از حمام و 
استخر مشترک در صورتی که آلوده به خون و رگه های خون نباشد، منتقل نمی شود.  
باقری شناسایی به موقع بیماری به منظور مراقبت و درمان افراد مبتلا و خانواده های آن ها 
را بسیار مهم ارزیابی و اضافه کرد: به همین دلیل پایگاه مشاوره و بیماریابی ایدز در مرکز 
بهدشت شهرستان آبیک آماده است به شکل رایگان افراد پرخطر را برای تست ایدز به 
روش تشخیص سریع، پذیرش کند.  وی تاکید کرد: استفاده از موادمخدر و محرک مثل 
مشروبات الکلی و قرص های اکستازی و شیشه، قدرت تصمیم گیری را از فرد گرفته و 
زمینه ساز انجام سایر رفتارهای پرخطر جنسی و اعتیاد تزریقی و در نهایت، آلودگی به این 
ویروس خواهد شد.  این کارشناس اضافه کرد: با توجه به شیوع این بیماری از راه جنسی، 
خویشتن داری در زمان تجرد و وفاداری به همسر و عدم برقراری رابطه جنسی در خارج از 
چارچوب خانوادگی در زمانتاهل، می تواند تا حد بسیار زیادی خطر ابتلا به این بیماری را 
کاهش دهد.  کارشناس واحد پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت شهرستان 
آبیک ادامه داد: از زمان ورود ویروس به بدن تا تشخیص آن، بین سه تا شش ماه زمان 
لازم است.  باقری در پایان با سفارش به اینکه اگر کسی دچار مواجهه مشکوک شد، پس 
از گذشت این زمان برای انجام آزمایش مراجعه کند، اظهار کرد: از آن زمان به بعد هم تا 
شروع مرحله بیماری، بین 10 تا 20 سال طول می کشد و در این مدت فرد، آلوده کننده 

است و در صورت تماس پرخطر می تواند آلودگی را به سایر افراد انتقال دهد. 

کودکان را از شیر مادر محروم نکنید 
یک متخصص گوارش گفت: مصرف شیر خشک پس از مصرف شیر مادر برای 

تغذیه کودک مانعی ندارد.
دکتر صنم یخی فوق تخصص گوارش در خصوص مصرف شیر خشک برای نوزادان 
گفت: شیر مادر بهترین منبع تغذیه برای کودک است اما گاهی به دلیل مشکلاتی از قبیل 
کم بودن شیر مادر باید طبق دستور پزشک اقداماتی مبنی بر افزایش میزان شیر مادر 
صورت گیرد اما نهایتا در صورتی که مشکل برطرف نشد شیر خشک می تواند جایگزین 
شود.  وی با بیان اینکه قبل از تجویز شیر خشک برای کودک باید ابتدا عامل کم بودن 
میزان شیر مادر بررسی شود، افزود: در صورتی که مشکل کمبود شیر در مادران برطرف 
نشد به مادران توصیه می شود شیر خشک را پس از شیر خود هرچند با مقدار کم به 
کودکان خود بدهند.  این متخصص گوارش تصریح کرد: مادران می توانند تا 6 ماهگی قطره 
ویتامینه را در کنار شیر به نوزاد بدهند اما پس از گذر از این دوران می توانند مکمل های 
دارویی و غذاهای کمی را هم در برنامه غذایی کودک جای بدهند.  غیبی پیرامون عوارض 
مصرف شیر خشک برای کودکان اظهار داشت: مصرف شیر خشک ممکن است باعث بروز 
اسهال، استفراغ، حساسیت و مخصوصا چاقی را در پی داشته باشد.  وی تأکید کرد: شیر 
خشک حتما باید دارای آهن باشد و در صورتی که باعث بروز مشکلات و عوارض بشود باید 

از شیر خشک رژیمی پروتئین سویا استفاده شود.

فواید مصرف آسپرین در دهه پنجم عمر 
طبق یافته محققان کسانی که دهه پنجم عمرشان را سپری می کنند می 
توانند بیشترین استفاده را از آسپرین برای پیشگیری از بیماری های قلبی 

عروقی ببرند.
طبق ادعای محققان مردان با سن 45 تا 79 و زنان با سن 55 تا 79 می توانند با مصرف 
آسپرین با دوز پایین تا حدودی مانع از بروز بیماری های قلبی در خود شوند ولی تاثیر 
این دارو در پیشگیری از حمله قلبی و مغزی قابل توجه نیست.  همچنین برای اولین بار 
محققین تایید کرده اند که آسپرین می تواند در کاهش احتمال سرطان روده بزرگ هم 
موثر واقع شود. توصیه به مصرف آسپرین با دوز کم فقط برای آن دسته از مردمی است 
که ریسک ابتلا به بیماری های قلبی در آنها بالا است.  محققان می گویند آن دسته از 
مردم که در دهه پنجم عمر خود هستند و احتمال بروز بیماری قلبی در 10 سال آینده 
در آنها بیش از 10 درصد است بیشترین استفاده را از مصرف روزانه 81 میلیگرم آسپرین 
می برند. با این حال همه افراد باید قبل از شروع استفاده از آسپرین با پزشک خود در این 

زمینه مشورت کنند.

برای داشتن پوست بهتر، گشنیز بخورید
 گشنیز بر اساس ژن های مختلف انسان ها و ذائقه متفاوت آن ها، می تواند 
کاربردهای متعددی برای پوست داشته باشد. مثلا ممکن است برای بعضی 
افراد به عنوان یک گیاه دلپذیر با رایحه تند استفاده شود که خاصیت درمانی 
دارد، اما از طرفی ممکن است بعضی افراد به این گیاه به عنوان نوعی پاک کننده 

نگاه کنند که رایحه بد و منزجرکننده ای دارد.
 صرف نظر از این ذائقه افراد چه می تواند باشد، باید بدانید که گشنیز خاصیت های 
درمانی متعددی دارد که مهم ترین آن ها خواص ضد عفونی کننده و ضد قارچ است، و 
به همین دلیل این توانایی را دارد که لکه های پوستی را از بین ببرد.  در واقع، در یکی 
از مطالعات اسکاتلندی مشخص شد که روغن های اصلی این گیاه این توانایی را دارند 
که رشد 26 نوع میکرو ارگانیسم را کاهش دهند. یکی از ویژگی های مهم گشنیز این 
است که قابلیت رشد خانگی دارد، و می توان با تامین نور و خاک مناسب این گیاه را 
در خانه هم پرورش داد.  برای استفاده از گشنیز برای پوست، باید برگ گشنیز تازه را 
با آب لیموی تازه ترکیب کنید، و به صورت درمان موضعی برای جوش های سرسفید یا 
سرسیاه استفاده کنید. بعد اجازه بدهید که بین 3 تا 5 دقیقه روی صورت تان بماند، و 

سپس به خوبی صورت را بشویید.

مطالعات نشان می دهد؛
تاثیر شاد بودن بر سلامت قلب

 مطالعات نشان می دهد که شاد بودن و خوشحالی بر سلامت قلب تاثیر دارد. 
محققان دانشگاه پن استیت ایالت پنسیلوانیای آمریکا به بررسی چگونگی تاثیر خوشحالی 

و تفکر مثبت بر روی بیماران مبتلا به بیماری های قلبی-عروقی پرداختند.
برخی مطالعات نشان می دهد که تفکر مثبت موجب طول عمر می گردد. مطالعات دیگر 
نیز نشان داده است که شاد زیستن باعث بهبود روند بیماران مبتلا به سرطان سینه و ایدز 
)HIV( می گردد. علاوه براین اثبات شده است که  نرخ بهبود و بازماندگی در افرادی 

که تحت جراحی قلب قرار گرفته اند، با تفکر مثبت و شاداندیشی افزایش پیدا می کند.
مطالعه اخیر، با بررسی 10 مشخصه مثبت بودن شامل انگیزه داشتن، اعتماد به نفس، 
غرور، هیجان و الهام پذیری میزان شاد بودن افراد بیمار را مورد مطالعه قرار دادند. نتایج این 
مطالعه حاکی از آن بود که احساسات مثبت رابطه مستقیمی با سلامت انسان دارد و خطر 

ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و مرگ ناشی از آن را کاهش می دهد. 

راه حلی برای درمان انحراف بینی 
مشکل انحراف بینی با انجام عمل جراحی برطرف می شود که این عمل با عمل 

جراحی پلاستیک و زیبایی متفاوت است.
دکتر کاظمی متخصص گوش و حلق و بینی در خصوص بیماری انحراف بینی گفت: 
نیمه میانی حفره بینی گاهی به دلیل برخورد ضربه در طی دوران کودکی یا جنینی و یا به 

علت اختلالات رشد حالت کج پیدا می کند.
 وی پیرامون وضعیت افرادی که دچار انحراف بینی هستند تصریح کرد: بیمارانی که 
دچار انحراف بینی هستند عمده ترین شکایات خود را در زمینه گرفتگی بینی و در پی آن 
مشکلات تنفسی بیان می کنند.  این جراح گوش و حلق و بینی همچنین افزود: در صورتی 
که انحراف بینی در یک فرد شدید باشد فرد به مرور زمان به بیماری سینوزیت مبتلا شده 
و ترشحات در ناحیه سینوس وی بروز خواهد کرد.  این عضو بسیج جامعه پزشکی در 
رابطه با راهکارهای درمانی انحراف بینی اظهار داشت: جراحی یکی از راهکارهای انحراف 
بینی است که با بی حسی موضعی و یا بی هوشی انجام می گیرد. انجام این عمل در حدود 
20دقیقه به طول می انجامد.  کاظمی همچنین پیرامون تفاوت بین عمل جراحی بینی و 
جراحی زیبایی گفت: عمل جراحی انحراف بینی ارتباطی با جراحی زیبایی ندارد اما بنابر 
درخواست خود بیمار عمل سیتورینوپلاستی روی وی صورت می گیرد.  وی خاطرنشان 
کرد: درصد کمی از مبتلایان پس از انجام عمل دچار عوارض خواهند شد اما این مشکل 

توسط پزشک برطرف می شود.
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استفاده از یک فناوری نوظهور در انگلیس و ولز رسما ممنوع شد. استفاده از این 
فناوری درحالی ممنوع شده که مدت چندانی از پیدایش آن نمی گذرد.

 وسیله تفریحی و سرگرم کننده »هاوربورد« )چرخ دار( در میان جوانان و علاقمندان به 
ماجراجویی در بسیاری از کشورهای جهان طرفداران بیشماری پیدا کرده است.

 اما از این پس آنهایی که در انگلیس و ولز زندگی می کنند تنها باید با تماشای این وسیله در 
تلویزیون از آن لذت ببرند.  داستان از این قرار است که سرویس قضایی پیگرد قانونی انگلیس و 
ولز موسوم به CPS استفاده از این دستگاه را در محیط های عمومی ممنوع اعلام کرده است. 
این وسیله چرخدار که نسل جدید فناوری Segway محسوب می شود نوعی سیستم 
جابجایی شخصی است که به عقیده بسیاری از منتقدان، ایمنی چندانی در خیابان و جاده 
ندارد.  سرویس CPS اعلام کرده که استفاده از این وسیله در خیابان و پیاده رو بسیار 

خطرناک بوده و سلامت استفاده کننده و سایر افراد را در معرض خطر جدی قرار می دهد.
 از این رو استفاده از این وسیله نوآورانه در انگلیس و ولز تنها در محیط های خصوصی 

امکان پذیر خواهد بود.

گرانش صفر چه تاثیری بر روی مغز دارد؟

رونمایی از نقشه راه سفر ناسا به مریخ

آفت کش نانویی ساخته شد
یک محقق ایرانی موفق به ساخت آفت کش هایی با فناوری نانو شد که بدون 

ایجاد آلودگی در محیط زیست آفت ها را از بین می برند.
 نرگس معماری زاده، دکتری تخصصی گیاه پزشکی-حشره شناسی و مجری طرح »نانو 
آفت کش های نور تخریب پذیر و زیست سازگار« گفت:در سراسر جهان تعداد زیادی آفت 
کش سنتز و به طور گسترده با هدف کنترل آفات در کشاورزی مورد استفاده قرار می گیرد 
که شیوه های کاربرد برخی از این آفت کش ها می تواند موجب ایجاد آلودگی در محیط 
زیست شود.  وی افزود: به همین دلیل، در این طرح با به کارگیری فناوری نانو در فرمولاسیون، 
افزایش عملکرد و کاهش مصرف آفت کش ها را در نظر گرفتیم تا این ترکیبات پس از رها 

سازی، بدون اثر منفی یا با اثر منفی کمتر برای محیط زیست مورد استفاده قرار گیرند.
 معماری زاده در خصوص روند آزمایشات این طرح اظهار داشت: امروزه فرمولاسیون 
رها سازی کنترل شده با به کارگیری روش های متنوع، به منظور کاهش اثرات مضر آفت 
کش ها بر محیط زیست و موجودات غیر هدف رواج یافته که کپسوله کردن یکی از این 
روش ها است.  وی ادامه داد: در این طرح فرمولاسیون نانوی نورتخریب پذیر و زیست سازگار 
)ایمیداکلوپرید( به واسطه کپسوله  کردن مستقیم با کوپلیمرهای خطی – دندریتیک پلی 

سیتریک اسید- پلی اتیلن گلیکول- پلی سیتریک اسید تهیه شد. 
دمایی  و  میکروسکوپی  اسپکتروسکوپی،  گوناگون  های  آنالیز  بابررسی   افزود:  وی 
نانوفرمولاسیون ایمیداکلوپرید، تشکیل نانوکپسول های ایمیداکلوپرید مورد تایید قرار گرفت.

 وی تاکید کرد: بررسی کارایی حشره کش نانوفرمولاسیون در شرایط » in vivo « با 
زیست سنجی روی پروانه برگ خوار توت به عنوان آفت مدل، حاکی از کاهش معنی دار 
دوز ضروری آفت کش و خطر زیست محیطی بود که ضمن جلوگیری از هدررفت ماده موثر، 

رسانش به مکان هدف در طول مدت زمان از پیش تعیین شده را به دنبال دارد. 
وی ادامه داد: به همین دلیل  علاوه بر کاهش اثرات  مضر بر موجودات غیر هدف، از تکرار 

بیش از حد سمپاشی و آلودگی های زیست محیطی کاسته می شود.
 معماری زاده خاطرنشان کرد: همچنین مطالعات تخریب فوتوکاتالیتی فرمولاسیون نانوی 
ایمیداکلوپرید در داخل راکتور تحت نور فرابنفش و طبیعی، نویدبخش تخریب نوری مستقیم 
و موثر نانو آفت کش ها در مقایسه با تخریب فتوکاتالیتیکی است.  وی بابیان اینکه جذب 

کوپلیمرهای » pca_peg_pca   « در ناحیه فرابنفش  باعث افزایش جذب فوتون های 
UV  توسط پوشش کوپلیمری اطراف نانو کپسول ها می شود، گفت:  در نتیجه انرژی 

بیشتری برای تخریب نانوذرات آفت کش فراهم می شود.
 وی گفت: بنابراین می توان اطمینان داشت که کاربرد این نوع نانوفرمولاسیون نه تنها 
هیچگونه آلودگی جدیدی به محیط زیست اضافه نمی کند بلکه به حذف باقیمانده آفت 
کش از محیط زیست نیز کمک می کند.  معماری زاده از مزایای این طرح گفت: افزایش 
تحرک پذیری و سطح تماس و رسانش ذرات به مکان هدف به واسطه اندازه نانومتری آنها، 
رهاسازی کنترل شده و آرام که از هدر رفت ماده موثر جلوگیری و ضمن کاهش اثرات مخرب 
روی موجودات مفید و غیر هدف، زمان کنترل را نیز افزایش می دهد از مزیت های این 
طرح هستند.  به گفته وی، همچنین رهاسازی انتخابی وابسته بهph  بهینه دستگاه گوارش 
پروانه ها، کاهش معنی دار میزان مصرف ماده مور آفت کش و دفعات سمپاشی با کاربرد 
فرمولاسیون نانو، کاهش اثرات زیست محیطی و هزینه های کنترل از دیگر مزایای این طرح 
به شمار می روند.  وی ادامه داد: البته نورتخریب پذیر بودن فرمولاسیون و کاهش نیمه عمر 
و زمان پیش از برداشت و مدت زمان لازم برای رسیدن به حد عدم تشخیص هم مزیت های 
این طرح هستند .  معماری زاده در خصوص کاربردهای این طرح اظهار داشت: از این آفت 
کش می توان برای محصولاتی مانند پسته، توتون، مرکبات، پنبه، گیاهان زینتی، کاهو، کلم، 

چغندر قند استفاده کرد.

ربات  چهارپایی که با کمک پهپاد
 هدایت می شود

دانشمندان سوئیسی ربات هایی طراحی کرده اند که پهپاد آنها را هدایت می کند.
 استفاده از ربات در مناطق صعب العبور و مناطقی که برای ورود انسان خطرآفرین است، 
امروزه کاربرد زیادی دارد، اما گاهی بعضی ازمناطق برای ربات ها هم دشوار بوده که استفاده 

از پهپاد در این مکان ها بسیار مفید است. 
پهپادها در نقشه برداری کاربرد بسیاری دارند. محققان موسسه تحقیقاتی ETH زوریخ 
ربات چهارپایی را طراحی کرده اند که در مواقع نیاز با تلفیق پهپاد کار خود را تکمیل می کند. 

این ربات می تواند با کمک پهپاد مسیر مناسب را انتخاب کند.
 محققان این ربات را مورد آزمایش قرار دادند که موفقیت آمیز بوده است. 

پهپاد، اطلاعات بدست آمده را برای ربات ارسال کرده تا ربات بر روی زمین از آن استفاده 
و بهترین مسیر را انتخاب کند. 

استفاده از ربات های چهارپا که با الهام از حیوانات ساخته شده اند، کاربرد زیادی دارد، اما 
عملکرد این ربات ها را پهپادها کامل می کنند. 

این فناوری نیامده ممنوع شد

فواید بی نظیر نوشیدن آب در حال ناشتا 
مصرف ناشتای یک لیوان آب باعث تقویت پوست می شود.

 یکی از بهترین عادات سلامتی که می توان روزانه انجام داد، نوشیدن یک لیوان آب 
هنگام ناشتاست. شاید این نکته چندان مهم به نظر نرسد اما نوشیدن آب درست بعد از 

بیدار شدن از خواب بهترین زمان روز است تا این مایع بسیار ویژه به بدن برسد.
  هنگامی که شب در خواب هستید، بدن عملکردهای مهمی را تحت کنترل دارد تا 
سلول های آسیب دیده را ترمیم کند و یک پاکسازی درونی انجام می دهد تا مواد سمی 
بدن دفع شوند. به همین دلیل است که آب نقش بسیار مهمی در زمان بیدار شدن از 
خواب دارد.  نوشیدن یک لیوان بزرگ آب در صبح دفع مواد زائد را که طی شب توسط 
فعالیت دستگاه لنفی از دیگر مواد جدا شده اند را تسهیل می کند.   بسیاری از افراد هنگام 
صبح تمایل به مصرف دیگر نوشیدنی ها دارند در حالی که بهترین مایعی که توصیه 

می شود آب است زیرا خواص بی شماری برای بدن دارد.
  محافظت از پوست:  مصرف آب در حال ناشتا می تواند سلامتی و زیبایی پوست را 
تحریک کند. در واقع، بدن ما برای اینکه به طور صحیحی فعالیت خود را در صبح آغاز 
کند به رطوبت کافی نیاز دارد.  با نوشیدن یک لیوان آب هنگام بیدار شدن، سلول های 
پوست تقویت می شوند و مواد سمی تجمع یافته در آنها از بین می روند. همچنین به 
حفظ حالت کشسانی پوست نیز کمک می شود تا مدت طولانی تری جوان و بدون 

چروک بماند.  
تاثیری مشابه داروهای مدر: بسیار مهم است تا برای دفع مواد سمی و زائدی که 
در کلیه ها تصفیه شده اند، عملکرد سیستم لنفاوی تحریک گردد که نوشیدن کافی آب 
می تواند مؤثر باشد. در این صورت مواد زائد جمع شده در کلیه ها از بین می روند زیرا دفع 

مواد سمی از طریق ادرار تحریک می شود.  
تامین رطوبت سیستم لنفاوی: نوشیدن آب در حال ناشتا یکی از مهم ترین توصیه 
های تامین رطوبت سیستم لنفاوی است و از خستگی غدد فوق کلیوی جلوگیری می کند. 
این غدد مسئول تولید کورتیزول است که هورمون مؤثر در برابر مقابله با استرس است.  

بهبود عملکرد دستگاه گوارش: اگر بعد از بیدار شدن از خواب آب بنوشید،  دستگاه 
گوارش را تحریک کرده اید زیرا به دفع مواد سمی کمک می شود، حرکات روده ها 

تسهیل می گردد و برای دریافت مواد غذایی و انجام فعالیت گوارشی آماده می شود.
   تسریع متابولیسم: مصرف آب یکی از روش های کلیدی برای تضمین عملکرد 
مطلوب سیستم کلیوی است. کلیه های مسئول تغییر حالت چربی به انرژی هستند و 
مانع از تجمع چربی در بدن می شوند.  زمانی که آب به اندازه کافی به بدن نرسد، این 
وظیفه منحصرا به عهده کبد خواهد بود که ممکن است دچار بیماری های مختلفی شود 

و کندی عمومی متابولیسم را در پی داشته باشد.
  بهبود بازده جسمانی: مصرف آب برای تضمین حرکات مفاصل، ماهیچه ها و 
لیگمان ها بسیار مهم است. توصیه می شود هر روز صبح آب نوشیده شود تا رطوبت کافی 
به بدن برسد و انرژی روزانه تامین شود.  افرادی که به طور منظم فعالیت ورزشی انجام 

می دهند باید مقدار بیشتری آب بنوشند تا کاهش آب بدن طی تمرینات جبران شود.
  پیشگیری از عفونت های ادراری: نوشیدن آب در حال ناشتا خطر ابتلا به 
عفونت های ادراری را کاهش می دهد. زمانی که رطوبت کافی بدن تامین نشود و مایعات 

کافی به کلیه ها نرسد، احتمال اینکه عفونت های ادراری بروز کند بیشتر می شود.
  مقابله با احتباس آب: احتباس آب مشکلی است که در پی افزایش زیاد سدیم و 
دیگر عوامل مرتبط با تغذیه در بدن ایجاد می شود. نوشیدن آب دفع مایعات جمع شده 
در بدن را تسهیل می کند که در این صورت مانع از تورم بدن و پیشگیری از ابتلا به 

بیماری های مختلف می شود.
با  مرتبط  دردهای  و  علائم  کاهش  با  آب  مصرف  از دردها:    کاهش بسیاری 
بیماری هایی مانند آرتریت، ناراحتی قلبی عروقی، آسم، برونشیت، اختلالات کلیوی، 

یبوست، سندروم پیش از قاعدگی و میگرن همراه است.  
تنظیم درجه حرارت بدن:  نوشیدن آب در حالت ناشتا دمای بدن را تنظیم می کند 

که در این حالت انتقال مواد غذایی و اکسیژن به سلول ها بهبود می یابد.
  به خاطر داشته باشید که ...

گرچه فواید نوشیدن آب در حالت ناشتا بسیار است اما کافی نخواهد بود. در واقع، باید 
حتما در طول روز حداقل دو لیتر آب نوشیده شود تا خواص این ماده حیاتی ادامه یابد.

  مصرف بیش از حد آب نیز توصیه نمی شود زیرا برای عملکرد صحیح کلیه ها مضر 
خواهد بود. گرچه آب برای بدن عالی است اما زیاده روی در مصرف آن می تواند رطوبت 
بیش از حد و نارسایی کلیه ها را در پی داشته باشد.   برای اینکه مطمئن باشید مصرف 
آب در طول روز کافی بوده است باید وزن بدن را بر 30 تقسیم کنید تا مقدار آب به لیتر 

مشخص شود. شخصی که 50 کیلو وزن دارد باید روزانه 2 لیتر آب بنوشد.

محققان در تلاش برای درک چگونگی تغییرات مغز در فضا و راه های مقابله با آن ها، 
 )ISS( به بررسی ساختارهای مغزی و عملکرد فضانوردان ایستگاه فضایی بین المللی
پرداخته اند که تاکنون مشکلات تعادل و توهمات ادراکی را در جاذبه تجربه کرده اند.

 این پژوهش که با بودجه ناسا انجام می شود، به بررسی تغییرات ساختار و عملکرد مغز 
می پردازد و تعیین می کند که چه میزان زمان برای بهبود مغز پس از بازگشت از فضا نیاز است.

 محققان از هر دو آزمایش ارزیابی رفتاری و تصویربرداری مغزی استفاده کرده اند.
 برای این پژوهش، فضانوردان دوره های چالش مانع زمان بندی شده و آزمون های حافظه 
فضایی یا توانایی تصویرسازی ذهنی و دستکاری یک شکل سه بعدی را قبل و بعد از پرواز 
فضایی تکمیل می کنند.  آزمون حافظه فضایی همراه با آزمون های سازگاری حسی حرکتی 
و تمرینات رایانه ای که نیازمند حرکت وفکر هم زمان است، همچنین بر روی ایستگاه فضایی 
انجام می شود.  فضانوردان مدت کوتاهی پس از ورود به داخل ایستگاه، اواسط راه و در نزدیکی 
پایان پرواز شش ماهه خود، مورد آزمایش قرار خواهند گرفت.  ام آر آی مغز، قبل و بعد از پرواز 
انجام می شود.  راشل دی سیدلر، محقق اصلی و مدیر آزمایشگاه رفتار عصبی-حرکتی دانشگاه 
میشیگان اظهار کرد: ما به دنبال حجم ساختار های مختلف در مغز و اینکه آیا آن ها در طول 
پرواز فضایی از نظر اندازه و شکل تغییر می کنند، هستیم.  به گفته سیدلر، هر دو آزمون ارزیابی 
رفتاری و تصویربرداری مغزی برای کمک به شناسایی رابطه بین تغییرات فیزیکی در مغز و 
رفتار، دارای اهمیت هستند.  وی افزود: بر روی زمین سیستم سماعی یا سیستم تعادلی به شما 
می گوید که سر خود را نسبت به گرانش چطور حرکت دهید، اما در فضا مرجع گرانش از بین 

می رود و باعث این توهمات ادراکی و همچنین مشکل هماهنگی حرکات چشم و سر می شود.  
این مشکلات می تواند عواقب جدی را برای فضانوردان بوجود آورد، به ویژه هنگامی که در حال 
تغییر بین محیط های گرانشی، مانند فرود در مریخ هستند.  در آن موارد، فضانوردان باید بتوانند 
وظایفی مانند استفاده از ابزار و راندن یک کاوشگر را انجام داده و در یک فرود اورژانسی قادر 
به فرار باشند.  نتایج این پژوهش همچنین می تواند نشان دهد که آیا فضانوردان پس از پرواز 
و تغییرات مغزی به حالت "عادی" بازمی گردند یا اینکه مغز می آموزد تا تغییراتی را که در فضا 

اتفاق افتاده، جبران کند. 

ناسا در گامی رو به جلو برای سفر به مریخ، نقشه 
مسیر این سفر را به نمایش گذاشته است.

 آرزوهای ناسا برای یک ماموریت سرنشین دار به سیاره 
سرخ در حال حاضر به خوبی شناخته شده است، اما این 
سازمان فضایی هم اکنون با جزئیات بیشتری به توصیف 
این امر پرداخته که چگونه می خواهد چنین ماموریتی را به 

واقعیت تبدیل کند.  
در سندی با عنوان "سفر ناسا به مریخ: گام های پیشگامانه 
بعدی در اکتشاف فضایی"، این سفر به سه مرحله جداگانه 
تقسیم شده و تصویری از پیشرفت های فزاینده علمی مورد 
نیاز برای فرود انسان بر سطح مریخ به تصویر کشیده شده 
است.  ویلیام گرشتنمایر، مدیر کاوشها و عملیات انسانی در 
مقر ناسا اظهار کرد: استراتژی ناسا، فعالیت های کوتاه مدت و 

توسعه توانمندی برای سفر به مریخ و آینده ای با حضور پایدار 
انسانی در اعماق فضا را به هم مرتبط کرده است.

بر  "متکی  به مریخ تحت عنوان  ناسا  اولین قدم های   
زمین" است و بر تحقیقاتی که در ایستگاه فضایی بین المللی 
)ISS( انجام خواهد شد، تمرکز دارد. در این بستر آزمایش 
ریزگرانش، ناسا به توسعه فناوری با هدف بهبود سلامت 
انسان در جهت آماده شدن برای انجام ماموریتهای سفر به 

اعماق فضا ادامه خواهد داد. 
در مرحله دوم، ناسا ماموریت های سرنشین دار را در فضای 
cislunar، که منطقه ای بین زمین و ماه یا مدار ماه است، 
انجام خواهد داد. این مرحله که ملقب به "آزمونگاه" است، 
مستلزم توسعه و معتبرسازی قابلیت های مورد نیاز است تا به 
انسان اجازه زندگی در محیطی دور از سیاره خود مانند مریخ 

را که به یقین خاکی است، بدهد. 
سومین و آخرین مرحله به نام "استقلال از زمین"، برای 
سرمایه گذاری بر پیشرفت ها در مراحل قبلی در نظر گرفته 
شده تا انسان را تا به مجاورت مریخ - ابتدا به مدار پایین مریخ 
و احتمالا یکی از اقمار این سیاره و پس از آن لمس کردن 

سطح آن - برساند.
 همه این مراحل با هم برای رسیدگی به سه مانع در نظر 
گرفته شده که ناسا آن ها را برای رسیدن به مریخ اساسی 
می داند: حمل و نقل )قابلیت انتقال ایمن انسان و محموله ها 
به اعماق فضا(، کار در فضا )خدمه و ربات ها به محض رسیدن 
به آنجا سازنده باشند( و سالم ماندن )برای بقا(. ناسا این طرح 
را با کنگره و شرکای خود در هفته های آینده مورد بحث 

قرار خواهد داد. 
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و  مشکلات  و  کم خونی  باعث  گوشت  مصرف  عدم 
ناراحتی های عصبی می شود.

)سوسیس،  گوشتی  فرآورده های  از  غیر  به  گوشت  انواع 
کالباس، ناگت و...( در هرم غذایی جایگاه ویژه ای دارند و هیچ گاه 

نمی توان این گروه را جایگزین گروه های غذایی دیگر کرد. 
اسیدآمینه های  و  جذب  قابل  آهن  روی،   ،B12 ویتامین
ضروری از جمله مواد مغذی هستند که در سبزیجات، میوه ها، 
شیرینی ها، چربی ها و غلات وجود نداشته یا میزان آن به 
قدری اندک و غیرقابل جذب است که اگر رژیم غذایی از نوع 
گیاهخواری مطلق باشد بدون شک فرد دچار عوارض حاد یا 
مزمن ناشی از کمبود این مواد همچون اختلال در رشد قدی، 
ضعف قوای جنسی، سقط و نارسی جنین، ناباروری، کم خونی 
و مشکلات و ناراحتی های عصبی شده که معمولا این عوارض 
دیررس و در عین حال به سختی قابل جبران و درمان هستند. 
در نتیجه مصرف متعادل و توصیه شده انواع گوشت لازم و 

ضروری است.
 ابتدا لازم است بدانید گوشت متشکل از مجموعه بافت های 
عضلانی )ماهیچه ای( � اسکلتی لاشه همراه بافت های چربی 
است. ضمن این که به احشای داخلی دام همچون دل، جگر، 
قلوه، زبان و... اعضای گوشتی گفته می شود که هر دوی اینها 
پروتئینی بوده، اما از نظر مرغوبیت و ارزش، گوشت قرمز لاشه 

دام اولویت مصرف دارد.
  گوشت قرمز بر اساس نوع دام انواع مختلفی دارد، گوشت 
گاو، گوسفند، گوساله، بوفالو )گاومیش(، بره، شتر و گوشت 
حیوانات شکاری از این جمله اند. اما سوال اینجاست گوشت 
حیوانات اهلی در مقایسه با یکدیگر چه خصوصیات تغذیه ای 

متمایزی دارند ؟  
گوشت گوساله بهتر است یا گوسفند؟

بسیاری از خانواده ها بر این باورند که گوشت گوسفند در 
و  دارد  بیشتری  تغذیه ای  ارزش  گوساله  با گوشت  مقایسه 
چون بافت نرم و لطیفی داشته و طعم و بوی دلچسبی به انواع 
خوراک و خورش های سنتی می دهد، فقط گوشت گوسفند 
را می پسندند و هیچ نوع گوشت دیگری به مذاق شان خوش 
نمی آید. درست است که گوشت گوسفند موافق ترین مزاج را 
دارد و سرعت هضم آن بیشتر از گوشت گوساله است و بافت نرم 
و طعم دلچسبی دارد، اما باید بدانید گوشت گوسفند و گوساله از 
نظر ارزش تغذیه ای با یکدیگر برابری می کنند و میزان روی، آهن 
و ویتامین B12 در آنها یکسان است با این تفاوت که گوشت 
گوسفند بسیار چرب و افزاینده کلسترول و تری گلیسیرید خون 
است، اما گوشت گوساله علاوه بر آن که کم چرب تر است در 
مقایسه با گوشت گوسفند کلسترول پایین تری دارد. پس افرادی 
که دچار چربی خون بالا، ناراحتی های قلبی و دیابت هستند 

بهتر است گوشت گوسفند را از برنامه غذایی شان حذف کنند.
  تحقیقات نشان می دهد گوشت گوساله برای بدنسازان 
مناسب بوده و به افزایش سطح تستسترون کمک می کند که 
البته اگر دام در طبیعت رشد یافته و تغذیه طبیعی تری داشته 
باشد در مقایسه با گوساله های پرورشی ضمن این که ارزش 
غذایی بالاتری دارد، طعمی مشابه گوشت گوسفند داشته و به 
دلیل آن که حجم بافت پروتئینی آن نسبت به بافت چربی در 
مقایسه با گوشت گوسفند بیشتر است به افزایش قدرت و حجم 
عضلانی بدنسازان کمک می کند. البته افراط در مصرف گوشت 
گوساله می تواند سبب تجمع چربی در ناحیه شکم و پهلو و 

افزایش چربی خون شود.
این را هم بدانید گوشت گاو در مقایسه با گوساله چاق کننده 

و دیرهضم تر است. 
ارزش غذایی گوشت بره

با وجودی که گوشت بره، بافت ماهیچه ای متراکم و پر حجمی 

ندارد، اما اغلب مردم به دلیل آن که رنگ صورتی مطلوبی دارد 
و حداکثر مقدار گوشت و حداقل مقدار چربی را داراست آن را 
به گوشت گوسفند ترجیح می دهند. اما گوشت بره چه ویژگی 
متمایزی دارد و آیا مصرف آن توصیه می شود؟ گوشت بره از نظر 
تردی و خوشمزگی در میان دیگر گوشت حیوانات حرف اول را 

می زند و قابلیت هضم بالایی دارد.
  این گوشت حاوی تمام اسیدهای آمینه ضروری بدن است 
و می تواند در ساختن بافت های جدید مفید باشد. گوشت بره 
مقدار قابل ملاحظه ای فسفر همراه با کلسیم و آهن دارد و از نظر 
ویتامین های گروه B بخصوص B12 غنی است. این گوشت به 
دلیل بهترین طعم و کمترین میزان چربی گزینه مناسبی است.

 گوشت گاو یا بوفالو؟
شاید تا به حال گوشت گاومیش یا همان بوفالو را ندیده باشید. 
شاید هم گوشتی با طعم و رنگ و بافتی متفاوت تر از گوشت 
گاو خورده باشید، اما متوجه نشده اید که گوشت چه حیوانی 
بوده است. گاومیش یک حیوان مفید و سه منظوره است یعنی 
شیر، گوشت و نیروی خوبی دارد، اما نسبت به گوشت گاو به 
علت داشتن یک سری خصوصیات نامطلوب مشتری پسندی 

کمی دارد.
  گوشت گاومیش خام یا نپخته رنگ قرمز بسیار روشنی دارد 
و شاید تفاوت رنگش با دیگر گوشت ها موجب تعجب شما شود. 
این گوشت وقتی پخته می شود بسیار تیره و کدرتر از گوشت 
گاو می شود. وقتی آن را چرخ می کنیم همچون خمیری آبدار و 
بسیار لطیف شده، اما زمانی که می پزد بافت آن سفت می شود 
و اصلا طعم خوبی ندارد مگر آن که به مدد برخی از ادویه جات 

طعم آن را مخفی کنیم.  
تحقیقات انجام شده نشان می دهد میزان پروتئین این گوشت 
با گوشت گاو برابری می کند، اما چربی و کالری آن 1.5 تا 2 
برابر بیشتر از گوشت گاو است. میزان ویتامین های B و کلسیم 
گوشت گاومیش درصدی کمتر ولی از نظر میزان فسفر، آهن 
و پتاسیم با گوشت گاو برابری می کند با این تفاوت که سدیم 
گوشت گاومیش کمی بیشتر است. گوشت گاومیش در مقایسه 
با گوشت گاو چون کیفیت و ارزش غذایی پایین تری دارد و 

خصوصیات ظاهری، بافتی و طبخی آن نامطلوب است کمتر 
مورد اقبال مصرف کنندگان قرار گرفته است. 

گوشت شتر در ترازوی تغذیه
در آموزه های اسلامی مصرف گوشت شتر به دلیل ویژگی های 
متمایزی که نسبت به گوشت سایر حیوانات دارد بسیار توصیه 
شده و خوشبختانه مدتی است که این گوشت طرفداران زیادی 
را به خود جلب کرده است. در آموزه های دینی آمده که گوشت 
شتر قوای بدنی و استقامت را زیاد کرده و اعصاب و قوای جنسی 
را تقویت می کند و از اختلالات در رشد جنین جلوگیری 
باردار، شیرده، دانش آموزان،  بانوان  به  می کند و مصرف آن 

ورزشکاران و افراد کهنسال توصیه شده است.
  این گوشت ظاهری شبیه گوشت گوساله دارد و نظر به 
این که اغلب خانواده ها از سفتی و دیرپز بودن این گوشت گلایه 
دارند باید بگوییم که اگر از گوشت شتر جوان استفاده کنید 
ضمن داشتن بافتی نرم و لذیذ، برای چرخ و کبابی کردن هم 
مناسب است. این گوشت پروتئین و چربی کمتری نسبت به 
گوشت گاو و گوساله دارد، اما سدیم آن زیاد و پتاسیم کمی 
دارد که این قضیه به تحمل پذیری شتر به کمبود آب مرتبط 

می شود.  
آهن و روی گوشت شتر کمتر از گوشت سایر دام هاست، اما 
فسفر، کلسیم و ویتامین های B در عضلات ران این حیوان 
بیشتر است. این را هم بد نیست بدانید که از قلم و کوهان شتر 
در درمان درد پا و کمر و دردهای روماتیسمی استفاده می شود.

  مصرف گوشت تعدیل یا تعطیل؟
بسیاری از افراد بر این باورند که چون انواع گوشت قرمز 
تری گلیسیرید و کلسترول بالایی دارد باید آن را از برنامه 
غذایی شان حذف کنند. در صورتی که اگر مصرف گوشت 
متوقف شود بدن با فقر کلسترول مواجه می شود، در نتیجه 
براساس مکانیسم طبیعی بدن، آنزیم تولید کلسترول در 
کبد فعال شده و به تولید کلسترول می  پردازد و در صورت 
کمبود شدید این چربی در خون، احتمال دارد میزان تولید 
آن حتی از حد لازم نیز بیشتر و به افزایش کلسترول خون 

منجر شود.

گوشت گاو بهتر است یا گوسفند؟ 



اجتماعی ۶

مهارت همدلی، از مهم ترین مهارت های زندگی
پیش�فرض همدلی کردن، فهم و درک دیگران است؛ همدلی یعنی اینکه برای 

این که بفهمید طرف مقابل از چه دردی رنج می کشد، خود را جای او بگذارید.
مهارت همدلی

   پیشفرض همدلی کردن، فهم و درک دیگران است؛ همدلی یعنی اینکه برای این که 
بفهمید طرف مقابل از چه دردی رنج می کشد، خود را جای او بگذارید.

می دانید همدلی یعنی چه؟ ذهنتان را جای دوری نفرستید. در همین زندگی روزانه و دور 
و برتان کمی دقت کنید، به جواب خواهید رسید. همدلی یعنی اینکه برای این که بفهمید 

طرف مقابل از چه دردی رنج می کشد، خود را جای او بگذارید.
 همدلی رابطه شما را با خانواده مستحکم می کند، اجازه می دهد آنها را درک کنید و آنها 
نیز شما را بفهمند. همدلی کردن یعنی درک احساسات و هیجانات دیگران و دیدن دنیا از 

دریچه چشمان آنان.
 واقعا بزرگ شوید!  همدلی ما را رشد می دهد و روحمان را عمیق تر می کند. پیشفرض 
همدلی کردن، فهم و درک دیگران اس��ت، تا وقتی که تعریفی از احس��اس شکس��ت یا 
دلتنگی نداشته باشید نمی توانید طرف مقابلتان را همراهی کنید، اما وقتی این احساسات را 
می شناسید و در دیگران شناسایی می کنید در واقع مثل این است که خودتان احساسات 
این چنینی را تجربه کرده اید. علاوه بر این اگر شما با کسی همدلی کنید مشکلاتش را از 
زاویه ای دیگر خواهید دید و احتمالا راه حل هایی را ارائه می دهید که شاید به ذهن او خطور 

هم نکرده باشد.
 مش�کلات خانواده را دوچندان نکنید : اگر همیشه آماده نصیحت کردن و گوشزد 
اشتباهات خانواده به آنان هستید این بار کمی سکوت کردن را تمرین کنید، برای اعضای 
خانواده بخصوص پدربزرگ و مادربزرگ وقت بیشتری بگذارید و هنگامی که نیاز به همدلی 
دارند با آنان همراه شوید. به طور مثال درک کنید پدرتان به خاطر ورشکستگی اخیرش از 
نظر مالی در بحران به سر می برد. در بسیاری مواقع کسانی که به همدلی نیاز دارند با یک 
درد دل ساده و تخلیه احساسات حالشان بهتر می شود. این طبیعی است که شما نتوانید 
مادر یا پدرتان را کاملا درک کنید، اما  وقتی خودتان را جای آنها می گذارید درک بهتری 

از اوضاع به دست می آورید.
 مش�کلات را کوچک جل�وه ندهید : همدلی، روابط اجتماعی را بهبود می بخش��د 
و به ایجاد رفتارهای حمایت کننده و پذیرنده، نسبت به انسان های دیگر منجر می شود. 
انسان هایی که باهم همدل اند می توانند سال های سال در یک محیط کاری مشغول باشند، 

حتی با هم رقابت کنند اما دچار مشکل نشوند.
اگر مادر یا پدری هستید که قصد آرام کردن فرزندتان را دارید، سعی کنید خودتان را جای 
او بگذارید، به قول معروف شما چند پیراهن بیشتر پاره کرده اید و ممکن است مشکلات 
فرزندتان در نظر شما خیلی کوچک باشد، اما فراموش نکنید که خودتان هم با تجربه های 
سخت و آسان زندگی به این درک رسیده اید. پس وقتی فرزندتان دچار مشکلی می شود و 
توقع دارد او را درک کنید با او همراه شوید. لطفا از آن طرف بام هم نیفتید یعنی مدام نگویید 
»وای چطور تحمل کردی؟ حالا می خواهی چه کار کنی؟ من اگر جای تو بودم نمی توانستم 
تاب بیاورم؟!«  تجربیات تان مال خودتان : برخی افراد عادت کرده اند که به محض تمام 
شدن حرف های طرف مقابل تجربه ای از همان جنس را تکرار کنند، نوعی مقابله به مثل 
پنهانی، جالب اینجاست که اگر خودشان هم تجربه ای این چنینی نداشته باشند در ذهنشان 
می گردند و بالاخره خاطره ای از خانواده، فامیل یا دوست می یابند که در پاسخ طرف مقابل 
بگویند. درست است که صحبت های این چنینی به قصد همدلی بیان می شود، اما در عمل 

به طرف مقابل نشان می دهد که اصلا حرف هایش شنیده نشده است.
می توانید با کفش دیگران راه بروید : اگر مادر یا پدری هستید که قصد آرام کردن 
فرزندتان را دارید، سعی کنید خودتان را جای او بگذارید، به قول معروف شما چند پیراهن 

بیشتر پاره کرده اید و ممکن است مشکلات فرزندتان در نظر شما خیلی کوچک باشد.
اگر می خواهید ببینید شما این مهارت را بلدید یا خیر، بهتر است خیلی صادقانه ببینید 
این پنج مورد در زندگیتان چقدر وجود دارد. می توانید از یک دوس��ت نزدیک، والدین یا 
همسرتان در این خصوص سوال کنید. مواردی که در بررسی خودتان برای همدلی باید مد 
نظر بگیرید، از این قرار است: توانایی علاقه مندی به دیگران را دارم،تحمل افراد مختلف را 
دارم، در رفتارم با دیگران پرخاشگری کمی دارم، می توانم دوست یابی داشته باشم و شخص 

دوست داشتنی ای هستم،برای دیگران احترام قائل می شوم. 
صادقانه جواب دهید و اگر در مهارت همدلی هنوز تبحر پیدا نکرده اید، کمی تمرین کنید 

و سعی کنید در زندگیتان فرد همدلی باشید.
دل هایی نزدیک به هم: همدلی یعنی اینکه فرد بتواند زندگی دیگران را حتی زمانی که 
در آن شرایط قرار ندارد، درک کند. همدلی به فرد کمک می کند تا بتواند انسان های دیگر 
را حتی وقتی با آن ها متفاوت است، بپذیرد و به آنان احترام بگذارد. همدلی، روابط اجتماعی 
را بهبود می بخشد و به ایجاد رفتارهای حمایت کننده و پذیرنده، نسبت به انسان های دیگر 
منجر می شود. انسان هایی که باهم همدل اند می توانند سال های سال در یک محیط کاری 
مشغول باشند، حتی با هم رقابت کنند اما دچار مشکل نشوند.migna.ir آنان که همدلی را 
بلدند با همسرشان کمتر دچار اختلاف می شوند و می توانند تفاوت  هایشان را مدیریت کنند.

افکار منفی تان را بنویسید تا از 
شرّشان خلاص شوید! 

بعد از این که ریش�ه مشکلاتی که با افس�ردگی تان مرتبط می شوند را پیدا 
کردی�د، ب�ه افکار منفی ای فکر کنید ک�ه از آن ها اس�تفاده می کنید تا افکار 

مثبت تان را خنثی کنید.
 وقتی افکار منفی تان را نوشتید، کاملا آن ها را به خاطر داشته باشید، و مواقعی که احساس 
می کنید صدای آهسته ای در سرتان می خواهد افکار مثبت شما را از بین ببرد، مدام با 

خودتان همان نوشته ها را تکرار کنید و با افکار منفی مبارزه کنید. 
با این کار به مرور زمان موفق می شوید که افکار مثبت را جایگزین افکار منفی کنید و 
آن ها را از ذهن تان بیرون برانید. به نظر متخصصان، این نوشته های شخصی نباید بیش 
از حد از افکار منفی دور باشد یا حالتی داشته باشد که ذهن قبولش نکند. مثلا اگر فکر 
منفی شما این است: »من الان خیلی افسرده ام«، نباید برای مقابله با آن به خودتان بگویید: 
»من الان واقعا خوشحالم«؛ بلکه باید جمله بهتری برای گفتن به خودتان انتخاب کنید، 
مثلا بگویید:  »همه زندگی ها پُر از فراز و نشیب است، و زندگی من هم مثل همه زندگی ها 

همین حالت را دارد«.

با نوجوان عاشق چطور برخورد کنیم؟ 
یک روان ش�ناس گفت: نوجوانی دوره بحرانی اس�ت که با اعمال مهارت های 

مناسب می تواند از این مرحله به سلامت عبور کند.
ناهید ازغندی روانشناس کودک و نوجوان کرد:نوجوانی دوره  گذر از خطرهاست و یکی از 
آن ها مواجهه با عشق های زودگذر بوده که در این شرایط حرف اول رفتار با وی را والدین 
می زنند که باید با اعمال رفتار مناس��ب، فرزند خود را از این مرحله بحرانی به سلامت 

عبور دهند. 
وی در ادامه اضافه کرد: هنگام عاشق شدن نوجوان به هیچ وجه اورا نصیحت نکنید زیرا 
مانند والدین قادر به دیدن و شنیدن واقعیت ها نبوده و شنیدن سخنان کلیشه ای جز ادامه 

رابطه پنهانی سود دیگری نخواهد داشت. 
ازغندی گفت: هرگز با مچ گیری، آگاهی از رازهای وی، محدود، زندانی کردن و یا گرفتن 
تلفن همراه او از این حس و رابطه منصرف نمی شود. و تنها باعث دوری والدین از فرزند 

خود شده و زمانی پذیرای آنهاست که او را به شخص مورد نظرش نزدیک کنند. 
این روانشناس در پایان خاطرنشان کرد: مبارزه با این حس و مقایسه آن با اطرافیانش 
نه تنها چشمان نوجوان را به روی واقعیت بازنمی کند بلکه ستیزه جویی والدین باعث تقویت 

این رابطه شده و نوجوان بیشتر به سمت عشق خود پناه می برد.

زمان مناسبی را برای گفتگو انتخاب کنیم 
یک روانشناس گفت: انتخاب زمان و مکان مناسب برای گفتگو یکی از عوامل 

مهم در نتیجه بخش بودن گفتگو است.
محمدرضا نظامی روانشناس خانواده عنوان کرد: صحبت و گفت وو گو درباره مسایل مهم 
زندگی یکی از راه های حل اختلاف بوده ولی گاهی براثر عواملی این گفت و گو به سرانجام 

نرسیده و با درگیری و دلخوری زوجین روبه رو می شود. 
وی تصریح کرد: زمانی که با شخصی صحبت می کنیم، فرد براساس ذهنیات خود به 
مطالب جهت داده و پس از گذراندن از فیلتر ذهن خود آنها را تفس��یر و گاهی پیامی 
برخلاف مطالب گفته ش��ده می ش��نود که به باور های فردی و عوامل بیرونی ذهن فرد 

بستگی دارد. 
این روانشناس درادامه افزود: گاهی عوامل بیرونی از جمله عصبانیت ویا خستگی ناشی از 
محیط کار به عنوان یک فیلتر درارتباط شما باعث ایجاد اختلال شده که باانتخاب مکان، 

زمان و شرایط مناسب زمینه یک گفت وگوی نتیجه بخش را فراهم خواهد کرد. 
 نظامی در پایان تاکید کرد: بیان شفاف مطالب و درصورت نیاز با توضیحات تکمیلی و 

آرام آرام در موقعیت مناسب می تواند بسیار اثربخش باشد.

4ماده اصلی برای خوشبختی
سرمایه اصلی انسان در زندگی عمر و نفس هایی است که در اختیار او قرار 
گرفته اس�ت با این وجود انس�ان لحظه به لحظه به مرگ نزدیک تر شده و 

سرمایه وجودی اش در حال نقصان است.
 هر نفسی که انسان می زند یک گام به مرگ نزدیکتر می شود چنان که امیر مؤمنان 
علی علیه السلام در آن عبارت نورانیش فرمود: نفس المرء خطاه الی أجله" انسان با 

نفسی که می کشد قدمی به سوی مرگ می رود. 
خداوند منان در آیه 2 سوره والعصر این مطلب را متذکر شده و در ادامه راه نجات و 

بیرون رفت از این خسران عظیم و زیان قهری و اجباری را یادآور می شود .
 چهار اصل خوشبختی 

"صالحات" همان "اعمال شایسته" است، نه فقط عبادات، نه تنها انفاق فی سبیل الله، 
نه فقط جهاد در راه خدا، نه تنها کسب علم و دانش، بلکه هر کار شایسته ای که وسیله 
تکامل نفوس و پرورش اخلاق و قرب الی الله و پیشرفت جامعه انسانی در تمام زمینه 

ها شود
1( اصل اول در این برنامه مسئله" ایمان" است که زیربنای همه فعالیت های انسان 
را تش��کیل می دهد، چرا که تلاش های عملی انس��ان از مبانی فکری و اعتقادی او 
سرچشمه می گیرد، نه همچون حیوانات که حرکاتشان به خاطر انگیزه های غریزی 

است.
به تعبیر دیگر اعمال انسان تبلوری است از عقائد و افکار او، و به همین دلیل تمام انبیای 
الهی قبل از هر چیز به اصلاح مبانی عقیدتی امت ها می پرداختند، مخصوصاً با شرک 

که سرچشمه انواع رذائل و بدبختی ها و پراکندگی ها است.
جالب اینکه "ایمان" در اینجا به طور مطلق ذکر شده است، تا شامل ایمان به همه 
مقدسات گردد، یعنی از ایمان به خدا و صفات او گرفته، تا ایمان به قیامت و حساب و 

جزا و کتب آسمانی و انبیای الهی و اوصیای آنها.
2( در اص��ل دوم به میوه درخت ب��ارور و پر ثمره ایمان پرداخته و از" اعمال صالح" 

سخن می گوید.
آری "صالحات" همان "اعمال شایسته" است، نه فقط عبادات، نه تنها انفاق فی سبیل 
، نه فقط جهاد در راه خدا، نه تنها کسب علم و دانش، بلکه هر کار شایسته ای که  اللهَّه
وسیله تکامل نفوس و پرورش اخلاق و قرب الی اللهَّه و پیشرفت جامعه انسانی در تمام 

زمینه ها شود. 
این تعبیر حتی کارهای کوچکی همچون برداشتن یک سنگ مزاحم را از سر راه مردم 
شامل می شود تا نجات میلیون ها میلیون انسان از گمراهی، در حدیثی مروی است که 

هر که شاخه تیغی را از راه بردارد خدا گناهان کهنه و تازه او را بیامرزد. 
از آنجا که ایمان و اعمال صالح هرگز تداوم نمی یابد مگر اینکه حرکتی در اجتماع 
برای دعوت به سوی حق و شناخت و معرفت آن از یک سو، و دعوت به استقامت و 
صبر در طریق انجام این دعوت از سوی دیگر صورت پذیرد، به دنبال این دو اصل، به 
دو اصل دیگر اشاره می فرماید که در حقیقت ضامن اجرای دو اصل اساسی" ایمان" 

و" عمل صالح" است.
3( در اصل سوم به مساله "تواصی به حق" یعنی دعوت همگانی و عمومی به سوی 
حق اشاره می کند، تا همگان حق را از باطل به خوبی بشناسند و هرگز آن را فراموش 

نکنند در مسیر زندگی از آن منحرف نگردند.
"تواصوا" از ماده "تواصی" همانگونه که راغب در مفردات آورده به معنی آن است که 
بعضی بعض دیگر را سفارش کنند و "حق" به معنی "واقعیت" یا "مطابقت با واقعیت" 
اس��ت، در کتاب "وجوه قرآن" دوازده معنی و مورد استعمال برای این کلمه در قرآن 
مجید ذکر شده است، مانند خدا، قرآن اسلام، توحید، عدل، صدق، آشکار بودن واجب 

بودن و مانند اینها، ولی همه آنها به ریشه ای که در بالا گفتیم باز می گردد. 
" معنی بسیار وسیعی دارد که هم "امر به معروف و  به هر حال جمله "توَاصَوْا باِلحَْقِّ
نهی از منکر" را شامل می شود، و هم "تعلیم و ارشاد جاهل" و "تنبیه غافل" و "تشویق" 
و "تبلیغ" ایمان و عمل صالح را. بدیهی اس��ت کسانی که یکدیگر را به حق سفارش 

می کنند، خود باید طرفدار حق و عامل به آن باشند.
4( در اصل چهارم مساله شکیبایی و "صبر" و استقامت و سفارش کردن یکدیگر به 
آن مطرح است، چرا که بعد از مساله شناخت و آگاهی، هر کس در مسیر عمل در هر 
گام با موانعی روبرو است اگر استقامت و صبر نداشته باشد، هرگز نمی تواند احقاق حق 
کند و عمل صالحی انجام دهد و یا ایمان خود را حفظ کند. آری احقاق حق، اجرا و 
ادای حق در جامعه جز با یک حرکت و تصمیم گیری عمومی و استقامت و ایستادگی 

در برابر موانع ممکن نیست.
"صبر" در اینجا نیز معنی وس��یع و گسترده ای دارد که هم صبر بر اطاعت را شامل 
می شود، و هم صبر در برابر انگیزه های معصیت، و هم صبر در برابر مصائب و حوادث 

ناگوار، و از دست دادن نیروها و سرمایه ها و ثمرات.
پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله فرمودند: صبر چهار شعبه دارد: شوق، ترس، زهد و 
انتظار، هر کس شوق بهشت داشته باشد، از هوا و هوس دست می کشد و هر کس از 
آتش بترسد، از حرام ها خود را نگه می دارد و هر کس به دنیا بی اعتنا باشد، گرفتاری ها 

را به چیزی نگیرد و هر کس منتظر مرگ باشد، در کارهای خیر بکوشد .
به راستی اگر مسلمانان امروز همین اصول چهارگانه را در زندگی فردی و اجتماعی 
خود اجرا کنند مشکلات و نابسامانی های آنها حل می شود، عقب ماندگی ها جبران 
می گردد، ضعف ها و شکست ها به پیروزی مبدل می شود و شر اشرار جهان از آنها 

قطع می گردد. 
سخن آخر اینکه، پروردگارا! همه ما در خسرانیم، و جبران این خسران جز با لطف 

تو میسر نیست. 

پیام های هشداری
پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات ف. ا. ا. قم 

اداره تشخیص و پیشگیری از جرایم 

1- سعی کنید وبلاگ خود را از یک سرویس دهنده مطمئن و مناسب انتخاب نمایید.
2- این را بدانید هرگز و تحت هیچ ش�رایطی صاحبان سرویس دهنده از شما رمز 

عبور وبلاگتان را نمی خواهند.
3- هر چند وقت یکبار و به صورت دوره ای رمز عبور وبلاگتان را تغییر دهید.

4- به هر ایمیلی که از شما اطلاعات شخصی و مالیتان را بخواهد مظنون شوید.
5- ب�ه آدرس و جزئی�ات صفحه ای که به آن وارد می ش�وید دقت کنید و مراقب 

کلاهبرداران اینترنتی باشید.

یادگیری بهتر، چگونه اتفاق می افتد؟ 

گزارش/ آتوسا دولتیاری

تحصیلی  آغاز سال  با  ساله  هر  که  مهمی  دغدغه های  از  یکی 
بین دانش آموز و حتی اولیای آن ها خودنمایی می کند به کارگیری 
روش هایی است که بتوان به کمک آن دروس را بعد از مطالعه فراموش 

نکرد و همه ما این واقعیت را می دانیم.
یادگرفتن یک چیز تازه، کار سختی است. اما اگر یک دانش آموز، 
دانشجو، متخصص یا بیزنس من باشید، لازم است که هر روز چیزهای 
تازه ای یاد بگیرید. با رشد استفاده از اینترنت، اطلاعات پیرامون ما با 
سرعت غیرقابل کنترلی رو به افزایش است. باید از خیلی مسائل آگاه 
شویم، خیلی چیز ها یاد بگیریم و در خیلی از موضوعات متخصص 

شویم و این خیلی سخت است.  
اما بد نیست طوری دیگر به آن فکر کنید. اگر می توانستید همه این 
موارد را خیلی راحت یاد بگیرید چه اتفاقی می افتاد؟ همه دشمن شما 
می شدند و به شما حسادت می کردند. آنوقت هر کاری می کردید، در 
آن بهترین بودید و در همه رقابت ها و مسابقات اول می شدید. تجارت 
شما به طرز قابل توجهی رشد می کرد و در زندگی کاریتان پشت سر 

هم ترفیع می یافتید. 
 مهارت های فنی مورد نیاز است

فضلی خانی کار شناس تربیتی و عضو پژوهشکده آموزش و پرورش 
در خصوص توجه به بحث یادگیری بهتر دروس در طی دوران مدرسه 
گفت: در بحث یاد دهی، یادگیری و آموزش، دیدگاه های جدیدی وجود 
دارد که تاکید بر برخی مطالب و کارکرد ها برای عمل می تواند جز 
دانش های پایه به حساب آید و این در صورتی محقق خواهد شد که 
توجه به آن همه جانبه باشد یعنی نگرش، دانش و مهارت را همزمان 

شامل شود. 
 وی در ادامه خاطر نشان کرد: اولین رویکردی که با کسب دانش به 

وجود می آید دگرگون سازی دانش آن است. 
 خانواده، مدرسه و دانش آموز در عصر امروز

 برای دستیابی به هر موفقیت فقط یک بعد نمی تواند اثر گذار باشد 
و مجموعه عواملی باید دست به دست هم دهند تا هر اقدامی به نتیجه 
مطلوب برسد. در خصوص یادگیری بهتر دروس هم این موضوع صدق 
می کند، در همین راستا فضلی خانی خاطر نشان کرد: سه عنصر موثر 
در یادگیری بهتر دروس، مدرسه، خانواده و اطرافیان و دانش آموزان 

هستند و در صورتی که این سه بعد هم راستا با هم فعالیت داشته 
باشند، قطعا نتایج مطلوبی تحصیلی و یادگیری به دانش آموز خواهد 

رسید. 
 راز موفقیت مدارس ژاپن

با توجه به اینکه بحث یادگیری چند جانبه است باید عملکرد همه 
ابعاد آن را به تنهایی بررسی کرد، پس از آن همه عوامل را در کنار هم 

قرار داد تا به ثمر برسد.  
فضلی خانی کار شناس علوم تربیتی درباره نقش مدرسه در بهبود 
روند آموزش می گوید: مدرسه باید همگام با نگاه ها و شیوه های جدید 
اموزشی فعالیت خود را در زمینه آموزش انجام دهد و حتما باید 
آموزش ها عملی و کاربردی باشد تا نتیجه آن به بهترین نحو خود 

را نشان دهد.  
امروزه در بیشتر مدارس آسیا آموزش های عملی اهمیت دو چندانی 
نسبت به آموزش های فنی دارند و دانش آموزان سریع تر وارد بازار کار 

می شوند. 
 معلم محوری یا دانش آموز محوری؟ 

از گذشته در مدارس هم چنان به وضوح به چشم  سنتی که 

می خورد عدم شرکت دانش آموز در اقدامات مهم مدرسه است هر چند 
که باید این اقدامات با هدایت مربیان باشد تا مشکلی ایجاد نشود اما 
باید به طور جدی ساماندهی وضعیت مدارس با اختصاص مسئولیت ها 

به دانش آموز در راس برنامه های آموزش و پرورش قرار گیرد. 
 فضلی خانی در این باره با بیان اینکه دانش آموزان مطالبه گرند و باید 
تعاملات با آن ها ارتقا یابد، گفت: دانش آموزان باید ایفاگر نقش اصلی در 
مدارس باشند تا این روش بتواند دامنه یادگیری آنان را بهبود بخشد. 

 نقش فعالیت های گروهی دانش آموزان برای تحقق برنامه ای خاص 
هم از اقداماتی است که گروه های همکلاسی با هم انجام می دهد و در 

روش های فعال سند تحول بنیادین هم مطرح شده است. 
 اولیا حلقه اتصال دانش آموز با مدرسه 

اولیای دانش آموزان در هر جایگاه و شرایطی که باشند همواره این 
دغدغه را دارند که آینده فرزندانشان و عملکرد آن ها چگونه خواهد بود 

و همواره بهترین نتیجه را برای آن ها خواستارند. 
در بحث بهبود سطح یادگیری نیز خانواده به طور پیوسته به دنبال 

بهترین شرایط و شیوه ها برای فرزندانشان هستند.  
در این مورد کار شناس علوم تربیتی به این نکته تاکید دارد که اولیا 
باید در جریان رویکردهای مدرسه باشند تا بتوانند بسترسازی مناسبی 

در خارج از فضای مدرسه برای دانش آموزان داشته باشند.  
وی در ادامه گفت: به کارگیری این سیاست باعث می شود متناسب 

با اهداف مدرسه دانش آموزان جهت داده شود.  
فضلی خانی از دیگر اقدامات تاثیر گذار خانواده ها را در نظر گرفتن 
تفریحات و برنامه های فوق برنامه متناسب با فضا و شرایط تحصیلی 

دانش آموزان نام برد.  
فضلی خانی حمایت از تهیه بسته های فرهنگی آموزشی و تشویق 
برای توانایی های دانش آموز را از دیگر فعالیت های موثر به شمار آورد. 

 معلمان به روز؛ ضرورت امروز، نیاز فردا
در دنیای امروز با توجه به حجم وسیع اطلاعاتی که وجود دارد به 
کارگیری روش های اصولی کسب علم با شیوه های جدید به شدت 
احساس می شود روش هایی که عدم استفاده از آن نه تنها افراد را از 
مسیر اطلاعات امروزی دور می کند بلکه نتیجه تلاش ها را هم فقط با 

شکست و ناکامی مواجه می سازد.  
حال در میان معلمان که نقش هدایت دانش آموزان را بر عهده دارند 
باید بیش از سایرین بر این موضوع واقف باشند و توان و مهارت هایشان 
را منطبق بر شرایط روز ارتقا دهند چرا که دانش آموزان علاوه بر اینکه 
معلمان را هدایتگر در آموزش می دانند ممکن است آن ها را الگویی 
برای زندگی خود انتخاب کنند پس بهتر که بهترین مسیر را معلمان 

در فرآیند تدریس به کارگیرند. 
 تنوع دروس، تغییر روش مطالعه را می طلبد 

همه ما در طی دوران تحصیل این موضوع را تجربه کرده ایم که 
دروس با رویکردهای مختلفی تهیه شده تا جایی که روش  خواندن هر 

درسی هم مخصوص به خود است.  
هر چند در دنیای مجازی و رسانه های مرتبط، عوامل متعددی را 
برای هر چه بهتر به خاطر سپاری مطرح می کنند اما اگر بخواهیم 
نگاه کلی و جامع به آن داشته باشیم، دروس در چند دسته کلی 

قرار می گیرند. 
 فضلی خانی کار شناس علوم تربیتی در خصوص به کارگیری انواع 
روش ها در مطالعه متناسب با اهداف درس می گوید دروس صرفا دانش 
محورند و در بخش دیگر همراه با به کارگیری روش هایی نظیر حل 

مسئله، استقرایی و... نتیجه بهتری خواهد داد. 
 مهم ترین گروهی که دغدغه فراموشی یا ناقص به خاطر سپردن 
مطالب را دارند داوطلبان کنکور هستند و دغدغه درس در این دوران 
به شدت خودنمایی می کند. البته بخشی از این دغدغه بی دلیل هم 
نیست چرا که به خاطر سپردن حجم بالای دروس در این شرایط 
بسیار مشکل است که حتما نیازمند برنامه ریزی است تا فرد نتیجه 

مطلوبی از تلاشش بگیرد. 

اولین کسانی که به محض چشم باز کردن می بینیم اعضای خانواده مان هستند 
)البته به جز پرسنل بیمارستان(. اولین فرد مادر است که زحمات زیادی را برای به 
دنیا آوردنمان متحمل شده است. پس از او پدر است که همیشه برای مراقبت از ما 

آماده است. بعد از آنها هم خواهر و برادرها هستند
اهمیت خانواده 

 اولین کسانی که به محض چشم باز کردن می بینیم اعضای خانواده مان هستند )البته به جز 
پرسنل بیمارستان(.  اولین فرد مادر است که زحمات زیادی را برای به دنیا آوردنمان متحمل 
شده است. پس از او پدر است که همیشه برای مراقبت از ما آماده است. بعد از آنها هم خواهر 
و برادرها هستند.  کلمه »خانواده« معانی مختلفی در لغت نامه دارد: »یک واحد اجتماعی که با 
هم زندگی می کنند« یا »والدین و فرزندان آنها، بعنوان یک گروه، چه در کنار هم زندگی کنند 
و چه نکنند«.   به عبارت گس��ترده تر، خویشاوندان را هم می توان به این گروه اضافه کرد. اما 
خانواده چیزی فراتر از اینهاست. خانواده اولین محیط آموزشی برای هر فرد است. فرد از کودکی 
تا بزرگس��الی همه چیز را در خانواده آموزش می بیند. راه رفتن خانواده اش را می بیند و آن را 
امتحان می کند. حرف زدن آنها را می بیند و سعی می کند از آنها تقلید کند. کم کم نحوه ارتباط 
را در میان آنها آموزش می بیند. همچنین عشق ورزیدن، رفتار کردن، کنار آمدن با زندگی و 
همه چیز را از خانواده خود یاد می گیرد. این مسئله محبت خاصی میان افراد هر خانواده ایجاد 
می کند و باعث می شود همیشه برای کمک به همدیگر آماده باشند. خواهر یا برادرهای بزرگتر 
به کوچکترها کمک می کنند. والدین فرزندانشان را در هر قدمی از زندگی شان هدایت می کنند 
تا اینکه مستقل می شوند. 7-5 سال اولی که در خانواده سپری می شود رابطه ای عمیق بین همه 
اعضای آن ایجاد می کند و برای همه عمر آنها را کنار همدیگر نگه می دارد. همانطور که همه 
می دانید انسان موجودی اجتماعی است و نمی تواند برای مدتی طولانی به تنهایی سپری کند و 
نیاز به همدم دارد. بهتری همراه و همدم برای او خانواده اش است. محبتی که بین اعضای خانواده 
ایجاد می شود در طول زندگی ادامه می یابد. به همین دلیل است که دوست داریم هر موفقیتی 
در زندگی خود را اول با خانوداه مان جشن بگیریم. وقتی دچار مشکل می شویم، همیشه از آنها 
کمک می  گیریم و آنها همیشه آماده کمک به ما هستند. دوستان بعد از خانواده وارد زندگی ما 
می شوند. ممکن است بارها دوستانمان را تغییر دهیم اما هیچوقت دوست نداریم حتی یکی از 
اعضای خانواده مان را هم از دست بدهیم، حتی اگر با آنها تفاوت داشته باشیم. دلیل آن این است 

که می دانیم خانواده مان همیشه درکنارمان هستند. 
دس��تگاه خانواده مثل یک زنجیر عمل می کند. اعضای جوان تر از بزرگترها یاد می گیرند 
درحالیکه  والدین هم  برای خیلی چیزها به فرزندان خود وابسته هستند. وقتی بچه ها بزرگ 
می شوند، ازدواج می کنند خودشان بچه دار می شوند، کل چرخه دوباره تکرار می شود. اعضای 
خانواده هر زمان که نیاز داشته باشید برای کمک به شما حاضر می شوند. به طرق مختلف از 
شما حمایت می کنند، چه مالی و چه اخلاقی. همیشه می توانید مشکلاتتان را با آنها در میان 

بگذارید تا برای آنها راه حل های بهتری پیدا کنید. خانواده یکی از بزرگترین نعمت های خداوندی 
است. خیلی وقت ها کسانی را می بینیم که خانواده خود را از دست داده اند. می بینیم که اکثر آنها 
شخصیتی نامتعادل دارند و دلیل عمده آن هم این است که وقتی نیاز داشته اند خانواده شان 
کنارشان نبوده است. افرادیکه خانواده خود را ترک می کنند و زندگی تنها را انتخاب می کنند 
معمولاً به بدترین شخصیت های اجتماع تبدیل می شوند. دلیل آن این است که آموزش های 
لازم را از خانواده دریافت نکرده اند. فردی حتی اگر یکی از والدین خود را از دست داده باشد باز 

هم شخصیت کامل و رشدیافته ای نخواهد داشت و همیشه خلائی در وجود او باقی می ماند.
خانواده همیشه شما را با همه اشتباهات و ضعف هایتان می پذیرد و با همه آنها دوستتان دارد. 
هیچکس دیگری در دنیا اینطور نیست. هیچوقت هیچ چیزی نمی تواند جایگزین مهر و محبت 
مادر، پدر، همسر، فرزند و یا خواهر و برادر شود. خیلی از جوانان و نوجوانان خانواده را مایه آزار 
خود می بینند و خود را از آنها دور می کنند. آنها نمی فهمند که خانواده گروهی است که باعث 
قوی شدن آنها برای رویارویی با دنیا شده است. محبت متقابل، اعتماد و تقسیم مسئولیت ها در 
خانواده موجب قدرت آن است. همه خوبی های ما بخاطر وجود خانواده مان است. هیچ چیز در 
ما ذاتی نبوده، ما ویژگی هایمان را از خانواده مان آموخته ایم. خانواده آنقدر به ما قدرت داده است 
که با این دنیای وحشی و بیرحم پر از انسان های خودخواه روبه رو شویم.  با وجود همه اینها 
می توان گفت که خانواده بزرگترین و باارزش ترین نعمتی است که خداوند به ما بخشیده است.

چرا خانواده مهمترین چیز در دنیاست؟
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دولت  متقابل  متناسب  »اقدام  طرح،  جزئیات  تصویب  با 
جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام«؛ بالاخره مجلس به برجام 

رای مثبت داد.
از 250 نماینده حاضر در جلسه، این طرح که به دولت اجازه 
اجرای برجام با نظارت شورای عالی امنیت ملی را می دهد، 161 

رای موافق، 59 مخالف و 13 رای ممتنع ارائه شد.
»اقدام  طرح  مواد  عبارتی،  تغییرات  اندک  با  است  گفتنی 
متناسب متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام« 

در جلسه علنی دیروز مجلس به تصویب رسید.
در ماده اول این طرح آمده است: بر اساس فتوای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی هیچ دولتی در ایران حق تولید و به کارگیری 
سلاح هسته ای را ندارد و دولت موظف است سیاست  خلع سلاح 
هسته ای جهانی بخصوص رژیم صهیونیستی را به طور فعال دنبال 
کند و در کلیه تلاش های بین المللی، حقوقی و دیپلماتیک برای 
نجات بشریت از خطر سلاح های هسته ای و اشاعه آنها از جمله از 
طریق ایجاد مناطق عاری از سلاح های کشتار جمعی به ویژه در 
ایجاد ائتلاف منطقه ای خاورمیانه عاری از سلاح هسته ای، فعالانه 

مشارکت نماید.
بر اساس ماده دوم طرح مذکور، بر اساس پایه برنامه جامع اقدام 
مشترک بر همکاری و احترام متقابل قرار دارد و هر گونه اقدام 
مبتنی بر فشار و تهدید به هر بهانه ای به خاطر اجرای برجام و یا 
غیر از آن با تشخیص شورای عالی امنیت ملی موجب تجدید نظر 
در این همکاری می شود و لازم است در آن صورت مطابق مصوبات 

این شورا اقدامات متقابل در نظر گرفته شود.
در ماده سه نیز مصوب شد: دولت موظف است هرگونه عدم 
پایبندی طرف مقابل در زمینه لغو موثر تحریم ها و یا بازگرداندن 
تحریم های لغو شده و یا وضع تحریم تحت هر عنوان دیگر را به 
دقت رصد کند و اقدامات متقابل در جهت احقاق حقوق ملت ایران 
انجام دهد و همکاری داوطلبانه را متوقف نماید و توسعه سریع 
برنامه ی هسته ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران را سامان دهد 
به طوری که ظرف مدت دو سال ظرفیت غنی سازی کشور به 190 
هزار سو افزایش یابد. شورای عالی امنیت ملی مرجع رسیدگی به 
این موضوع می باشد. بر اساس ماده 4 این طرح، دولت موظف است 
برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران را با چشم انداز تجاری - 
صنعتی، از جمله در حوزه غنی سازی و تحقیق و توسعه منطبق 
با طرح دراز مدت سازمان انرژی اتمی کشور دنبال کند. سازمان 
انرژی اتمی کشور باید طرح دراز مدت 15 ساله کشور در حوزه 
غنی سازی و تحقیق و توسعه را حداکثر ظرف مدت دو ماه پس 
از ابلاغ این قانون به تصویب شورای عالی امنیت ملی برساند و به 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه نماید به نحوی که پاسخگوی نیاز 

کشور برای سوخت راکتورهای قدرت و تحقیقاتی باشد.
در ماده 5 نیز آمده است: بازطراحی راکتور آب سنگین اراک 
و هم چنین در صورت ضرورت تبادل ذخایر غنی شده، منوط به 
انعقاد قراردادهای قطعی و مطمئن جایگزین و حصول اطمینان 

نسبت به اجرای آنها باشد.
بر اساس ماده 6 این طرح؛ نظارت های آژانس بین المللی انرژی 

اتمی در چارچوب مقررات بین المللی و با رعایت مصالح امنیت 
ملی کشور که شورای عالی امنیت ملی مشخص می کند انجام 
پذیرد و دولت باید مراقبت نماید که در مسیر اجرای برجام و پس 
از آن حفاظت کامل از اسرار و اطلاعات طبقه بندی شده به ویژه 
در حوزه نظامی و امنیتی صورت گیرد. میزان همکاری با آژانس 
منوط به اقدامات احتیاطی لازم برای تضمین این امر توسط آژانس 
است. همچنین هیچ گونه دسترسی نظارتی آژانس به مراکز نظامی 
و اشخاص حقیقی به بهانه برجام مجاز نمی باشد مگر آنکه موارد به 
صورت جداگانه و با جزییات به تصویب شورای عالی امنیت ملی 
برسد. در ماده 7 این طرح نیز آمده است: دولت و قوای مسلح کشور 
موظفند به منظور حراست از امنیت و منافع ملی کشور و حمایت 
از متحدین در مقابله با تروریسم، تدابیر لازم را نسبت به تقویت 
توانمندی های دفاعی جمهوری اسلامی ایران در همه زمینه های 
آفندی و پدافندی از جمله هوایی، دریایی، زمینی، موشکی، و 
ایجاد پدافند در مقابل حملات هسته ای و ساخت پیش ران ها ، 
باطری های هسته ای، تصویربرداری نوترونی و پزشکی هسته ای با 

قدرت و جدیت برنامه ریزی و اقدام کنند.
در ماده 8 طرح برجام، دولت و سایر دستگاههای حاکمیتی و 
عمومی موظف شدند در چارچوب مصوبات شورای عالی امنیت 
ملی تدابیر لازم را در نظر بگیرند تا در اثر اجرایی شدن برجام به 
هیچ وجه اجازه ی فرصت طلبی و سوء استفاده در داخل کشور به 
آمریکا و یا دیگر دولت های خارجی داده نشود و فرصتی برای نفوذ 
یا سوء استفاده سیاسی، اقتصادی و فرهنگی و امنیتی در اختیار 

استکبار جهانی قرار نگیرد.
ماده 9 این طرح با یک اصلاح زمان بندی مصوب شد. برای 
دولت سقف زمانی چهار ماهه ای تعیین شد تا به انجام وظایفش 

در ماده 9 بپردازد. بر اساس این ماده دولت موظف است منابع ملی 
آزاد شده را در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی و رونق تولید، سرمایه 
گذاری های ضروری و با اولویت نیازهای بخش خصوصی و تقویت 

صندوق توسعه ملی صرف کند.
تبصره های این ماده نیز از این قرار است: 

تبصره 1- وزیر امورخارجه موظف است روند اجرای توافق نامه 
را هر سه ماه یک بار به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه 

مجلس شورای اسلامی گزارش دهد.
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی موظف است هر شش 
ماه یک بار گزارش اجرای برجام را به صحن علنی مجلس شورای 

اسلامی ارائه کند.
تعلیق  به  دولت  الزام  قانون  قانون،  این  اجرای  با  تبصره 2- 
اقدامات داوطلبانه در صورت ارجاع و یا گزارش روند هسته ای به 
شورای امنیت مصوب 1/9/1384، قانون الزام دولت به تجدید نظر 
در همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی " مصوبه 6/10/1385 
قانون صیانت از دستاوردهای صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران" مصوبه 29/4/1389 و " قانون الزام دولت به حفظ دستاوردها 

و حقوق هسته ای ملت ایران " مصوبه 2/4/1394 لغو می شود.

اعتراض بی فرجام دلواپسان
حال و هوای جلسه علنی دیروز مجلس که پس از برگزاری 
جلسه ای غیرعلنی آغاز شده بود، کاملا متفاوت از جلسه روز 
یکشنبه بود. کلیات طرح »اقدام متناسب متقابل دولت جمهوری 
اسلامی ایران در اجرای برجام« در حالی در جلسه روز یکشنبه 
تصویب شد که مخالفان این طرح با تذکرات پیاپی و داد و فریاد 
مانع از پیشرفت در بررسی آن می شدند. اما در جلسه علنی دیروز، 

رئیس مجلس تنها به تعداد محدودی از نمایندگان اجازه ارائه 
پیشنهادات اصلاحی جزئیات این طرح را داد. این در حالی است 
که برخی نمایندگان دلواپس در جایگاه هیات رئیسه تجمع کرده 
و خواستار ارائه پیشنهاداتشان و بیان مخالفتشان بودند. اما رئیس 
مجلس از آنها خواست که نظم جلسه را رعایت کرده و در صندلی 

های خود بنشینند .
با این حال اعتراض های آنان همچنان ادامه داشت تا اینکه 
جزئیات طرح برجامی مجلس با 161 رای نمایندگان به تصویب 
رسید. در حالی تعداد مخالفان جزئیات این طرح 59 نفر بود که 

مخالفان کلیات در جلسه روز یکشنبه 100 نفر بودند.
پس از اعلام نتیجه آرا، یکی از نمایندگان دلواپس تهران به جمع 
خبرنگاران آمد و گفت که محمدرضا باهنر نایب رئیس مجلس 
صبح دیروز اعلام کرده است که شب گذشته، کشور تصمیم گرفته 
است که این طرح تصویب شود. آنها از وی پرسیده اند که منظور 
از کشور کیست؟ و باهنر در پاسخ به جلسه شب گذشته علی 
لاریجانی رئیس مجلس، علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت 

ملی و حجازی از دفتر مقام معظم رهبری اشاره کرده است.

افسردگی دلواپسان
این نماینده دلواپس سپس از جمع خبرنگاران به جلسه علنی 
برگشت و پلاکاردی دستش گرفت که روی آن نوشته بود: مجلس 
از لاریجانی و شمخانی و حجازی تبعیت کرد. او این کار را رو به 
دوربین های عکاسان و فیلمبرداران انجام می داد تا بیشتر دیده 
شود. نماینده دلواپس دیگری هم پلاکاری با این مضمون در دست 

داشت که »مجلس فرمایشی نیست«.
علی اصغر زارعی عضو جبهه پایداری و نماینده تهران نیز پس 
از رای مجلس به جزئیات برجام، در صحن علنی گریست. او سپس 
به انتهای صحن علنی آمد و نماینده دلواپس دیگری با موبایل از او 
فیلم می گرفت و گفت که به زودی این فیلم را با سخنان زارعی 
منتشر خواهد کرد. به شهادت خبرنگاران حاضر در مجلس روح الله 
حسینیان که یکشنبه شب از بیمارستان ترخیص شده بود نیز با 
تاخیر به مجلس برگشت. او دستگاهی را زیر عبایش حمل می کند 
که به نظر می رسد نوعی ابزار درمانی به دلیل عارضه قلبی او باشد.

اعتراض و اصرار برخی از نمایندگان عضو جبهه پایداری برای 
بیان تذکر که بالا گرفت و منجر به تجمع آنان در مقابل جایگاه 
هیات رئیسه شد، محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه صحن 
مجلس را ترک کرد. اما زارعی با دادا و فریاد با عراقچی و تخت 

روانچی حرف می زد.
در ادامه جلسه دیروز مجلس، نمایندگان وارد بررسی طرحی 
درباره اختیارات شوراهای اسلامی شهر و روستا شدند. ایرج ندیمی 
که می خواست پیشنهادی اصلاحی ارائه دهد، در ابتدا از نمایندگان 
تشکر کرد که رویکردهای اصلی اجرای برجام را تصویب کردند و 

گفت که بیشتر از این نمی توانستیم کشو و مردم را معطل کنیم.
اما احمد توکلی در موقعیت مشابهی، گفت: من با تصویب بدون 
شرط برجام موافق نبودم. رئیس مجلس به او تذکر داد که در مورد 

موضوع مورد بحث در مجلس صحبت کند.

 سخنگوی دولت در مورد احتمال تغییر وزرای اقتصادی گفت: 
قطعاً در حال حاضر این مطلب را تأیید نمی کنم، اما رئیس جمهور 
با توجه به تعهداتی که در جهت توسعه کشور به مردم داده اند 

تصمیمات لازم را اتخاذ می کنند.
 محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود با تقدیر از اقدام 
نمایندگان مجلس در رأی قاطع به وزیر راه و شهرسازی در هفته 
گذشته، اظهار کرد: امروز نیز نمایندگان با تصمیم تاریخی شان به 
برجام نشان دادند که آنها با درک درست واقعیات کشور تصمیمات 

سنجیده اتخاذ می کنند.
وی با تقدیر از مدیریت شایسته هیأت رئیسه مجلس به ویژه علی 
لاریجانی افزود: امیدواریم تصمیم مناسب با اقتضائات کشور در مورد 
برجام شرایطی را فراهم کند تا همه مسئولان کشور بتوانند حقوق به 
تعویق افتاده ملت ایران را استیفا کنند و در شرایط بعد از تحریم شاهد 

شتاب هرچه بیشتر رشد و توسعه کشورمان باشیم.
در این جلسه نوبخت در پاسخ به سوالی درباره واکنش های چند 
تن از نمایندگان در جلسه بررسی کلیات برجام، اظهارکرد: وجدان 
عمومی به درستی در این رابطه قضاوت خواهد کرد و مجلس با توجه 
به مشخصه های مجلس اسلامی باید عصاره ای از فضایل ملت باشد 
و نمایندگان مجلس باید در شرایط احساسی و عصبی خویشتنداری 
کنند و در رابطه با واکنش دولت نسبت به این رفتارها می توانم به 

رفتار آقای صالحی با نگاه اخلاق مدارانه اشاره کنم.
وی در رابطه با شرایط پس از تحریم و اجرای برجام گفت: 

پیش بینی ما این است که با تصویب امروز مجلس و تأیید شورای 
نگهبان در روزهای آینده شرایط برای اجرای برجام فراهم شود و 
طرف های خارجی اقدامات لازم را انجام دهند و ما هم کارهایی را در 
رابطه با نطنز، فردو و اراک به انجام رسانیم که این اقدامات از سوی 

دستگاه های ذیربط انجام می شود.
وی افزود: اولین اقدام طرف مقابل این بود که قطعنامه جدیدی 
از شورای امنیت داشته باشد که همه قطعنامه ها را تحت تأثیر قرار 
دهد، دولت آمریکا نیز تعهداتی داشت که تا به حال به آنها عمل کرده 

و ما نیز بر اساس جدول زمان بندی اقدامات لازم را انجام می دهیم.
نوبخت با بیان اینکه از ماه های آینده با عملیاتی شدن برجام 
فرصت پساتحریم ایجاد می شود، خاطرنشان کرد: برای شرایط بدون 
تحریم برنامه های خود را آماده  کرده ایم در حال حاضر نیز هیأت های 
خارجی از جمله مقامات بلندپایه اقتصادی ژاپن برای تهیه مقدمات 
کارهای سرمایه گذاری به ایران سفر می کنند و ما نیز بر اساس 
نیازهایمان با توجه به شرایط هر کشور تصمیم گیری های لازم را 
خواهیم داشت. سخنگوی دولت در رابطه با زمان پرداخت یارانه های 
مهرماه گفت: ان شاءالله تا قبل از به پایان رسیدن ماه مهر یارانه های 
آن در حساب خانوارها قرار خواهد گرفت. وی همچنین در مورد 
اقدامات دولت برای پیگیری حقوق آسیب دیدگان در فاجعه منا، 
یادآورشد: خانم دکتر امین زاده در دولت و بخش حقوقی مطالبات 
مردم در خصوص فاجعه منا را پیگیری می کنند. البته وزارت امور 
خارجه و سازمان حج نیز در این رابطه وظایف خود را انجام می دهند 

و دولت تا تعیین تکلیف 65 مفقود دیگر پیگیری های لازم را انجام 
خواهد داد و تا به حال نشان داده است که از همه حقوق تضییع شده 
حجاج به نحو احسن دفاع خواهند کرد. نوبخت همچنین در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا نیاز به تغییری در کابینه دولت با توجه 
به صحبت های اخیر رئیس جمهور وجود دارد، گفت: ما برای اینکه 
بتوان به صورت شایسته در رابطه با حل مشکلات اقتصادی کشور 
عمل کنیم نیازمندیم برای سرعت بخشی در جهت خروج از رکود 
برنامه هایی را داشته باشیم که برنامه کوتاه مدت تهیه شده، در همین 
راستاست و اینکه قرار باشد در تیم اقتصادی تغییری حاصل شود فکر 
نمی کنم که نظر رئیس جمهور این بوده باشد چون صحبتی در مورد 
تغییر اعضای ستاد اقتصادی دولت نشده است و در مقایسه با ادوار 
قبل حتی باید بگویم هماهنگی بین بانک مرکزی، سازمان مدیریت 
و وزارت اقتصاد قابل قبول و متناسب است. او همچنین در پاسخ به 
سوالی در مورد اینکه نرخ سود بانکی بیش از نرخ تورم اقتصادی است 
و دولت در این رابطه چه اقدامی خواهد کرد، گفت: دولت به تقلیل 
نرخ سود بانکی معتقد است و شورای پول و اعتبار در اولین جلسه این 
موضوع را مورد بررسی قرار خواهد داد که در این جلسه نمایندگان 
بانک مرکزی، سازمان مدیریت و وزارت اقتصاد و همچنین اعضای 

غیردولتی حضور دارند که تصمیمات مناسب را اتخاذ خواهند کرد.
نوبخت در این جلسه در پاسخ به سوالی در مورد گزارشات 
صندوق بین المللی پول که رشد اقتصادی کشور را منفی اعلام کرده 
است، گفت: مطابق گزارش صندوق بین المللی پول رشد اقتصادی 

ایران می تواند منفی نیم تا مثبت نیم باشد اما گزارشات مقدماتی از 
مرکز آمار ایران نشان می دهد رشد اقتصادی در بهار امسال مثبت 
است و معمولاً آنچه که مرکز آمار در گزارشات مقدماتی پیش بینی 

می کند با اندک اختلافی در گزارش نهایی اعلام می شود.
سخنگوی دولت در رابطه با اینکه کدام رفتار دولت باعث افزایش 
منتقدان دولت شده است، گفت: با توجه به رأیی که امروز مجلس به 
جزئیات برجام داد که فراتر از رأی به کلیات برجام است و همچنین با 
توجه به رأی بالای وزیر راه و شهرسازی در جلسه استیضاح می توانیم 
بگوییم این نظریه اشتباه است و نه تنها منتقدان دولت رو به افزایش 
نیستند بلکه شاهد کاهش آن هستیم. وی همچنین در مورد روند 
اجرایی شدن پنجره واحد گفت: وزارت اقتصاد موظف به انجام این کار 
شده است و در برنامه پساتحریم تعدادی از دستگاه ها مسئول هستند 
تا سرمایه گذاران خارجی را برای انجام کارهایشان بدون درگیر شدن 
در نظام بروکراتیک ما و معطل شدن و درگیر شدن در این پروسه 

راهنمایی کرده و پیگیر اجرای این مسئولیت باشند.
وی همچنین در مورد وضعیت کارکنان شورای عالی ایرانیان 
ریاست  نهاد  در  گذشته  در  شورا  این  یادآورشد:  کشور  از  خارج 
جمهوری مستقر بود در حالی که ماهیت آن مربوط به روابط خارجی 
می شود. بنابراین باید اقداماتی در جهت قرار گرفتن شورا در وزارت 
خارجه انجام شود و سازمان مدیریت نیز در این رابطه پیشنهادی 
به رئیس جمهور ارائه کرده است و در مورد تأمین بودجه آن نیز 

ان شاءالله اقدامات لازم انجام می شود.

نامه سیدمهدی طباطبایی به نایب رئیس مجلس:

نمایندگان می توانند دلواپس باشند
 اما حق ندارند فحاشی کنند

استاد اخلاق با اشاره به اینکه ادبیات نمایندگان نشان دهنده شانیت مجلس و مردم 
حوزه انتخابیه شان است، درخواست کرد که خطر استفاده از ادبیات سخیف به نمایندگان 

گوشزد شود.
 حجت الاسلام سیدمهدی طباطبایی بی آنکه اشاره مستقیمی به وقایع روز یکشنبه 
مجلس و تهدید صالحی از سوی حسینیان به مرگ کند، نامه ای سرگشاده به نایب رئیس 

مجلس حجت الاسلام ابوترابی فرد نوشت که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
با توجه به مسائلی که در مجلس پیش آمده و ارادت اینجانب به حضرتعالی، و با توجه به 
دلسوزی شما، اینجانب عرایضی را دلسوزانه به عرض می رسانم و اثرگذاری آن را از خداوند 
مسالت دارم. بیان این نکات در پیروی از اهل بیت )ع( است، چنانکه رسول الله )ص( می 
فرمایند »لا تحتقر احدا من المسلمین فان صغیر هم عند الله کبیر« ) هیچ مسلمانی را 
تحقیر نکنید( و نیز قال لقمان لابنه لا تحتقر احدا فان ربك و ربه واحد« )هیچ کس را سبك 

نشمارید که خدای همه یکی است(.
چند روزی است که در خبرها ، مطالبی به نقل از نمایندگان محترم مجلس شورای 

اسلامی مطرح شده که اگر این مطالب واقعیت داشته باشند، جای بسی نگرانی است.
اینجانب با توجه به شناختی که از حضرتعالی دارم؛ شما را فردی مومن ، متعهد ، متدین، 
اصیل، اهل علم و اهل فضل و تقوی و اخلاق می دانم. می دانم که خود حضرتعالی هم در 
بعضی مواقع از دست بی حرمتی های بعضی از آقایان در امان نبوده اید. علی ایحال، با توجه 
به شناختی که هم از جهت صنفی )روحانیت ( و هم از لحاظ دینی و اخلاقی از شما دارم ؛ 
چند سطری را خدمت تان می نوسیم و خواهشمندم آن را با تأمل و تدبیر بخوانید و آنگونه 

که صلاح می دانید و شرایط ایجاب می کند به بعضی از آقایان تذکر دهید:
اول آنکه مجلس شورای اسلامی همان گونه که همه می دانند متشکل از نمایندگان 
مردم است. این ، به آن معنا است که آنچه از زبان نمایندگان بیان می شود باید بازتاب 
دهنده خواست مردم باشد. من بعید می دانم که حوزه انتخابیه ای وجود داشته باشد که 
مردم آن، ادبیات سخیف ، زشت و زننده را بپسندند. لذا تقاضا دارم که آقایان را دعوت و به 
آنان توضیح دهید که خطر استفاده از چنین ادبیات ناپسندی فقط متوجه شخص نماینده 
مجلس نیست، بلکه شآنیت و جایگاه خطیر مجلس و نیز شخصیت رای دهندگان را نیز 

هدف می گیرد.
دوم آنکه به آقایان محترم یادآور شوید که این مجلس، چنانکه از عنوان آن هویداست، 
»مجلس شورای اسلامی« است و »اسلامیت«، رکن اساسی آن است. با آقایان از آموزه های 
اسلام پیرامون رد و منقبت توهین، افترا و جسارت سخن بگویید و دعوت اسلام به اخلاق و 
ادب را بری آنان بازخوانی و و گوشزد فرمایید که برخی گفتارها و رفتارهای شان مغایر آموزه 
های دینی است؛ هرچند، میدانم که باب توجیه برای برخی از این آقایان همیشه باز است.

سوم آنکه یادآوری فرمایید که در دهه گذشته، ادبیات نزدیك به مدل گفتاری و رفتاری 
آنان، بسیاری از دلسوزان را آزار داد و آوای ناهنجار توهین کنندگان، مردم را نگران کرد. 
بنابر این ، بهتر است هدف و منطق مطلوب خود را با شیوه های جدید سیاست ورزی و 
دور از توهین و پرخاشگری عرضه کنند. به عزیزان نماینده ، تاکید فرمایید که می توانند 

دلسوزی کنند، نگران یا دلواپس باشند ولی حق ندارند، فحاشی ، توهین و بی ادب کنند.
چهارم آنکه با بیان شیوا و تاثیرگذار تان به آقایان بفرمایید ، حکومت، اسلامی است 
و مسئولان دولت کنونی از زبان مقام معظم رهبری تعابیر حمایتی و تاییداتی دریافت 
کرده اند ، بنابراین، هتك حرمت آنان ، مغایر ولایتمداری است. لازم است دوستان عزیز 
در مجلس را دعوت به اخلاق کنید و یادآوری کنید شهرتی که با توهین به دیگران به 
دست بیاید ، عین ذلت است. به آنان یادآوری کنید اگر انتقاد کنند نیت شان خالصانه 
است اما وقتی توهین می کنند ، لاجرم ، نیت شان نفسانی می شود و خطرات جبران 

ناپذیری در پی دارد.
به بزرگواران یادآوری کنید، تریبون مجلس باید راهگشای سعادت و عاقبت به خیری 
شان در دنیا و عقبی باشد. بفرمایید خواست آنان که امروز تحریك شان می کنند و بعد 
خود به تحسین شان می ایستند ، با واقعیت و درك مردم تفاوت دارد. کمی به خود بیایند 
و نگذارند کلمات مورد نظر افرادی خاص از زبان شان شنیده شود و با عنوان آنها منتشر 
شود. به نمایندگان محترم یادآوری فرمایید معنای اسلام ناب محمدی که دم از آن زده می 
شود؛ ادب، دقت، تحمل و تدبیر و اعتدال و فهم عمیق و درك صحیح شرایط است و اسلام 
آمریکایی، اسلام همراه با ادعا و بی ادبی است. به بزرگواران یادآوری کنید، مردم ، هنوز در 
فقر و مشکلات ناشی از آنچه درسالهای گذشته »کاغذپاره« خوانده می شد، گرفتارند و 
اکنون چشم به اقدامات دولتی دوخته اند که با شعار »تدبیر« مستقر شده و مایوس کردن 

این مردم به چالش کشاندن انقلاب و نظام اسلامی است.
در پایان عرض می کنم این اتفاق ها موجب می شود که مسئولیت ما و شما سخت تر 
شود، چه آن که آشناکردن مردم با هویت اسلامی و رفتار اسلامی به عهده مبلغان دینی 
است و به خدا پناه می برم ازاین که نکند خدای نکرده این کم کاری و بی توجهی ما باعث 
بروز این بی اخلاقی ها شود. هرچند حضور حضرتعالی و دیگر بزرگواران، بدور از هر سلیقه 
سیاسی اما متخلق به اخلاق دینی موجب افتخار و عزت مجلس شورای اسلامی است. 

از خداوند دوام توفیقات شما برادر بزرگوار را که ارادت خاصی به شما دارم را خواستارم.

پایان بحث های پرالتهاب هسته ای میان اعتدال گرایان و تندروها در ایران

هیچ مانعی بر سر اجرای توافق وجود ندارد
فرانس پرس نوشت: نمایندگان پارلمان )مجلس شورای اسلامی( سه شنبه توافق 
هسته ای با قدرت های بزرگ را ،سه ماه پس از انعقاد آن در 14 ژوییه، با 161 رأی موافق، 

59 رأی مخالف و 13 رأی ممتنع تصویب کردند.
نمایندگان به اجرای این توافق که در آن لغو تحریم های بین المللی ایران در ازای 
تعهد این کشور به محدود کردن برنامه هسته ای غیرنظامی خود پیش بینی شده است،  

رأی دادند.
این رأی به بحث های اغلب پر التهاب بین هواداران اعتدالگرای این توافق و مخالفان 

تندرو پایان داد.
رأی پارلمان ایران به اجرای این توافق پس از شکست کنگره آمریکا برای جلوگیری از 
اجرای این توافق صادر شد. اکثریت کنگره آمریکا در اختیار جمهوری خواهانی است که به 

شدت با این توافق مخالفند.
از این پس دیگر هیچ مانعی بر سر اجرای این توافق از سوی همه طرف های امضاکننده 

یعنی ایران، آمریکا، چین، روسیه، انگلیس، فرانسه و آلمان وجود ندارد.
لغو تحریم ها به ایران امکان خواهد داد اقتصاد خود را احیا کند و قدرت های بزرگ نیز 
این توافق را راهی برای کاهش تهدید هسته ای در منطقه ای که در معرض چالش های 

متعدد قرار دارد، می دانند.
این توافق اواسط ژوییه در وین در پایان نزدیک به دو سال مذاکرات نفس گیر بین ایران 
و پنج به علاوه یک )آمریکا، روسیه، چین، فرانسه، انگلیس و آلمان( حاصل شد. سرپرستی 

هیأت مذاکره کننده ایران را محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه برعهده داشت.

کنایه نماینده دلواپس به مقام بلندپایه دفتر رهبری؛ 

»حجازیِ« مورد نظر کوچک زاده کیست؟
دیروز مهدی کوچک زاده، هم در صحن علنی مجلس در حین بررسی جزئیات طرح 
برجام، هم در حاشیه جلسه علنی و در لابی مجلس و هم در تذکری شفاهی در صحن، سه 
نام را بر زبان آورد و طرح برجام را خواسته این سه فرد و نه خواسته نظام و رهبری دانست.

 کوچک زاده که مانند دیگر دلواپسان مجلس، به شدت از تصویب جزئیات طرح برجام 
در جلسه علنی دیروز مجلس، برافروخته و عصبانی بود؛ در حالات مختلف، اظهار کرد که 

طرح برجام طرح نظام و رهبری نیست بلکه طرح لاریجانی، شمخانی و حجازی است.
منظور کوچک زاده از لاریجانی و شمخانی، برای همگان مشخص است؛ علی لاریجانی 
رئیس مجلس شورای اسلامی که دیروز و روز یکشنبه در جلسه علنی 19 مهر، به شدت 
مورد اعتراض دلواپسان مجلس بود و تأکید داشتند که او یک تنه جلوی همه مجلس 
ایستاده و قصد دارد طرح مورد نظر خود را به تصویب برساند و علی شمخانی دبیر شورای 

عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران و نماینده مقام معظم رهبری در این شوراست.
اما »حجازی« مورد نظر کوچک زاده کیست؟

از میان مسئولان بلندپایه کشور، دو نفر هستند که نام خانوادگی حجازی دارند:
1_ سرتیپ سیدمحمد حجازی، زاده 1335 در اصفهان و از فرماندهان سپاه پاسداران 
است. او از ابتدای انقلاب و با تأسیس سپاه پاسداران به عضویت این نهاد درآمد و تحصیلات 
دانشگاهی خود را نیز ادامه داد. او اکنون دانشجوی دوره دکترای دانشکده عالی دفاع ملی در 
رشته مدیریت استراتژیک و عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین است. وی طی حکمی 
در سال 1386 از سوی رهبر معظم انقلاب، به سمت رئیس ستاد مشترک سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی منصوب شد. سید محمد حجازی در افکارعمومی با عنوان فرمانده پیشین 

نیروی مقاومت بسیج شناخته می شود.
2- حجت الاسلام سیدعلی اصغر میرحجازی یکی از مسئولان ارشد دفتر رهبر معظم 
انقلاب است. او از اعضای حزب جمهوری اسلامی در سال های اولیه پیروزی انقلاب اسلامی 
بوده است. پس از تأسیس وزارت اطلاعات، به سمت معاون امور خارجی وزارت اطلاعات 

منصوب می شود.
به نظر می رسد از میان دو گزینه موجود، حجازی مد نظر کوچک زاده، سید علی اصغر 
میرحجازی است؛ چرا که سمت سیدمحمد حجازی )رئیس ستاد مشترک سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی(، نه از نظر جایگاه و نه از نظر شرح وظایف، نمی تواند با آنچه کوچک زاده ادعا 

کرده است، ارتباط داشته باشد.
به گزارش انا، ادعای کوچک زاده مبنی بر اینکه »این طرح، خواسته و طرح نظام و 
رهبری نیست« در حالی است که از میان سه فرد نامبرده شده از سوی او، علی لاریجانی 
زمانی نماینده رهبر انقلاب در شورای عالی امنیت ملی و دبیر این شورا بوده و هم اکنون 
نیز در جایگاه ریاست قوه مقننه، در این شورا عضو است. علی شمخانی نیز علاوه بر دبیری 
شورای عالی امنیت ملی، نمایندگی رهبر انقلاب در شورا را داراست و جایگاه سیدعلی اصغر 

میرحجازی نیز در دفتر مقام معظم رهبری روشن است.

نکته

اخبار

جزئیات برجام  با 161 رای موافق تصویب شد 

پیروزی عقلانیت و تدبیر

سخنگوی حزب کارگزاران:

حفظ نظام و انقلاب به حاکمیت مطلق اصولگرایان بستگی ندارد

نوبخت در جمع خبرنگاران:

تیم اقتصادی دولت تغییر نمی کند

 سخنگوی حزب کارگزان گفت: می گویند ما از معتمدان محل 
در مورد فلان فرد سوال می کنیم. معتمدان محل چه کسانی 
هستند؟ الان دیگر اول انقلاب نیست. ما نهادهایی مثل وزارت 
اطلاعات و دیگر مراجع قانونی را در اختیار داریم، بنابراین دیگر 
چه نیازی به تحقیقات محلی است؟ به نظرم این مباحث به نوعی 
فرار از قانون و ایجاد فرصت های سلیقه ای است و این برای کشور 

خوب نیست.
حسین مرعشی  با توجه به تصویب برجام در مجلس و ضمن 
تبریک موفقیت دولت، مردم و رهبری و با تقدیر از رئیس مجلس  
در مورد بازشدن فضای سیاسی کشور عنوان کرد: ما در این دوره 
یک تجربه زنده داریم و آن هم موفقیت بزرگ ملی در پرونده 
هسته ای است. از این موفقیت کسی نمی تواند به سادگی بگذرد، 
این تجربه زنده چند شاخص دارد که یکی از شاخص های آن اراده 

رئیس جمهور است. او اراده کرده بود این مسئله را حل کند.
وی افزود: در شاخص دوم رئیس جمهور در تعامل نزدیک با 
رهبری حمایت های ایشان را نیز برای این پروسه جلب کرده بود. 
شاخص سوم هم این است که روحانی قوی ترین و کارآمدترین 
نیروی انسانی کشور در این حوزه را به کار گرفت. این پروسه موفقی 

بود که در کنار آن باید به همکاری با قوای دیگر نیز اشاره کرد.
باید به طور خاص در  سخنگوی حزب کارگزان تاکید کرد:  
پشتیبانی از این پروژه و شکل گیری اجماع ملی از از اقدامات عقلای 
مجلس تشکر کنیم. آنها در مقابل نیروهای افراطی پایداری به خوبی 

ایستادگی و دولت را همراهی کردند.
وی با اشاره به انتخابات مجلس دهم تاکید کرد: فکر می کنم 
ما باید برای آینده در چند موضوع مهم از جمله انتخابات مجلس 
دهم، تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و ایجاد حرکتی پرشور 
در عرصه اقتصادی باید متمرکز شویم. مردم در این زمینه ها واقعا 
دچار مشکلاتی هستند، به ویژه در عرصه اشتغال و تامین معیشت. 
در این سه عرصه ما همان مدل پرونده هسته ای را نیاز داریم. یعنی 
اراده رئیس جمهور، جلب  نظر رهبری و بکارگیری زبده ترین مدیران 

و کارشناسان.
مرعشی با بیان اینکه مدلی که روحانی در عرصه هسته ای دنبال 
کرد را مدلی بسیار خوب و کارآمد می دانم، گفت: لذا در موضوعات 
مربوط به انتخابات مجلس، رئیس جمهور باید از   همان مدل استفاده 
کند. وقتی مدلی تجربه شده و جواب داده و به ثمر نشسته باید آن 
را دنبال کرد. اساسا تصور اینکه در جمهوری اسلامی صرفا اراده 
رئیس جمهور بدون استفاده از نیروهای کار شناسی و جلب حمایت 
رهبری، مسئله ای قابل حل است، در واقع نوعی فرار از واقعیت است. 
توصیه من به آقای رئیس جمهور، استفاده از این دستاورد مهم و 

درس گرفتن از تجربه ای است که خود ایشان مبتکر آن بوده اند.
وی در مورد نگرانی های اصلاح طلبان برای عبور از فیلتر شورای 
نگهبان و تهدید به حذف آنها از سوی جناح مقابل یادآور شد: روشن 
است جناح اصولگرا احساسش این است که اگر در انتخابات رقابتی 
با اصلاح طلبان مواجه شود، ممکن است اکثریت مجلس را از دست 
بدهد و فکر می کند حفظ نظام و انقلاب هم به حاکمیت مطلق 

اصولگرایان بستگی دارد.

سخنگوی حزب کارگزان خاطرنشان کرد: این جناح یا متوجه 
نشده یا نمی خواهد باور کند که در نبود رقابت و حذف نیروهای صالح 
از عرصه مدیریت کشور، ممکن است آرامشی نسبی بر فضای کشور 
حاکم باشد اما اداره کشور مختل می شود؛ فساد افزایش می یابد؛ 
افراد ضعیف وارد مجلس می شوند و کفایت مورد نیاز سیاسی و 
مدیریتی کشور کاهش پیدا می کند. فکر می کنم رئیس جمهور باید 
در تعامل رهبری و سایر نهاد همانطور که در مسئله هسته ای همه 
به خطرات ناشی از تحریم ها رسیدند و اینکه هزینه های اداره کشور 
با تحریم های سنگین زیاد است باید اراده کنیم تا این مسئله حل 
شود و این اتفاق افتاد، باید در تشکیل مجلسی فراگیر و با حضور 

همه سلیقه ها یک جمع بندی ملی ایجاد شود.
وی افزود: اصولگرایان ترجیح می دهند به جای پاسخگو بودن 
و خوب کار کردن، رقیبشان در صحنه نباشد. حال آنکه در نبودن 
نیروهای اصیل اصلاح طلب و اصولگرا در صحنه افرادی مثل مشایی 
و بقایی بر کشور حاکم می شوند. سوال من این است آیا مدیریت 
چنین افرادی برای ما عزت ایجاد کرد؟ آیا از اینکه یک عده افراد 
بی هویت و بی ریشه و مسئولیت ناپذیر بر کشور حاکم شدند، چه 

بُردی نصیب اصولگرایان شد؟
مرعشی ادامه داد: البته از این سوال ها مخاطب من افراطیون 
نیستند، بلکه مخاطب من دلسوزان اصولگرا هستند. راه کشورداری 
کلیه  رعایت  با  رقابت  به  دادن  تن  بلکه  نیست  رقابت  از  فرار 
چارچوب های اصولی است، باید این مسیر را بازسازی کنیم و تلاش 

کنیم کشور دوباره به این مسیر بازگردد.
وی در مورد استفاده جناحی از نهاد های عمومی و فراجناحی 
تاکید کرد: در انتخابات سال 88 از 12 عضو شورای نگهبان، 9 
نفرشان از احمدی نژاد حمایت کردند. اینها همه اشتباه هایی است 
که کشور از ناحیه آنها ضربه خورده است. اگر نتوانیم از این اتفاقات 

درس بگیریم ضرر کرده ایم، چون هم هزینه داده ایم، هم درس 
نگرفتیم. غیر از نصحیت رقیب کار دیگری نمی توانیم انجام دهیم، 
چون ما ابزاری مثل شورای نگهبان در اختیار نداریم. اگر هم چنین 

ابزاری را داشتیم برای حذف رقیب خود از آن استفاده نمی کردیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه در ایران همیشه 
در دوره هایی احساسات سیاسی زیادی بر جریان های مختلف حاکم 
می شود، یادآور شد: همیشه معتقد بوده و هستم که فردی مثل 
آقای ناطق نوری در ایران عنصر مفید و موثری است. ناطق نوری 
سال 76 به یک انتخابات رقابتی تن داد و نتیجه انتخابات را هم 
پذیرفت برخی از دوستان جوان و احساساتی ما بیش از اندازه در نقد 
ناطق افراط کردند. یک فرد اصلاح طلب و خردورز هیچگاه کسی را 

تخریب نمی کند بلکه مردم را روشن می کند.
احمدی نژاد  آقای  که   84 انتخابات  دوره  در  افزود:  وی 
رئیس جمهور شد تا پایان دوره ایشان، هیچ روزی سکوت نکردم 

چون معتقد بودم مردم باید بدانند با چه پدیده ای مواجه هستند.
مرعشی با بیان اینکه خوشبختانه در حال حاضر در هر دو طیف 
اصلاح طلب و اصولگرای کشور واقع گرایی تقویت شده است، گفت: 
امروز اصولگرایان اصیل هم به نقش کلیدی آقای هاشمی در کشور 
پی برده اند؛ به گونه ای که احمد توکلی که زمانی منتقد هاشمی 
بود امروز عنوان می کند دولت هاشمی موفق ترین دولت بوده است. 
این یعنی واقع بینی تقویت شده است. یک زمانی اصولگرایان فکر 
می کردند کار خیلی ساده است و همین که رئیس جمهور بیاید 
که با افکار آنها سازگار باشد می توان کشور را کن فیکون کنند اما 
برعکس شد. توکلی گفت من به احمدی نژاد رای دادم و بابت این 

کار متاسفم. همین واقع گرایی خیلی مهم است.
وی در مورد اینکه برخی اصولگرایان می گویند دولت لیستی 
برای تایید صلاحیت ها دارند که می خواهند آن را به شورای نگهبان 

بدهند، گفت: این موضوع را فقط شایعه می دانم. هرکسی چنین 
مطلبی را عنوان کرده حتما اطلاعات درستی نداشته است. اطلاعات 
بنده بسیار موثق است. روحانی به دنبال برگزاری انتخاباتی رقابتی با 
حضور همه سلیقه هاست که به نظر من رهبری هم از این موضوع 
پشتیبانی خواهند کرد، اما آقای روحانی به خوبی می داند که در 
شأن دولت و رئیس دولت نیست که وارد مصادیق انتخاباتی شوند.

اصلاح طلبان  رایزنی  در خصوص  کارگزان  سخنگوی حزب 
فرد  یک  عنوان  به  رهامی  آقای  کرد:  تاکید  نگهبان  با شورای 
اصلاح طلب و نه به نمایندگی از کلیه این جریان رایزنی هایی را کرده 
است. با هیچ رایزنی مخالف نیستم ولی تا الان به صورت رسمی 
هیچ رایزنی بین اصلاح طلبان و شورای نگهبان صورت نگرفته است.

وی با تاکید بر اینکه برای شورای نگهبان اصل مواضع سیاسی 
است. اینکه افراد در مجلس چگونه تصمیم گیری خواهند کرد، 
گفت: در دوره های مختلف مواردی داشتیم که از نیروهای اصولگرا 
هم به دلیل مسائل مالی یا اخلاقی رد صلاحیت شده اند یا به آنها 
گفته اند که ثبت نام نکنند، در این مورد نمی توان از حق گذشت. 
منتها برداشت من این است که در مورد اصولگرایان عینک شورای 
یعنی  آنها؛  رقبای  مورد  در  و  است  عینک خوشبینی  نگهبان 
اصلاح طلبان عینک بدبینی وجود دارد. در مورد اصولگرایان اصل بر 
برائت است مگر آنکه خلافش ثابت شود، اما در مورد اصلاح طلبان 
اصل بر عدم برائت است مگر آنکه برائت افراد ثابت شود. این نوع نگاه 

همیشه قدری کار ما را سخت کرده است.
مرعشی تاکید کرد: هم به نفع خود شورای نگهبان و هم به نفع 
کشور است که شورای نگهبان نظارت استصوابی خود را )که ما 
هم در مجلس ششم موفق به لغو آن نشدیم( بدون مراعات قانون 
انجام ندهد. شورای نگهبان هر نقصی در قوانین انتخابات می بیند 
می تواند با پیشنهادی به مجلس آن را اصلاح کند. مجلس هم که 
اصولگرا است و در اختیار خودشان است.ما راهی جز این نداریم که 

در چارچوب قانون عمل کنیم.
وی گفت: مراجع چهارگانه وقتی قرار است در مورد فردی 
مطلبی را بنویسند، باید مسئولیت آن را هم بپذیرند. مثلا اگر 
دادگستری اعلام کرد من محکومیتی دارم باید حکم آن را ارائه 
دهد. اگر فردی متهم به همکاری با گروه های معاند نظام است باید 
مستندات آن را هم داشته باشد، در غیر این صورت فرد می تواند از 
مرجع مربوطه شکایت کند، اما آقایان می خواهند این موضوعات را 

به مراجع مبهمی ارجاع دهند.
مرعشی افزود: مثلا می گویند ما از معتمدان محل در مورد فلان 
فرد سوال می کنیم. معتمدان محل چه کسانی هستند؟ الان دیگر 
اول انقلاب نیست. ما نهادهایی مثل وزارت اطلاعات و دیگر مراجع 
قانونی را در اختیار داریم، بنابراین دیگر چه نیازی به تحقیقات محلی 
است؟ به نظرم این مباحث به نوعی فرار از قانون و ایجاد فرصت های 
سلیقه ای است و این برای کشور خوب نیست. اگر فردی محکومیت 
ندارد، چه دلیل دارد که ما کشور را از وجود افراد لایق محروم کنیم؟ 
همانطور که وزیر کشور هم بیان کرد، قانون اساسی ما اصل را بر 
برائت گذاشته است لذا ما هم نمی توانیم بدون توجه به قوانین کشور 

در مورد افراد قضاوت کنیم.
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خداوند، مؤمن را از ]فشارها و[ تكان هاى دنیا، 
در امان ندانسته است ؛ بلكه او را از كور]دلــى[ 
در دنیا و شقاوت در آخرت، امان بخشیده است.

چهارشنبه - بیست و دوم مهرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3842 روزنامه

اخبار
مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد: 

وجود 20 هزار معلول در قم
مدیرکل بهزیستی استان قم از وجود 20 هزار معلول در قم خبر داد و 

گفت: 10 درصد این معلولان در روستاها ساکن هستند. 
رضا سلیقه در خصوص خدمات ارائه شده به مددجویان بهزیستی در 
روستا ها بیان کرد: ارائه کلیه خدمات توانبخشی مانند وسایل توانبخشی، 
آماده سازی اشتغال برای مددجویان روستا ها و پرداخت هزینه درمانی از 
جمله خدمات ارائه شده به مددجویان در روستا ها است. وی ادامه داد: از 
دیگر خدمات ارائه شده به مددجویان در روستا ها می توان به اجرای برنامه های 
ورزشی و هنری، مناسب سازی معابر روستا ها برای معلولان، برگزاری کلاس ها 
با موضوعات پیشگیری از معلولیت ها به صورت رایگان، ارائه خدمات تحصیلی 
و آموزشی و کمک به ایاب و ذهاب مددجویان روستایی اشاره کرد.مدیرکل 
بهزیستی قم گفت: طی 6 ماهه نخست سال گذشته بهزیستی قم موفق به 
پوشش صد درصدی خدمات بهزیستی در 92 روستا شده است.وی با اشاره 
به وجود بیش از 20 هزار معلول در استان قم افزود: هزار و 980 معلول 
در روستاهای قم ساکن هستند که 10 درصد از معلولان استان را تشکیل 
می دهند.سلیقه بیان کرد: 12 هزار و 520 معلول استان قم از بهزیستی 
مستمری دریافت می کنند که چهار هزار و 606 خانوار را تشکیل می دهند.

وی گفت: از معلولان استان قم 11 هزار و 628 نفر مرد و هشت هزار و 476 
نفر زن هستند.

آهنین پنجه:

خدمات شرکت برق استان قم 
الکترونیکی شد

مدیر عامل شرکت  توزیع نیروی برق استان قم از الکترونیکی شدن 
خدمات این شرکت خبر داد.

مهندس مهدی آهنین پنجه  اظهارداشت  تمامی خدمات این شرکت از 
جمله تقاضای  انشعاب برق ،تغییر نام ،اصلاح شبکه  و سایر موارد از طریق 

پایگاه اینترنتی این شرکت قابل انجام است.
وی ادامه داد: مشترکین می توانند با مراجعه به سایت اینترنتی شرکت 
به آدرس WWW.QEPD.CO.IR موارد درخواستی خود را ثبت نام و کد 
پیگیری دریافت کنند.آهنین پنجه با اشاره به کاهش مراجعات حضوری 
و تکریم مشترکین  در فرایند الکترونیکی شدن خدمات خاطر نشان کرد: 
مشترکین پس از ثبت درخواست خود می توانند مراحل درخواست خود را از 

طریق سایت مذکور  رویت و پیگیری کنند.
 راه اندازی سامانه پیامکی برق

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به راه اندازی سامانه ارتباطی و پیامکی مردم با مسئولین برق 
گفت: شهروندان قمی می توانند  نقطه نظرات خود را از جمله اشکالات 
شبکه ، اعلام برق های غیرمجاز  و سایر موارد را با سامانه پیامکی با شماره 

1000100121 در میان گذارند.

واکنش موگرینی به تصویب برجام در مجلس
گفته می شود: فدریکا موگرینی رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا در توییتر خود نوشت: اخبار 
خوشی امروز از تهران می رسد. فرآیند پارلمانی توافق هسته ای )در ایران( تکمیل شده و به اجرای رسمی 
نزدیک می شویم .نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز جزئیات طرح اقدام متناسب دولت در اجرای 
برجام را تصویب کردند. کلای ملت ماده واحده و بندهای این طرح را با 161 رأی موافق، 59 رأی مخالف 

و 13 رأی ممتنع از مجموع 250 نماینده حاضر تصویب کردند.

وزیر خارجه عربستان در آستانه برکناری
گفته می شود: برخی منابع رسانه ای از تغییر عادل الجبیر وزیر امور خارجه عربستان در پی شکست 
هایش در پرونده های خارجی خبر دادند. منابع سعودی به سایت اخبار الحصری گفتند: تصمیم تعیین 
وزیر خارجه جدیدی به جای عادل الجبیر با توجه به شکست های دیپلماتیک عربستان در رسیدگی به 
بحران های منطقه در طول ماههای گذشته، حالت سرخوردگی و یأس عادل الجبیر در محافل بین المللی 
و نبود راهبردی واضح در سیاست خارجی عربستان در برهه کنونی گرفته شده است. عادل الجبیر چند 

ماه پیش درپی مرگ سعود الفیصل وزیر امور خارجه عربستان جانشین او شد.

درخواست جدید بابک زنجانی از دادگاه انقلاب
گفته می شود: وکیل مدافع بابک زنجانی متهم پرونده نفتی از درخواست موکلش مبنی بر ارجاع 
پرونده به کارشناس ذی صلاح در امور بانکی به ویژه امور بانکی بین المللی خبر داد. رسول کوهپایه زاده  
اظهار کرد: درخواست مان را به صورت کتبی ارائه کردیم تا موضوع به کارشناس ذی صلاح ارجاع شود. 
وکیل مدافع بابک زنجانی توضیح داد: یکی از نقایص جدی در این پرونده، همین مسئله کارشناسی است. 
از آنجا که بانک مرکزی خود در پرونده ذی نفع است نظرات کارشناسی آن فاقد وجاهت قانونی است و 
برای احراز واقعیت در صورت صلاحدید دادگاه بهتر است کارسناسان رسمی دادگستری مستقل، بی طرف 
و ذی صلاح در امور بانکی و تجارت بین الملل اظهار نظر کنند. کوهپایه زاده گفت: کیفرخواست صادره، 
یک جلد از 209 جلد پرونده را تشکیل می دهد و در همین 209 جلد پرونده، دفاعیات خوبی در راستای 
نقض کیفرخواست وجود دارد. وکیل مدافع بابک زنجانی اضافه کرد: ما برای سطر به سطر این پرونده، 

دفاع قوی و مستدل داریم.

کدام مربی  10 بار دعوت خندوانه را رد کرد
گفته می شود: فیروز کریمی گفت: رامبد جوان بالای 10 بار برای رفتن به برنامه خندوانه از من 
دعوت کرده است ولی من دعوتش را رد کرده ام. البته آقای جوان نسبت به من محبت دارد خیلی هم از 
او ممنون هستم ولی گرفتاری های شخصی دارم و به رامبد گفتم در یک فرصت مناسب با تو تماس می 

گیرم و به برنامه ات می آیم و من در فرصتی مناسب مهمان این برنامه خواهم بود.

حسینیان اظهاراتش علیه صالحی را جدی خواند
گفته می شود: یک عضو جبهه پایداری گفت: به خاطر صحبت هایم خطاب به صالحی عذاب وجدان 
ندارم و این صحبت ها کاملا جدی بود. وی افزود: به ظریف و صالحی گفتم که امیدوارم پیش بینی ام از 
برجام اتفاق نیفتد ولی اگر افتاد با شما همان خواهم کرد که گفتم. حسینیان در واکنش به تصویب برجام 
گفت: اگر صد بار دیگر این طرح در مجلس تصویب شود باز آن را خلاف قانون اساسی می دانم و هرگز 

چنین قانونی تبعیت نمی کنیم و اگر زمانی به قدرت برسم زیر این قرارداد می زنم.

امروز؛ بررسی مصوبه اجرای برجام در شورای نگهبان
گفته می شود: سخنگوی شورای نگهبان از بررسی مصوبه مجلس مبنی بر "اقدام متقابل و متناسب 
دولت در اجرای برجام" در جلسه امروز این شورا خبر داد. نجات الله ابراهیمیان با اشاره به مصوبه مجلس 
مبنی بر "اقدام متقابل و متناسب دولت در اجرای برجام"، در پاسخ به این سؤال که آیا می توان گفت که 
شورای نگهبان برای بررسی این طرح جلسه فوق العاده تشکیل خواهد داد، اظهار داشت: شاید بتوان اینگونه 
مطرح کرد، اما در موارد دیگری هم بوده که شورای نگهبان برای بررسی  های بیشتر موضوع در روزهای 

پنجشنبه هم تشکیل جلسه داده است.

تمدید مهلت پرداخت جریمه مشمولان غایب
گفته می شود: رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا از تمدید مهلت پرداخت جریمه مشولان غایب تا 
دو ماه دیگر خبر داد. سردار سید حمید صدرالسادات با اشاره به اینکه در نحوه پرداخت مبلغ طرح جریمه 
مشمولان غایب هیچ گونه تقسیطی از سوی مراجع تصمیم گیرنده پیش بینی نشده است گفت: با توجه 
به درخواست تعداد قابل توجهی از متقاضیان برای تمدید مهلت پرداخت جریمه و بهره مندی از تسهیلات، 

فرصت واریز وجه جریمه از 20 مهر ماه به مدت دو ماه دیگر تمدید شد.

واکنش به صدور حکم جیسون رضائیان
گفته می شود: به نوشته روزنامه وال استریت ژورنال، مارتین بارون، مدیر مسوول واشنگتن پست 
روز دوشنبه صدور حکم جیسون رضائیان خبرنگار روزنامه اش را در ایران مورد انتقاد قرار داد و 
مدعی بی عدالتی در روند محاکمه وی شد. جیسون رضائیان که یک شهروند ایرانی – آمریکایی 
است تابستان سال گذشته به همراه همسرش در تهران بازداشت و به جاسوسی متهم شد. همسر 
وی چندی بعد آزاد شد. غلامحسین محسنی اژه ای، سخنگوی قوه قضاییه ایران روز یک شنبه از 
صدور حکم رضائیان خبر داد و گفت که وی تا 20 روز حق اعتراض دارد. به گزارش ایسنا، سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا نیز در واکنش به این خبر با بیان این که دولت آمریکا هنوز اطلاعات 
رسمی و محکمی از حکم جیسون رضائیان ندارد در اظهاراتی مداخله جویانه آزادی وی و لغو تمام 

اتهاماتش را خواستار شد.

نامحرمانه

سرپرست مخابرات ایران  با بیان اینکه 
تعدیل تعرفه های مخابراتی به نفع مردم 
است گفت: با بازنگری تعرفه ها توسعه در 

مخابرات روی ریل اصلی قرار می گیرد. 
سید اسدالله دهناد ، با بیان اینکه رابطه 
دولت و بخش خصوصی در حوزه اقتصاد 
باید به شکل پدر فرزندی و بر مبنای نظارت 
و راهبری از سوی دولت باشد، اظهار کرد: 
مجموعه بخش خصوصی هیچگاه در عرض 
شرکت  مثال  عنوان  به  و  نیست  دولت 
مخابرات ایران در طول وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات است.  وی با بیان اینکه 
است،  کرده  تعیین  را  روابط  کاملا  قانون 
گفت: هرگاه مفاد قانونی و دستورالعمل ها 
را نادیده بگیریم، دچار اختلاف در تبیین 
جایگاه ها می شویم. سرپرست مخابرات ایران 
با بیان اینکه وزارت ارتباطات سه وظیفه 
سیاستگذاری  کرد:  اذعان  دارد،  حیاتی 
اسناد  و  توسعه ای  برنامه های  براساس 
بالادستی، بسترسازی - حمایت و هماهنگی 
و نظارت از جمله وظایف بخش های دولتی و 
از جمله وزارت ارتباطات است.  وی با تأکید 
بر اینکه دولت باید عرصه را برای فعالیت 
بخش  گفت:  کند،  باز  خصوصی  بخش 
توفیق  دولت  پشتیبانی  بدون  خصوصی 
دنبال  ما همواره  نخواهد داشت.  چندانی 

تعامل با دولت بوده و هستیم.
 دهناد با بیان اینکه نظارت را حق دولت 
می دانیم ابراز کرد: مخابرات با درآمدهای 
می شود  اداره  هزینه های 94  و  سال 82 

که این به معجزه می ماند لذا برنامه های 
ارتباطات  اقدام وزارت  ما در رهن  توسعه 
برای بازنگری و تعدیل تعرفه هاست زیرا این 
اصلا عادلانه نیست که با رشد قیمت تمامی 
بخش ها، ارتباطات ثابت همچنان از الگوی 

12 سال پیش تبعیت کند.
 وی تعدیل تعرفه های مخابراتی را عملا 
بازنگری  با  نفع مردم دانست و گفت:  به 
تعرفه ها توسعه در مخابرات روی ریل اصلی 
قرار می گیرد که ذی نفعان اصلی آن مردم 

هستند. سرپرست مخابرات ایران در ارتباط 
با برنامه توسعه ای این شرکت که تسلیم 
ارتباطات شده است نیز گفت: در  وزارت 
بهمن ماه سال گذشته برنامه توسعه خود در 
بخش تلفن ثابت را به وزارت ارتباطات ارائه 
کردیم و در آنجا گفتیم که طی چهار سال 
آینده 7200 میلیارد تومان در این حوزه 
افزود:  وی  کرد.   خواهیم  سرمایه گذاری 
تجهیزات مورد نیاز نوسازی شبکه در حال 
خرید است و 20 پروژه در بخش ثابت و 

سیار تعریف کردیم تا به شبکه ای بروز شده 
برسیم. وی خاطر نشان کرد: اما باید بدانیم 
برای توسعه و نوسازی شبکه نیازمند سرمایه 
هستیم که این موضوع با نگاه مثبت وزارت 

ارتباطات محقق خواهد شد.
این  پیشنهاد  با  ارتباط  در  دهناد 
شرکت برای جبران هزینه ها گفت: دولت 
یا باید تعرفه ها را بازنگری و تعدیل کند یا 
هزینه های ایجاد شده از طرح های تکلیفی را 

بپردازد تا بتوانیم به کار توسعه برسیم. 

سرپرست مخابرات ایران: 

تعدیل تعرفه های مخابراتی به نفع مردم است 

با حضور قائم مقام وزیر راه و شهرسازی؛

3577 واحد مسکن مهر در قم افتتاح شد
 ظهر روز گذشته سه هزار و 577 واحد مسکن مهر و همچنین بلوار شهروند با حضور قائم 

مقام وزیر راه و شهرسازی در شهرک پردیسان قم به بهره برداری رسید.
این آیین با حضور احمد اصغری مهرآبادی قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در طرح 
مسکن مهر و سید مهدی صادقی استاندار قم در مجتمع یکصد واحدی مهندسان شهرک 

پردیسان قم برگزار شد.

استاندار قم:
 مسکن مهر قم در بین 3 استان برتر کشور قرار دارد

استاندار قم در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران برطرف شدن مشکلات شهرک 
پردیسان را یکی از اولویت های استان دانست و گفت: با توجه به اقدامات انجام شده، مسکن 

مهر قم در میان سه استان برتر کشور قرار دارد.
سیدمهدی صادقی با تاکید بر اینکه برای تکمیل واحدهای مسکن مهر تاکنون اقدامات 
مناسبی در استان قم انجام شده است، اظهار کرد: امیدواریم به همت مضاعف مسئولان 

مربوطه روند تکمیل این پروژه ها استمرار داشته باشد.
وی با اشاره به بخشی از نیازهای زیرساختی مسکن مهر گفت: مدارس، بیمارستان ها، 
فروشگاه ها، بانک ها و دیگر امکانات باید در شهرک پردیسان ایجاد شود و مسئولان استانی در 

این راستا مشارکت مناسبی دارند.
استاندار قم برطرف کردن مشکلات شهرک پردیسان را یکی از اولویت های استان دانست 
و خاطرنشان کرد: با توجه به اقدامات انجام شده، مسکن مهر قم در میان سه استان برتر 

کشور قرار دارد.
وی با بیان اینکه پروژه مسکن مهر از سال 86 تاکنون با فراز و نشیب های مختلفی همراه 
بوده است، یادآور شد: تاکنون بسیاری از خانواده های قمی واحدهای خود را تحویل گرفته و 

از بسترهای فراهم شده رضایت مناسبی دارند.
صادقی تامین امکانات بهداشتی درمانی را یکی از نیازهای اصلی شهرک پردیسان برشمرد 
و گفت: ایجاد بیمارستان هزار تخته خوابی برای اهالی پردیسان نشان از توجه دولت به تامین 

نیازهای اصلی این شهرک است.

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی خبرداد:
اتمام طرح مسکن مهر تا پایان سال 95

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی نیز در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران در طرح 
مسکن مهر، از ابلاغ دستورالعمل افزایش مبلغ تسهیلات مسکن مهر به شعبه های بانک 

مسکن در کشور خبر داد.

احمد اصغری مهرآبادی با اشاره به این که وزارت راه و شهرسازی برای اتمام طرح مسکن 
مهر تا پایان سال سال 95 برنامه دارد، بیان داشت: با مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار همه 
طرح های مسکن مهر نیمه تمام، به ازای هر واحد شامل تسهیلات 300 میلیون ریالی 

شده است.
شورای  اخیر  مصوبه  داد:  ادامه  وی 
پول و اعتبار برای اعطای تسهیلات 300 
تمام  نیمه  واحدهای  به  ریالی  میلیون 
بانک  های  شعبه  تمامی  به  مهر  مسکن 
بانک  های مسکن در کل کشور و سایر 
ها ابلاغ شده است تا این تسهیلات را در 

اختیار سازندگان قرار دهند. 
وی ابراز داشت: سال گذشته شورای پول 
و اعتبار با افزایش تسهیلات مسکن مهر از 
250 به 300 میلیون ریال موافقت کرد اما به 
دلیل اینکه سقف اعتبارات تسهیلات توسط 
شورای پول و اعتبار ثابت مانده بود امکان 
افزایش این تسهیلات برای تمام واحدهای 

مسکن مهر وجود نداشت و تسهیلات 300 میلیون ریالی 270 هزار واحد مسکونی را 
پوشش داد.

اصغری مهرآبادی افزود: علاوه بر 270 هزار واحد مسکن مهر که مشمول افزایش 

تسهیلات شد، تسهیلات 300 میلیون ریالی برای 790 هزار واحد مسکن مهر نیز توسط 
بانک مرکزی ابلاغ شده است.

وی گفت: از مجموع دو میلیون و 300 هزار واحد مسک مهر که احداث آن ها از سال 86 
شروع شده است تا امروز کار ساختمانی یک 
میلیون و 825 هزار واحد مسکونی به پایان 

رسیده است.
وی بیان داشت: تا کنون یک میلیون و 
570 هزار واحد مسکن مهر در سطح کشور 
آماده  افتتاح شده است و 250 هزار واحد 

افتتاح می باشد. 
اصغری مهرآبادی اضافه کرد: با توجه به 
این که یکی از خدمات زیربنایی این واحدها 
همچون آب، فاضلاب، برق یا گاز تامین نشده 
است، این طرح ها تحویل متقاضیان داده 

نشده است.
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی افزود: از 
تعداد واحدهای باقی مانده مسکن مهر در 
کشور 50 درصد در مرحله نازک کاری است که با تسهیلات دریافتی تا پایان خرداد سال 

آینده همه آن ها به اتمام می رسد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:
تاکنون 42 هزار واحد مسکن مهر در قم واگذار شده است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در حاشیه افتتاح این آیین در جمع خبرنگاران بیان 
داشت: این برنامه، دهمین مرحله افتتاح مسکن مهر در استان قم است و از 46 هزار و 570 
واحد مسکن مهر که جزء تعهد استان قم است، تاکنون نزدیک به 42 هزار واحد به متقاضیان 

تحویل داده شده است. محسن بهشتی افزود: واحدهایی که امروز مورد بهره برداری قرار 
گرفت، شامل هر واحد مسکونی، 250 میلیون ریال تسهیلات و 350 میلیون ریال آورده 

مالکان است که هر واحد با میانگین 600 میلیون ریال در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
تا پایان سه ماهه اول سال آینده پرونده مسکن مهر در قم بسته می شود

وی بیان داشت: چهار هزار و 900 واحد باقیمانده از تعهد مسکن مهر استان قم نیز در 
دست اجراست که تا پایان سه ماهه اول سال آینده افتتاح خواهد شد و از این رو قم اولین 
استانی خواهد بود که پروژه مسکن مهر در آن به پایان می رسد. وی ابراز داشت: در شورای 
مسکن، مسائل برق رسانی و خدمات زیربنایی و روبنایی شهرک پردیسان قم را پیگیری 
خواهیم کرد و امروز همزمان با افتتاح سه هزار و 577 واحد مسکن مهر، طرح بلوار شهروند 
نیز افتتاح می شود و این در حالی است که تقاطع غیر همسطح پردیسان در حال احداث 

بوده و تکمیل بلوار امام علی )ع( در این منطقه نیز در دستور کار است.
بهشتی با اشاره به تغییر رقم تسهیلات مسکن مهر از 250 به 300 میلیون ریال اظهار 
داشت: این تغییر هنوز در قم عملیاتی نشده است اما با پیگیری وزارت راه و شهرسازی از 
بانک عامل، به زودی این اتفاق خواهد افتاد و افزایش 50 میلیون ریالی وام مسکن مهر نقش 

مهمی در تسریع اتمام پروژه های باقیمانده خواهد داشت.
بهره برداری از بلوار شهروند پردیسان

وی با اشاره به بهره برداری از طرح بلوار شهروند در منطقه پردیسان قم افزود: احداث این 
بلوار از محل تقاطع بلوار دانشگاه آغاز شده و تا تقاطع خیابان 24 متری علمدار ادامه می یابد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم هزینه اجرای این طرح را 22 میلیارد ریال ذکر کرد و 
افزود: احداث این بلوار از دی ماه سال گذشته آغاز شده بود که در 14 متر در مسیر رفت و 
برگشت به طول یکهزار و 800 متر اجرا شده است. وی سهولت در دسترسی ساکنان مسکن 
مهر قم در سایت های 39 و 65 هکتاری کارکنان دولت و کاهش بارترافیکی را از مزیت های 
احداث طرح بلوار شهروند ذکر کرد. سه هزار و 577 واحد مسکن مهر و بلوار شهروند پیش از 
ظهر دیروز با حضور استاندارقم و قائم مقام وزیر راه و شهرسازی درشهرک پردیسان به بهره 
برداری رسید.  گفتنی است: از 46 هزار و 570 واحد مسکن مهر که جزء تعهد استان قم 

است، تاکنون نزدیک به 42 هزار واحد به متقاضیان تحویل داده شده است.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از 
برگزاری ویژه برنامه های طرح بصیرت عاشورایی 

در ایام محرم خبر داد. 
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم 
قبل از ظهر سه شنبه در نشست مطبوعاتی خود 
برنامه های طرح سوگواره بصیرت  به تبیین 

عاشورایی در ایام محرم پرداخت.
این نشست خبری، جان  ابتدای  وی در 
باختن حجاج در حادثه منا و نیز شهادت سردار 
همدانی و همچنین فرارسیدن ماه محرم  را 

تسلیت گفت.
از  امور خیریه قم ویژه  اوقاف و  مدیرکل 
اجرای ویژه برنامه های بصیرت عاشورایی در قم 
خبر داد و گفت: بیش از 50 نفر از روحانیون و 

مبلغین به مناطق مختلف استان جهت تبیین اهداف انسان 
ساز قیام عاشورا اعزام می شوند و عزاداران حسینی همزمان 
با سالروز ورود کاروان سید الشهدا)ع( به کربلا طی مراسمی 

تجمع می کنند.
ابا  کاروان  ورود  سالروز  با  همزمان  داشت:  اظهار  وی 
عبدالله)ع( مراسمی در حرم امامزاده ابراهیم)ع( برگزار و در 

شب دوم مراسم دیگری تحت عنوان لبیک یا حسین)ع( در 
جوار امامزاده علی بن جعفر)ع( برگزار خواهد شد.

برگزاری مراسم شیرخوارگان حسینی
 در اولین جمعه محرم

مراسم  برگزاری  از  مقدم  حسینی  الاسلام  حجت 
شیرخوارگان حسینی در اولین جمعه ماه محرم  همزمان با 
سراسر کشور در امامزاده ابراهیم)ع( قم خبر داد و گفت: در 

این ایام برنامه »احلی من العسل« و همایش نوجوانان 
حسینی نیز در امامزاده سید معصوم)ع( و امامزاده 

جعفر شهید)ع( برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه در تاسوعا و عاشورا نماز 
جماعت با حضور عزاداران در جوار امامزادگان اقامه 
خواهد شد، افزود: در دوازدهم ماه محرم همایش 
ویژه بانوان با عنوان رهروان زینبی در امامزاده موسی 

مبرقع)ع( برگزار خواهد شد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم تصریح کرد: 
خیمه های معرفت در این ایام با غرفه های متنوع در 
5 امامزاده به عزاداران، خدمات فرهنگی ارائه می  کنند.

وی با بیان اینکه هزینه مراسم های مختلف عزای 
سید الشهدا)ع( در امامزادگان از محل نزورات زائران، 
موقوفات مربوطه و تعزیه و روضه خوانی است، توضیح 
داد: پیش بینی می شود از محل موقوفات و نزورات امامزادگان 
در استان نزدیک به 500 میلیون تومان برای این برنامه ها 

هزینه خواهد شد.
حسینی مقدم گفت: امیدواریم اجرای این برنامه ها زمینه 
ترویج هرچه بیشتر ارزش های اسلامی به خصوص درس های 

حیات بخش امام حسین)ع( به جامعه اسلامی باشد.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان:

سوگواره »بصریت عاشورایی« در قم اجرا می شود


